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آیت الله اعرافی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

دوره های ضمن خدمت 
را جدیّ بگیرید 

رئیس کمیته برگزاری آزمون شهرداری قم  خبرداد:

 آغاز ثبت نام آزمون به کارگیری50 نفر نیروی قرارداد کار معین
8
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آیت الله  نوری همدانی در دیدار با وزیر آموزش و پرورش :

دولت باید برای از بین بردن
 فقر و گرانی جامعه را یاری رساند

8
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بررسی اطلاعات پهنه بارش ها نشان می دهد:

بارش های پاییزی در قم ۸۹.۱ درصد کاهش یافت

با گرانی مواجه  امروز مردم  نوری همدانی گفت:  الله  آیت 
بین  از  برای  باید  دولت  و  دارند  کمک  به  احتیاج  و  هستند 
بردن فقر و گرانی جامعه را یاری رساند. آیت الله  حسین نوری 

همدانی در دیدار با وزیر آموزش و پرورش کار فرهنگ سازی و 
انسان سازی نظام تعلیم و تربیت را از همه کار ها در کشور مهم 
تر دانست و گفت: در راه تربیت انسان های فرهیخته و والا نیاز 

آموزش و پرورش بر روی شناخت ریشه ای مسائل ورود کند
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و  برنامه های مهم  از  مدیرحوزه های علمیه گفت: یکی 
پرورش  و  آموزش  در  که  است  سالی  چند  که  ارزشمندی 
نگاه جدی به آن نمی شود، دوره های آموزش ضمن خدمت 

است که باید نسبت به گذشته جدیّ تر گرفته شود.  آیت 
الله علیرضا اعرافی، ظهر روز شنبه در دیدار وزیر و معاونین 
سخنانی  در  شد،  برگزار  قم  در  امروز  که  پرورش  و  آموزش 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
اجازه تغییر کاربری فضای سبز داده نمی شود

معاون اول رییس جمهور :
زمینه های مناسبی برای شکوفایی 

کشورفراهم شده است 
معــاون اول رییس جمهور با بیان 
اینکــه گرفتــاری ها و مشــکلات 
ســنگین روزمــره دولــت در حال 
برطرف شدن است، گفت: گام های 
خوبی در این راستا برداشته شده و 
زمینه های مناســبی برای رشد و 
شکوفایی کشور فراهم شده است. 
محمد مخبر ظهر روز شــنبه در 
مراســم افتتاح دبســتان )برکت( 

علی لاریجانی: 
جامعه باید حرف های مختلف

 را بشنود و تصمیم بگیرد
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مجید انصاری: 
هر روز یک عده از سرمایه های 

اجتماعی را کنار زده ایم 
عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: وی گفت: ما می توانیم 
باهم نظر مخالف داشــته باشــیم 
و مــرز فکــری داشــته باشــیم اما 
معنایش عدم گفت وگو و فحاشی 
نیســت. جامعــه بایــد حرف های 

مختلف را بشنود و تصمیم بگیرد.
علــی لاریجانــی طی ســخنانی 
در مراســم بزرگداشــت نهمیــن 

تشــخیص  مجمــع  عضــو 
مصلحت نظام گفت: من دست 
مداحــان عزیز اهل بیت را می 
بوســم. ولی هر چیــزی جای 
خــودش را دارد. مداح عزیز ما 
می خواهد تحلیل سیاسی کند 
و به شــخصیت های سیاسی 
فحــش بدهــد و بعــد جــوان 
مــودب حرف بزنــد؟! بــه نام  22

هویت اقوام فرصتی برای 
تقویت تعلق اجتماعی

نامگذاری روزها به مناسبت های خاص یکی از اقدامات 
انجام  و ملی  المللی  بین  ارزشمندی است که در سطوح 

می شود. از جمله این روزها که بالاخره در جلسه ۸۶۴ مورخ سی ویکم خردادماه سال ۱۴۰۱ 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب و  برای درج در ضمیمه تقویم ابلاغ شد، روز مازندران 

است.
گرچه به همت فعالین حوزه فرهنگ و هنر، و فعالین اجتماعی، حدود ۱۵ سال است که 
در این روز یا هفته، ابتدا در تهران و بعد در استان مازندران هستم اما این یادداشت را بهانه 
می کنم به همه این فعالین تجدید ارادت کرده و بابت تلاش های شان سپاسگزاری نمایم که 
برای آبادانی و سربلندی استان و ترویج و تقویت فرهنگ مازندران صادقانه و مسوولانه تلاش 
کردند. از جمله این بزرگواران می توان از زنده یاد فرهود جلالی کندلوسی، جلال فرهنگ 
مازندران و خالق مجموعه پارپیرار یاد کرد که نقشی بی بدیل در نام گذاری این مناسبت 
داشت. »فرهودی« که این روزها مصادف با ۵۶ سالگی ولادت شان هم هست، کسی که در 

همه حال برای مردم ایران زمین بویژه مازندرانی ها مهربانی، شادی و نشاط را آرزو می کرد.
در سال جاری علیرغم هماهنگی های انجام شده برای برگزاری مراسمی که هر ساله توسط 
موسسه فرهنگی هنری پارگیرار و همیاران پارپیرار با همکاری انجمن های مازندرانی مقیم 
تهران و علاقمندان حوزه فرهنگ وهنر و سازمان های مرتبط برگزار می شد، به دلیل شرایط 
جامعه و درک حال و روز مردم، مثل سال های پیش جشن و مراسم فرهنگی در تهران از سوی 
موسسه فرهنگی هنری پارپیرار برگزار نمی شود ولی بر این باورم که تقویت هویت فرهنگی از 
جمله هویت اقوام فرصتی برای تقویت انسجام و تعلق اجتماعی است و نباید این ظرفیت 

خاموش شده یا نادیده گرفته شود.
یکی از موضوع هایی که باید در همه جوامع به آن توجه شود موضوع تقویت هویت فرهنگی 
است. تقویت هویت فرهنگی از جمله فرهنگ اقوام، همبستگی اجتماعی در جامعه را تقویت 
می کند و علاوه بر آن انسجام اجتماعی و نشاط اجتماعی در جامعه را افزایش می دهد. از 
دیگر مزیت های تقویت هویت فرهنگی، جامعه پذیری مناسب افراد است، یعنی وقتی افراد 
با هویت خودشان آشنا می شوند و جامعه پذیری بهتری صورت می گیرد. هویت فرهنگی 
شامل باورها، زبان و آداب و رسوم و… است و طبیعتاً در چنین جامعه ای افراد مانند درختی 
که در خاک ریشه دوانده است، در مقابل توفان ها مقاوم خواهند بود. بارها در یاداشت ها 
و سخنرانی ها، و گفت وگوهای مختلف اشاره کردم که باید توجه داشته باشیم، بسیاری از 
مراسم ملی و قومی ما در جهت ترویج ارزش هاست و بار اجتماعی دارند. امروزه در برخی از 
کشورها به عنوان مثال افراد برای نشاط و شادی به همدیگر گوجه فرنگی پرتاب می کنند یا 
تن به حوادث خطرناکی می دهند در حالی که ما مراسم و آیین هایی داریم که ضمن انتقال 

شادی دارای مفاهیم اجتماعی و فرهنگی نیز هستند و باید حفظ شوند.
به امید روزهای بهتر برای میهن عزیزمان ایران

عضو مجلس خبرگان رهبری:

ثمرات هجرت حضرت معصومه)س( به قم 
محسوس است

 عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: امروز پس از ۱۲۰۰ سال هنوز ثمرات هجرت بانوی 
کرامت به قم مشاهده می شود که شکل گیری انقلاب اسلامی و حوزه علمیه در کنار بارگاه 

ایشان از جمله آنان است.
آیت الله سید محمد مهدی میرباقری عصر شنبه در سخنرانی حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( با بیان اینکه هجرت حضرت معصومه )س( از مدینه به قم یکی از وقایع مهم 
تاریخ اسلام بوده است افزود: حضرت معصومه )س( آگاهانه به شهر مقدس قم آمدند و از 

قبل نیز قصد ماندن در این شهر را داشتند.
استاد حوزه علمیه قم عنوان داشت: سال ها قبل از میلاد حضرت فاطمه معصومه )س( 
امام صادق )ع( فرمودند که حرم ما اهل بیت )س( قم است و یکی از پاره های تن من در این 

شهر مدفون خواهد شد که با شفاعت آن بانو شیعیان وارد بهشت می شوند.
آیت الله میرباقری ابراز داشت: حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( در حقیقت حرم 
همه اهل بیت )ع( است و ما در زیارتنامه ایشان به تمام ائمه معصومین سلام می دهیم به 

گونه ای که انگار امامان معصوم در این حرم حضور دارند.
استاد حوزه علمیه قم گفت: هجرت حضرت فاطمه معصومه )س( به شهر مقدس قم 
یکی از تدابیر الهی بود. وی با بیان اینکه یکی از عوامل مهم امت سازی در برنامه انبیا و ائمه 

معصومین هجرت بوده است افزود: امامان ما برای ساختن امت هجرت می کردند.
آیت الله میرباقری عنوان داشت: علمای بزرگ و مراجع تقلید همواره متوسل به حضرت 

معصومه )س( می شدند و این بانوی بزرگ مقام شفاعت دارد.

سیدحسن موسوی چلک*

آیت الله اعرافی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

دوره های ضمن خدمت را جدیّ بگیرید
مدیرحوزه های علمیه گفت: یکی از برنامه های مهم و 
ارزشمندی که چند سالی است که در آموزش و پرورش 
آموزش ضمن  آن نمی شود، دوره های  به  نگاه جدی 
خدمت است که باید نسبت به گذشته جدیّ تر گرفته 

شود. 
آیت الله علیرضا اعرافی، ظهر روز شنبه در دیدار وزیر 
و معاونین آموزش و پرورش که امروز در قم برگزار شد، 
فاطمه  حضرت  وفات  ایام  تسلیت  ضمن  سخنانی  در 
معصومه)س( اظهارکرد: آموزش وپرورش موضوع مهمی 
است که طی سه چهار دهه اخیر هرگز از آن غافل نبوده 
ام و همیشه نسبت به آن دغدغده داشته ام. عضو شورای 
عالی انقلاب فرهنگی افزود: امروز یک جنگ ترکیبی 
تمام عیار و بی سابقه علیه نظام اسلامی به راه افتاده 
است و اگر حجم ابزارهای به کار گرفته شده را مدنظر قرار 
دهیم، مشخص می شود در عرصه های مختلف آنطور 
که بایسته است به وظایف خود عمل نکرده ایم و نمونه 
است  پرورش  و  آموزش  به  و خدمت  رسانی  آن، کمک 
که به درستی انجام نشده و شاهد ضعف هایی از سر 
عدم شناخت هستیم. آیت الله اعرافی ادامه داد: وقتی 
یا مسأله ای را خوب بشناسیم، وقتی آموزش  موضوع 
و پرورش و رسالت آن را خوب بشناسیم و نسبت به آن 
شناخت پیدا کنیم، در واقع بهترین سرمایه گذاری را برای 
آن انجام می دهیم و این ضعف در سرمایه گذار ناشی از 
عدم شناخت این دستگاه عظیم و گسترده است. عضو 
مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه ذهن خوانی و ضمیر 
خوانی باید در آموزش و پرورش صورت گیرد، اظهار کرد: 
یک اتفاق مهمی که می تواند در آموزش و پرورش صورت 
رصد  منظور  است،  آموزان  دانش  خوانی  ضمیر  گیرد، 
سطحی نیست، بلکه رصد عمیق و تحلیلی از موضوعات 
مختلف است که باید در متن آموزش و پرورش صورت 
بگیرد، وقتی این شناخت صورت بگیرد، سپس خواهیم 
فهمید چه چیزی را از آموزش و پرورش باید بخواهیم و او 
رسالتش چیست؟ آموزش و پرورش بر روی شناخت ریشه 
ای مسائل باید ورود کند. مدیرحوزه های علمیه بیان 

کرد: بحث تربیت مدیر و مدیرسازی نکته حائز اهمیت 
باید از سوی ستاد همکاریهای حوزه  دیگری است که 
و آموزش و پرورش مورد توجه قرار گیرد و این از مسائل 
اصلی ستاد می باشد. عضو فقهای شورای نگهبان افزود: 
بحث آموزش های ضمن خدمت، اقدام ارزشمند دیگری 
است که پیش از این در وزارت آموزش و پرورش با قوت 
دنبال می شد، اما چند سالی است که دیگر خبری از 
نیست، لذا توجه به این موضوع مهم مجدد باید صورت 
گیرد، چرا که دارای آثار و برکات ارزشمندی است، اگر با 
برنامه پیش برود. آیت الله اعرافی تصریح کرد: باید در دوره 
جدید، نظام مشاوره، دانشی، علمی و معرفتی در آموزش 
و پرورش با همکاری حوزه های علمیه رنگ و بوی متنوع 
و تازه تری به خود بگیرد و همراه با برنامه های با نشاطی 
که دوستان گزارش آن را ارائه کردند، خروجی مؤثری را در 

آینده نزدیک شاهد باشیم.
وزیر آموزش و پرورش:

نظام تعلیم و تربیت خانواده را تعطیل کرده است 
وزیر آموزش و پرورش  نیزدراین دیدار گفت: خانواده 
مهمترین ارکان تعلیم و تربیت است که دستگاه تعلیم و 

تربیت نسبت به آن کوتاهی کرده است. 
ارکان  تربیت  و  تعلیم  نهاد  کرد:  اظهار  نوری  یوسف 
متعددی دارد که مهترین آن خانواده است، متاسفانه 
نظام تعلیم و تربیت خانواده را تعطیل کرده است و لذا از 

حوزه می خواهیم با کمک به نهاد تعلیم و تربیت برنامه 
ای برای فعال تر شدن خانواده طراحی و به صورت آیین 
نامه اجرایی ابلاغ گردد. رئیس ستاد همکاریهای حوزه و 
آموزش و پرورش ادامه داد: آیا تاکنون از مدرسه با والدین 
تماس گرفته شده که شما این تخصص را دارید و در این 
راستا می توانید به مدرسه کمک کنید؟ خیر. چرا که این 
هنوز به این باور و برنامه صحیح نرسیده ایم که خانواده 
می تواند نقش مهمی را در کمک به بهبود تعلیم و تربیت 
ایفا کند. دکتر نوری تصریح کرد: نظام آموزش و پرورش 
ما خیلی متربی است، برنامه های متنوعی دارد ولی در 
عمل توجهی که باید به آموزش و تربیت دانش آموز باشد، 
گانه  سه  های  برنامه  به  پرورش  و  آموزش  وزیر  نیست. 
طراحی شده اشاره کرد و افزود: سه برنامه اضطراری، 
کوتاه مدت و میان مدت را طراحی کرده ایم تا در این 
برنامه ها نزدیکی بیشتر اولیا و مربیان و مدرسه را داشته 
باشیم. وی به حضور ۴۰ هزار مربی پرورشی اشاره کرد 
و گفت: تربیت نیروی مشترک یکی از نیازهای آموزش و 
پرورش است که امید است با همکاری حوزه های علمیه 
چنین اتفاقی تحقق یابد. در دورانی تربیت معلم قرآن و 
عربی کلا با قم بود، امروز این حلقه مفقوده وجود دارد که 
امیدوارم در این عرصه تغییر انگاره ای نسبت به کاستی 
هایی که وزارت آموزش و پرورش دارد به ویژه نهاد خانواده 

بیش از پیش توجه شود.

مدیر کل امور اجتماعی استانداری قم مطرح کرد:

اجرای طرح توانمندسازی و تحول 
اجتماعی در محلات کمتر برخوردار

مدیر کل امور اجتماعی استانداری قم  با اشاره به وجود ۳۲ سکونتگاه غیررسمی درشهر 
قم گفت: اجرای طرح توانمندسازی و تحول اجتماعی در محلات کمتر برخورداردر دستور 

کارقرارگرفته است.
حسین غریب در گفتگو با خبرنگاران، با اشاره به اهمیت ساماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی اظهار داشت: دفاتر تسهیلگری از حدود سه سال پیش با ابلاغ سازمان اجتماعی 
کشور در قم شکل گرفته است که در این زمینه دو مرکز در شهر قائم و امین آباد مشغول 

خدمات رسانی هستند.
وی با بیان اقدامات این دفاتر تصریح کرد: در این دو دفتر، ۷ کارشناس در حوزه های 
متفاوت حقوقی، اقتصادی، شهرسازی، اجتماعی، مددکاری و روانشناسی مشغول به کار 

هستند و یک سری مطالعات را در دل محله انجام داده اند.
مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: هدف از ورود به سکونتگاه ها 
کمک به ظرفیت های موجود بوده که این ها شناسایی و ارتقا داده شوند که در این راستا 
مساجد شاخصی را در محلات مد نظر قرار دادیم تا از طریق ایجاد مراکز فرهنگی با محوریت 
مساجد، فضا های تفریحی، ورزشی و فرهنگی را در این سکونتگاه ها بهتر تقویت شوند، 

چراکه این اقدامات می تواند در کاهش آسیب تأثیر گذار باشد.
وی ادامه داد: از طریق اعتبارات سازمان اجتماعی کشور تجهیزات و امکانات نسبتاً 
مناسبی را از طریق اعتبارات تملک دارایی ها دریافت و خریداری و در مدارس، سازمان ها و 
اماکنی که در سکونتگاه ها قرار داشتند مستقر شده و توسط کاربر های ادارات و نهاد های این 
سازمان ها مورد استفاده قرار گرفته است. به گفته غریب، با تأکیدی که مقام معظم رهبری 
داشتند و طبق آخرین تقسیم بندی که از سوی ستاد ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی 
کشور صورت گرفت، ۲۰۲۰ محله سکونتگاه غیر رسمی برای کشور شناسایی شد که در این 

میان ۳۲ محله از آن در قم قرار دارد. 
وی در خصوص وضعیت این ۳۲ محله اذعان کرد: پس از دریافت دستورالعمل های 
مربوطه جلسات متعددی را با اعضا برگزار کردیم و در حدود ۴ دستگاه رسما وارد کار شدند 
و فعالیت هایی را آغاز کردند و چند دستگاه دیگر را به عنوان دستگاه حامی و معین به کمک 

مجموعه آوردیم.
 مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم تصریح کرد: در بحث سکونتگا های 
غیر رسمی سازمان هایی مانند ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، بهزیستی، هلال 
احمر و کمیته امداد به عنوان دستگاه های اصلی طرح توانمندسازی و تحول اجتماعی 
حول محور محلات کمتر برخوردار شناسایی شدند و ما نیز جلساتی برگزار کردیم و تصمیم 
بر این شد این ۳۲ محله بین چند دستگاه تقسیم شود وی ادامه داد: بنا بر تقاضای 
دستگاه ها و بضاعتی که در محلات داشتند فعالیت هایی را آغاز کرده اند، برای نمونه ستاد 
اجرایی فرمان امام، ۶ خانه احسان و سازمان بهزیستی خانه های مثبت زندگی را فعال 
کرده و سازمان هلال که احمر نیز خانه های هلال و کمیته امداد نیز مراکز نیکوکاری را 

فعال کرده اند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی قم مطرح کرد:

شهر عقیق و منطقه طرلاب 
نیازمند زیرساخت هستند

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: شهر عقیق و منطقه 
نمونه گردشگری طرلاب نیازمند زیرساخت هستند. 

علیرضا ارجمندی با اشاره به اینکه مطالعات شهر عقیق درحال نهایی شدن است، اظهار 
کرد: برای این شهر که ابتدای عوارضی با رویکرد حمایت از صنایع دستی است نیازمند 

تامین زیرساخت ها هستیم.
وی با بیان اینکه مذاکرات منطقه نمونه گردشگری طرلاب نیز درحال انجام است، مطرح 

کرد: برای تکمیل این منطقه نیز نیازمند تامین زیرساخت ها هستیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم با اشاره به اینکه حضور 
میلیونی زائرین در استان قم، عنوان کرد: متاسفانه سرویس های بهداشتی سراسر شهر 

وضعیت مطلوبی ندارند که باید هرچه زودتر ساماندهی شوند.
وی با بیان اینکه بیش از ۸۵ درصد فعالیت گردشگری بخش خصوصی است، خاطرنشان 
کرد: برای حمایت از بخش خصوصی فعال در صنعت گردشگری نیازمند وام هستیم که با 

بروکراسی های ساده به دست فعالین این عرصه برسد.
ارجمندی در پایان تصریح کرد: به همین منظور نیازمند حمایت های بیش تر در قالب سفر 

دوم رئیس جمهور به قم به منظور ارائه خدمات هستیم.

  

سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از خرید 100 دستگاه اتوبوس جدید 
تا پایان سال خبر داد و گفت: با آغاز سال تحصیلی و جابه جایی روزانه بیش از 95 
هزار مسافر، تعداد اتوبوس های ناوگان اتوبوسرانی دو برابر شده و خرید 100 
دستگاه اتوبوس جدید در دستور کار قرارگرفته است. علی نیک در گفت وگویی، 
با اشاره به اهمیت افزایش کیفیت ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم اظهار داشت: 
امروز سیاست های کلان شهرداری قم در جهت تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی 

رییس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی شهر قم گفت: باید 
رویکرد محله محور و اختصاص بودجه با یکدیگر مطابقت داشته باشد و منابع لازم 
برای اجرای برنامه های محله محوری در مدیریت شهری و استانی درنظر گرفته 
شود.  معصومه آمره رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی 
با عنوان  از نمایشگاه توانمندی محلات استان قم  بازدید  شهر قم، در حاشیه 
»مقداد« با اشاره به اثر مهم محلات در توسعه شهری در شئون مختلف اظهار 

سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد:
جابه جایی روزانه ۹۵ هزار مسافر با اتوبوس شهری

رییس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی شهر قم:
بودجه لازم برای اجرای طرح محله محوری در نظر گرفته شود 
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آیت الله نوری همدانی گفت: امروز مردم با گرانی مواجه هستند و احتیاج به کمک دارند و 
دولت باید برای از بین بردن فقر و گرانی جامعه را یاری رساند.

آیت الله  حسین نوری همدانی در دیدار با وزیر آموزش و پرورش کار فرهنگ سازی و انسان 
سازی نظام تعلیم و تربیت را از همه کار ها در کشور مهم تر دانست و گفت: در راه تربیت 

انسان های فرهیخته و والا نیاز به کار، تلاش و پیگیری بسیاری وجود دارد.
این مرجع تقلید تشیع افزود: آموزش و پرورش به جنگ جهل ونادانی و مبانی استکبار می رود 
و مدیران آن برای احیا مبانی اسلامی نیاز به بهره بردن از تمام ظرفیت ها در کنار پشتیبانی و 
حمایت دارند. وی با بیان اینکه بر اساس تعالیم اسلامی عقل، علم و نبود فقر ۳ رکن اساسی 
برای پیشرفت جوامع عنوان شده است افزود:در جامعه ای که جهل و نادانی و ظلم و فقر وجود 
داشته باشد آن جامعه پیشرفت نمی کند. آیت الله نوری همدانی تصریح کرد: امروز مردم با 
گرانی مواجه هستند و احتیاج به کمک دارند و دولت باید برای از بین بردن فقر و گرانی جامعه 
را یاری رساند. وی ظهور تمدن جدید در جوامع اسلامی را نتیجه توجه اسلام به علم آموزی و 
قلم و تالیف دانست و گفت: جوامع غربی نیز بیشتر این علوم را از مسلمانان گرفته اند و ریشه 
اصطلاحات بیشتر علوم مانند ریاضی، هندسه، شیمی و فیزیک اصطلاحاتی عربی است و 
غرب مبانی دینی را از علوم اسلامی گرفت وبه آن مبانی غیر دینی داد و پیشرفت ها را به نام خود 
تمام کرد. وی تاکید کرد:به دلیل وجود دشمنان داخلی و خارجی در امر تحول و رشد فرهنگ و 

انسان سازی در این راه بزرگ نظام آموزش و پرورش نیاز به پشتیبانی وحمایت دارد.
وزیر آموزش و پرورش نیز در این دیدار با اشاره به اینکه طرح تحول آموزش و پرورش در مرحله 
آسیب شناسی اجرایی نشدن قرار دارد و قرارگاهی برای اجرایی شدن طرح تحول آموزش و 

پرورش تشکیل شده است و قرار است این سند در قالب مدرسه محوری اجرایی شود. یوسف 
نوری ادامه داد: در مرحله اول اجرای طرح مدرسه محور سند تحول آموزش و پرورش به صورت 

آزمایشی از استان فارس آغاز شده است ودراین استان در حال اجرایی شدن است.
وی بر ارتقا کیفی دانشگاه فرهنگیان تاکید کرد و گفت: با هدف ارتقا در جذب دانشجویان 

این دانشگاه فرایند گزینش دانشجویان به 
وی با بیان اینکه با اجرای نظام رتبه بندی معلمان در کنارگزینش های عمومی به بحث 
ارتقا  در  که  است  شده  ویژه  توجه  نیز  حرفه ای  شایستگی های  و  تخصصی  گزینش های 
کارآمدی و شایسته سالاری بین معلمان موثر است. یوسف نوری با بیان اینکه در حوادث اخیر 
کشورتعدادی از دانش آموزان هم تحت تاثیر قرار گرفتند گفت: با مدیریت لازم این فضا زود 

کنترل شد وتمهیدات لازم دراین خصوص اندیشیده شده است.

آیت الله  نوری همدانی در دیدار با وزیر آموزش و پرورش :

دولت باید برای از بین بردن فقر و گرانی جامعه را یاری رساند
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تعارض منافع و توجه
 به عمل گرایی

در دنیای امروز برای تعارض منافع قوانین مفصلی 
قوانین  وضع  فکر  به  تازه  ما  کشور  در  و  دارد  وجود 

افتاده اند.  در تعریف تعارض منافع این چنین گفته اند: »تعارض منافع زمانی به 
وجود می آید که فرد به خاطر موقعیتش وادار شود از بین منافع خود، منافع سازمانش 
یا منافع گروه های دیگر، صرفاً یکی را انتخاب کند«، یا »تعارض منافع به این معناست 
که در یک موقعیت، منافع و ترجیحات فردی شخص با وظایف و تعهدات حرفه ای اش 

در تضاد و تعارض قرار بگیرد«. 
در مدیریت و به ویژه اداره کشور بسیاری از مشکلات مربوط به تعارض منافع و آنچه 

بیشتر مطرح است تعارض منافع مادی است. 
اما تعارض منافعِ بالاتر از مادی آنجاست که فرد یا جمعی ممکن است دنبال 
تعارض منافع نباشد یا جمعی دیگر از وجود او یا آنها سوء استفاده کنند. در اینصورت 
او میل به قدرت و تمایل به شهرت و احترام دارد. بسیاری از افراد دوست دارند مورد 

توجه و آدمی باشند که مورد ستایش و احترام قرار گیرند.
ارضای  حتی  و  جویی  منفعت  طلبی،  قدرت  برای  گاهی  مدیریت  و  حکومت 
خواهش نفسانی از قبیل جاه طلبی و احترام خواهی با این روایت که می گوید 
آخرین چیزی که از دل راستگویان بیرون می آید دوستی جاه و مقام است )آخر 
مایخرج من قلوب الصدیقین حب الجاه( هم می خواند. اینجاست که گفتار و رفتار 

علی درس آموز است:
او می گوید این حکومت شما که با اجماع مرا بر آن گمارده اید از کفش وصله پینه 
خورده ارزشش کمتر است مگر آنکه اقامه عدل کنم و حق مظلومی را بستانم و ظالم 

را بر سر جایش بنشانم.
بسیاری فقط بخش اول آن را می گیرند و اظهار می کنند علی دنبال حکومت نبود 
در حالیکه ادامه سخن ایشان به عملگرایی توجه دارد و نشان می دهد که او در عین 
حالیکه مخالفت با تعارض منافع را به اوج می رساند اما بر عملگرایی هم بسیار تأکید 

می کند. اصل روایت چنین است:
ابن عباس می گوید روزی ، امام علی “علیه السلام” در حالی که با دست خویش، 
کفش کهنه اش را پینه می زند پرسیدند که قیمت این کفش چقدر است؟ عرض 
کردم : هیچ! فرمودند : به خدای سوگند که ارزش این کفش کهنه در نظر من، از 
حکومت و امارت بر شما بیشتر است، مگر آنکه به وسیله ی آن، عدالتی را اجرا کنم یا 
حقی را به صاحب حقی برسانم، یا باطلی را از میان بردارم:’و الله لهی احب الی من 

امرتکم الا ان اقیم حقا او ادفع باطلًا
این نشان می دهد که حکومت ابزار است ابزار اقامه عدل. ظلم هم انواع و اقسامی 
دارد و نباید آن را به ستم های فردی محدود کرد هر عمل خلافی در هرسطحی و 
توسط هر فرد یا سازمانی که بر خلاف مصالح جمعی در کشور صورت گیرد ظلم و 
ناروا است. هر چه ظلم بزرگتر باشد دفعش هم اهمیت بیشتری دارد. با پیشوایان ظلم 

و ستم مبارزه کردن و سرچشمه آن را خشکاندن از اوجب واجبات است.
پس عدل اصل و خدمت به مردم و مبارزه با ستم در هر سطح آن مطلوب است به 
شرط آنکه توانایی آن باشد. آدم ناتوان باید جایش را به آدم توانا بدهد. هر کس بداند 
از او بهتر کسی برای انجام وظیفه هست باید صحنه را خالی کند. اما اگر نداند کسی 
هست یا خود را توانمند بداند ترک مسئولیت هم گناه بزرگی است و علی علیه السلام 

این چنین کرد و تا آخر عمر از کیان حکومت خویش دفاع کرد.
عدل اصل است و اقامه عدل باید خواست مردم باشد و توسط آنها تحقق پیدا کند. 
همچنانکه اسلحه ابزار است خود حکومت هم ابزار است و اگر کسی آن را طلب می 

کند باید برای اقدمه عدل باشد و این با آیه ۲۵ سوره حدید همخوان است که:
نزَلنَا 

َ
نزَلنا مَعَهُمُ الکِتابَ وَالمیزانَ لِیَقومَ النّاسُ بِالقِسطِ وَأ

َ
ناتِ وَأ رسَلنا رُسُلَنا بِالبَیِّ

َ
لَقَد أ

هَ قَوِیٌّ  هُ مَن یَنصُرُهُ وَرُسُلَهُ بِالغَیبِ إِنَّ اللَّ الحَدیدَ فیهِ بَأسٌ شَدیدٌ وَمَنافِعُ لِلنّاسِ وَلِیَعلَمَ اللَّ
عَزیزٌ: ما رسولان خود را با دلایل روشن فرستادیم، و با آنها کتاب )آسمانی( و میزان 
)شناسایی حقّ از باطل و قوانین عادلانه( نازل کردیم تا مردم قیام به عدالت کنند؛ 
و آهن را نازل کردیم که در آن نیروی شدید و منافعی برای مردم است، تا خداوند 
بداند چه کسی او و رسولانش را یاری می کند بی آنکه او را ببینند؛ خداوند قوّی و 

شکست ناپذیر است
بنابراین مردم همه کاره اند و باید حکومتی را تعیین کنند تا با برنامة زماندار قسط 

و عدل برپا کند.

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

سالانه ۱۷ هزار نفر در تصادفات کشور 
جان می دهند

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: سالانه حدود ١٧ هزار نفر در 
ایران در تصادفات جاده ای جان خود را از دست می دهند. محمدرضا رضایی کوچی 
ظهر شنبه در مراسم بهره برداری از باند دوم بزرگراه دشت ارژن به ابوالحیات، گفت: 
سالانه حدود ١٧ هزار نفر در ایران در تصادفات جاده ای جان خود را از دست می دهند. 
وی اضافه کرد: بخشی از این آمار بالا به کیفیت خودرو، بخشی به نحوه رانندگی و 
عمده آن به وضعیت جاده های کشور بر می گردد. نماینده مردم شهرستان های خفر 
و جهرم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بیش از ٢٠٠ هزار کیلومتر در کشور 
داریم، گفت: برای نگهداری جاده های موجود در صورت عدم احداث جاده جدید، 
نیاز به سالانه ١٠٠ هزار میلیارد تومان اعتبار داریم، در صورتی که ما بودجه عمرانی 
کشور نزدیک به ١٥٠ هزار میلیارد تومان در سال است. رضایی کوچی با بیان اینکه بار 
مالی توسعه راههای کشور، شبکه ریلی، بزرگراه ها، فرودگاه و …معطوف به دولت شده 
است، عنوان کرد: بیش از سه هزار هزار میلیارد تومان پروژه عمرانی نیمه تمام در کشور 
داریم و حداکثر سالی ١٥٠ هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی به تصویب می رسد که 
اگر پروژه جدیدی احداث نشود و تورم هم نداشته باشیم، باید ٢٠ سال صبر کنیم تا 
همین جاده های موجود حوزه های عمرانی تمام شوند و لذا باید فکر راهکارهای دیگر 
باشیم. او با بیان اینکه تهاتر نفت را در بودجه پیش بینی کرده ایم، گفت: ظرفیت های 
فراوانی از حوزه های نفتی در کشور داریم که از این فرصت باید بیشتر استفاده کنیم. 
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی همچنین تسهیلات بانکی ماده ٥٦ 
و فروش زمین هایی که در اختیار دستگاه های اجرایی است را از دیگر راهکارها برای 
اجرای قوی تر پروژه های عمرانی ذکر و خاطرنشان کرد: باید نقدینگی کشور به سمت 
پروژه های عمرانی هدایت شوند، در حالی که هیچ نقدینگی و حضور بخش خصوصی 
فارس  استان  در  کرد:  خاطرنشان  کوچی  رضایی  نداریم.  عمرانی  پروژه های  در 
پروژه های زیادی داریم که اتصال راه آهن فارس به بوشهر و خوزستان از جمله آنهاست 

و به دنبال این هستیم که این پروژه را در شمار پروژه های تهاتر نفت تعریف کنیم.
 

در جلسه سران قوا تاکید شد:

لزوم هوشیاری بیشتر در برابر تهدید های 
دشمنان و دسیسه های عوامل نفوذی 

 سران قوا بر لزوم هوشیاری هر چه بیشتر در برابر تهدیدهای دشمنان و مقابله با 
دسیسه ها و هم نوایی های شوم و تفرقه افکنانه عوامل نفوذی تاکید کردند. 

براساس این گزارش، جلسه سران قوا روز شنبه با حضور آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی، محمد باقر قالیباف و حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. سران سه قوه در این نشست با قدردانی از 
حضور باشکوه و کم نظیر مردم فهیم و زمان شناس ایران اسلامی در مراسم روز مبارزه 
با استکبار جهانی و اعلام همبستگی ملی، بر لزوم هوشیاری هر چه بیشتر در برابر 
تهدیدهای دشمنان و مقابله با دسیسه ها و هم نوایی های شوم و تفرقه افکنانه عوامل 
نفوذی تاکید کردند. ضرورت تسریع در رسیدگی به پرونده های عوامل اغتشاش 
و ایجاد ناامنی در کشور و مجازات آنان از دیگر موضوعات مورد تاکید سران قوای 
مجریه، مقننه و قضائیه بود. سران قوا با تاکید بر ضرورت هماهنگی و همکاری هر چه 
بیشتر همه دستگاه ها و نهادها در راستای تبدیل تهدیدها به فرصت همچون گذشته، 
خواستار تلاش مضاعف و هم افزایی بخش های مختلف در زمینه خنثی سازی 
تحریم ها و بهبود معیشت مردم با حفظ و تقویت رشد اقتصادی و تعامل گسترده تر در 

جهت پیشبرد برنامه ها و اهداف توسعه ای کشور شدند.

اخبار

سخنگوی شورای نگهبان  خبرداد:

تایید لایحه ترمیم حقوق کارکنان و 
بازنشستگان 

 سخنگوی شورای نگهبان از تایید لایحه افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان 
کشوری و لشکری در شورای نگهبان خبر داد و گفت: مصوبه مجلس در شورا بررسی 

شد و خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
هادی طحان نظیف روز شنبه در نشست خبری با خبرنگاران اظهار داشت: این لایحه 
بندهای متعددی برای افزایش دریافتی اقشار مختلف از جمله کارمندان، بازنشستگان 

لشکری و کشوری، خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و معلمان دارد.
در این نشست خبری که با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به صورت حضوری و 
در فضای باز برگزار شد، طحان نظیف ضمن اعلام آخرین نظرات شورای نگهبان درباره 

مصوبات دولت و مجلس، به پرسش های خبرنگاران پاسخ داد.
وی همچنین از تایید لایحه معاضدت حقوقی بین ایران و قزاقستان در شورای 
نگهبان خبر داد و گفت: این مصوبه خلاف قانون و شرع شناخته نشد. طحان نظیف 
در پاسخ به سوالی درباره این که چرا در مورد طرح شفافیت آرا بین مجلس، شورا و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام اختلاف نظر وجود دارد، گفت: این اختلاف با مجمع 
نیست بلکه این مصوبه در هیات عالی نظارت مجمع است که جمعی از اعضای 
مجمع عضو آن هستند. وی افزود: این مصوبه هنوز به مرحله اظهار نظر کل مجمع 
نرسیده است؛ موضوع اختلاف نیست بلکه تعامل بیشتری باید بین مجمع و هیات 
عالی نظارت صورت گیرد؛ اگر اختلاف در این مرحله حل نشود، بن بستی نیست و 
این مصوبه به مجمع ارسال و در آنجا حل می شود. سخنگوی شورای نگهبان اظهار 
داشت: ما بر اساس قانون اساسی نمی توانیم مصوبه ای را نزد خود نگه داریم؛ زمان 
بررسی مصوبات ۱۰ روز است که اگر انجام نشود، ما مدتی را استمهال می گیریم اگر در 
این مدت اظهار نظر نکنیم مصوبه تبدیل به قانون می شود. سخنگوی شورای نگهبان 
در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه حذف برخی از جریانات سیاسی از انتخابات در نقد را 

بسته است، گفت: هر فردی و جریانی باید پاسخگوی عملکرد خود باشد.
وی گفت: از جریانات مختلف در ادوار مختلف در دولت و مجلس به قدرت رسیدند و 

شورای نگهبان تلاش کرده به وظیفه قانونی خود عمل کند.
 

 معاون ستاد کل نیروهای مسلح:

 جمهوری اسلامی دخالتی 
در جنگ اوکراین ندارد 

 معاون فرهنگی و تبلیغات دفاع ستاد کل نیروهای مسلح گفت: جمهوری اسلامی 
ایران هیچ دخالتی در جنگ اکراین ندارد و ادعاهای استکبار جهانی در این زمینه 

تهمتی بیش نیست. 
سردار ابوالفضل شکارچی روز شنبه در حاشیه همایش "حماسه زنان لرده دشتستان" 
در بوشهر در جمع خبرنگاران افزود: رژیم حاکم در اوکراین، جدا از بحث مردم این کشور  
به طور کامل وابسته به صهیونیست ها و آمریکایی ها است و با تزریق فکری آنها نطقی 

می کنند و ما بیشتر این ادعاها را  به صورت نطق می بینیم. 
وی بیان کرد: آنها نظام جمهوری اسلامی و کشور ایران را آزموده اند این حرف ها و 
اتهام هایی که روسای جمهور آمریکا و اوکراین به ایران نسبت می دهند، به طور کامل 
دروغ و تهمت است. شکارچی گفت: مبادلاتی که ایران با روسیه دارد مربوط به سال ها 
قبل از جنگ روسیه با اوکراین است و ایران دخالتی در جنگ بین این دو کشور ندارد و 
هر اتفاقی که می افتد مربوط به خودشان است. وی ادامه داد: استکبار جهانی عامل 
شروع جنگ اوکراین است و انواع و اقسام سلاح و تجهیزات نظامی  را در اختیار ارتش 

این کشور می گذارد، اما ایران را متهم به دخالت در این جنگ می کند.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاع ستاد کل نیروهای مسلح در ارتباط با اظهارات رئیس 
جمهور آمریکا در باره آزادی ایران گفت: رئیس جمهور آمریکا دچار آلزایمر و ناتوانی 

است و ما این گفته او را که بیشتر شبیه  شوخی است، جدی نمی گیریم. 
وی یادآور شد: جمهوری اسلامی امروز بسیار قوی، منسجم و مقتدر تر از آن است که 

در مقابل تهدید دشمن بخواهد موضعی داشته باشد.
شکارچی، در باره آمادگی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی گفت: آمادگی نیروهای 
مسلح ایران اسلامی امروز بسیار بالا است و آمریکائی ها، رژیم صهیونیستی و اروپایی ها 

قدرت ایران اسلامی را درک کرده، آزموده و خودشان شاهد هستند.
  

وزیر راه و شهرسازی: 

عقب ماندگی در حوزه مسکن
 بسیار زیاد است

 وزیر راه و شهرسازی گفت: امروز موضوع مسکن در کشور در یک شرایط بحرانی 
است و در برخی شهرها ٧٠ درصد سبد خانوار به مسکن تعلق می گیرد و این نشان 

می دهد که شرایط خوبی نداریم و عقب ماندگی در این حوزه بسیار زیاد است. 
رستم قاسمی روز شنبه در آیین کلنگ زنی ساخت ۴٠ هزار و ۶٢ واحد مسکن 
طرح نهضت ملی مسکن فارس در شیراز افزود: باید کاری کنیم که در حوزه مسکن 
یک جهش جدی اتفاق بیافتد.  او اظهار داشت:امروز عرضه و تقاضا در مسکن فاصله 
زیادی دارد و به ویژه طی هشت سال گذشته که مسکنی ساخته نشده است.  وزیر راه 
و شهرسازی افزود: در دولت های نهم و دهم در بحث مسکن مهر ٢ میلیون و ٢٠٠ 
هزار واحد شروع شد که کماکان حدود ٢٢٠ هزار واحد آن باقیمانده است.  قاسمی 
بیان کرد: در دولت سیزدهم نیز بر اساس برنامه ظرف چهار سال چهار میلیون مسکن 
باید در کشور ساخته شود که تاکنون یک و نیم ملیون واحد در دست اجرا داریم و تا 
پایان سال به ٢ میلیون واحد خواهد رسید. او گفت: در استان فارس نیز حرکت جدی 
و خوبی در بحث نهضت ملی مسکن آغاز شده و امروز شاهد آغاز ساخت افزون بر ۴٠ 
هزار واحد در این استان هستیم.  وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: امسال شرایط اجاره 
مسکن در کشور مشکلاتی برای مردم ایجاد کرد و اگر عرضه را افزایش ندهیم این 
مشکل تشدید خواهد شد و لذا باید مسکن تولید کنیم تا قیمت اجاره هم کاهش یابد. 
قاسمی گفت: سیاست ما این است که در شهرهایی که زمین داریم مجوز ویلایی و 
یک طبقه به مردم بدهیم چرا که در برخی شهرهای کوچک که بلوک های چند طبقه 

ساخته ایم که به لحاظ اجتماعی مشکلاتی برای مردم ایجاد شده است
  

رئیس سازمان انرژی اتمی :

نباید اسیر اطلاعات و روایتگری های 
نادرست شویم

 رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با بیان اینکه هیچ کس از بیرون کشور برای ما کاری 
انجام نمی دهد، تاکید کرد: نباید اسیر اطلاعات و روایتگری های فیک و نادرست شویم.

محمد اسلامی در مراسم گرامیداشت ۱۳ آبان روز دانش آموز گفت: کشور بیش از 
هر عامل دیگری به وجود انسان های عالم، مستعد، پرتلاش و از خود گذشته نیاز دارد.
انجام  کاری  ما  برای  بیرون  از  هیچ کس  افزود:  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
نمی دهد بلکه خود باید همت کرده و با اعتقاد به میهن و پاسداشت پرچم کشور مسیر 
پیشرفت و تعالی را طی کنیم. نباید اسیر اطلاعات و روایتگری های فیک و نادرست 
شویم. اسلامی تصریح کرد: روز دانش آموز؛ روز آگاهی یافتن از حقایق انقلاب اسلامی 
است و باید بدانید این انقلاب متعلق به همه نسل ها و برای همه زمان ها است. شما 
دانش آموزان نور چشم ما هستید و باید نسبت به مسائل گوناگون از آگاهی برخوردار 
باشید. وی خاطرنشان کرد: باید با پرورش استعدادها به فناوری های نوین دست یابید 
و بتوانید در همه عرصه ها پیشتاز باشید. رئیس سازمان انرژی اتمی ایران عنوان کرد: 
درصدد هستیم تا با فراهم کردن شرایط و امکانات بهتر؛ وضعیت کیفی آموزش مدارس 
انرژی اتمی را ارتقا دهیم تا امکانی فراهم شود که دانش آموزان بتوانند در اوج به سر برده 

و برای خود، خانواده ها و ملت ایران افتخارآفرینی کنند.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن:

مجلس مخالف انحصار واردات خودرو است
 سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مجلس 
در خصوص نوع خودروهای وارداتی هیچ انحصاری قائل نشده است و انتظار می رود 

واردات خودرو متناسب با مطالبات مردم صورت گیرد. 
روح الله عباسپور در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به گام مجلس در راستای واردات 
خودرو درباره روند اجرای قانون بیان کرد: مجلس قانون واردات خودرو را تصویب کرد 
که ساز و کار واردات خودرو نیز در این قانون دیده شده است و دولت وظیفه دارد واردات 

خودرو را انجام دهد و با افکار مردم در زمینه واردات خودرو بازی نکند.

رئیس جمهور با بیان این که آمریکایی ها دنبال دنبال ناامن کردن ایران بودند اما چیزی 
جز شکست نصیب شان نشد، تأکید کرد: اغتشاش و تلاش برای به هم ریختن کشور با 
اعتراض فرق دارد و حتماً باید با اغتشاشات و کسانی که ناامنی ایجاد می کنند، برخورد 

شود. 
دانش آموزان  جمع  در  ساعته  چهار  نشستی  در  رئیسی«  ابراهیم  »سید  آیت الله 
شرکت کننده در نخستین دوره »اردوهای راهیان پیشرفت« به پیشرفت های جمهوری 
اسلامی که عموم مردم و حتی عده زیادی از نخبگان اطلاعات دقیق و کاملی از آنها 
ندارند اشاره و ابراز امیدواری کرد که برگزاری اردوهای راهیان پیشرفت، همانند اردوهای 

راهیان نور برکات زیادی برای کشور داشته باشد.
رئیس جمهور، آشنایی دانش آموزان با پیشرفت ها و دستاوردهای کشور را عاملی برای 
تقویت انگیزه و اراده آنان دانست و گفت: دانش آموزان با دیدن پیشرفت های به دست 
آمده خواهند دانست که هرجا بیشتر محدودیت و تحریم داشتیم، با اراده و عزم محققان 
بیشتر پیشرفت کردیم و همین پیشرفت و اراده برای قوی شدن دشمن را به تکاپو برای 

طراحی توطئه های جدید انداخته است.
آیت الله رئیسی دانش آموزان و دانشجویان و به ویژه اعضای تیم های المپیادی را نماد 
پیشرفت کشور دانست و بر شناسایی این استعدادها و فراهم کردن شرایط لازم برای 
تداوم رشد و تعالی آنها تأکید کرد و گفت که نخبگان باید با شناخت نظام مسائل کشور، 

توانمندی هایشان را در مسیر رفع این مسائل به کارگیرند.
رئیس جمهور به ضرورت مدیریت دانش اشاره کرد و مدیریت صحیح دانش تولید شده 

را موجب افزایش بهره وری و بهره مندی سایر بخش ها از دانش تولید شده دانست.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به حوادث اخیر کشور اظهار 
داشت: اغتشاش و تلاش برای به هم ریختن کشور با اعتراض فرق دارد و حتماً باید با 

اغتشاشات و کسانی که ناامنی ایجاد می کنند، برخورد شود.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز ایران و شهرهای مختلف ما امن هستند و آمریکایی ها 
و دشمنان ما دنبال این بودند که با پیاده کردن نمونه کارهای خود در لیبی و سوریه کشور 

را ناامن کنند اما جز شکست نصیب شان نشد.
مشارکت بخش خصوصی مشکلات حوزه خدمات سلامت را رفع می کند

 رئیسی رئیس جمهور همچنین در جلسه »شورای عالی سلامت و امنیت غذایی« با 
بیان اینکه این شورا مأموریت بسیار خطیری در حفظ سلامت جامعه دارد، بر تحقق 
کامل مأموریت این شورا با به میدان آوردن همه ظرفیت ها به خصوص ظرفیت مشارکت 

مردمی و بخش خصوصی تاکید کرد.

رئیس جمهور همه دستگاه های کشور را در حفظ سلامت مردم و جامعه مسئول 
دانست و تاکید کرد: شورای عالی سلامت و امنیت غذایی با پرداختن به مهمترین 
مسائل مبتلا به سلامت جسمی و روانی جامعه راهبردهای لازم را در این زمینه ترسیم 
کند، تا با اجرای آنها از سوی دستگاه های مربوط، عقب ماندگی های ۵ سال گذشته 

جبران شود.
رئیسی در ادامه افزایش مشارکت مردم و بخش خصوصی در حوزه خدمات سلامت 
و امنیت غذایی را نیاز کشور دانست و گفت: مشارکت مردم و بخش خصوصی در حوزه 

خدمات سلامت و امنیت غذایی بسیاری از مشکلات و کمبودها را مرتفع خواهد کرد.
وی همچنین تأمین غذای سالم، خدمات جامع سلامت، بهره مندی عادلانه مردم از 
سبد سلامت، سلامت روانی جامعه، سبک زندگی مطلوب و حمایت از خانواده و توجه 
به مسائلی که سلامت را تهدید می کند را از اولویت های دولت در حوزه سلامت برشمرد.
رئیس جمهور همچنین حوادث ترافیکی و جاده ای را از مشکلات آزاردهنده در حوزه 
سلامت عنوان کرد و با تأکید بر ضرورت تقویت سازمان های امدادی از جمله اورژانس، 
بیان کرد: دستگاه های مرتبط از جمله وزارت بهداشت و وزارت راه باید راهکارهای 
کاهش نرخ مرگ ومیر جاده ای را بررسی و به فوریت عملیاتی کنند تا ما هر ساله شاهد 
مرگ هزاران نفر از هموطنان و داغدار شدن خانواده هایشان در حوادث جاده ای نباشیم.

رئیس جمهور:

 باید با اغتشاش و ایجادکنندگان ناامنی برخورد شود

و  اینکه گرفتاری ها  بیان  با  اول رییس جمهور  معاون 
شدن  برطرف  حال  در  دولت  روزمره  سنگین  مشکلات 
است، گفت: گام های خوبی در این راستا برداشته شده 
و زمینه های مناسبی برای رشد و شکوفایی کشور فراهم 

شده است. 
محمد مخبر ظهر روز شنبه در مراسم افتتاح دبستان 
افزود:  زاده  فخری  محسن  شهید  دانشمند  )برکت( 
بخش های  در  آن  آثار  تجلی  شاهد  زودی  به  امیدواریم 

مختلف باشیم.
وی با قدردانی از زحمات و خدمات مرحوم والی و همه 
کسانی که برای حل مسائل و محرومیت زدایی منطقه 
بشاگرد خدمت کرده اند، اظهار داشت: منطقه بشاگرد 
منطقه ای محروم،  وفادار، دلسوز و ولایت مدار است؛ زمانی 
هر گاه اسم بشاگرد شنیده می شد، محرومیت، کمبود و 
مشکلات به ذهن خطور می کرد که امیدوارم این مقطع 
گام دوم برای حل مشکلات این منطقه باشد و بتوانیم 
مشکلات و سختی های مردم بشاگرد را مرتفع کنیم. وی 

با تأکید بر اینکه منطقه بشاگرد هنوز تا رسیدن به نقطه ای 
که حق مردم است فاصله زیادی دارد، گفت: تا قبل از 
انقلاب کمتر کسی بود که نام این منطقه را شنیده باشد که 
با تلاش مرحوم والی و دیگر خدمتگزاران این منطقه معرفی 
شد و در مسئولین کشور نسبت به بشاگرد حساسیت ایجاد 

شد.
مخبر در ادامه خطاب به دانش آموزان و والدین آنها در 
شهرستان بشاگرد گفت: از ابتدای انقلاب اسلامی تا امروز 
بخش زیادی از مسئولین کشور از مناطق محروم بوده اند از 
امام خمینی )ره( که از اطراف خمین بودند تا رهبر معظم 
انقلاب، روسای جمهور ادوار مختلف، وزرا، روسای مجلس 

و فرماندهان سپاه از اهالی مناطق محروم  کشور بوده اند.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: کابینه آینده نظام 
از میان فرزندان این کشور و به ویژه از مناطق محروم شکل 
خواهد گرفت از این رو باید قدر دانش آموزان را بدانیم و 
خودشان نیز باید حداکثر تلاش و کوشش خود را به کار 

گیرند تا بتوانند استعدادهایشان را شکوفا کنند.

نقش دانش آموزان در مقاطع مختلف
 برجسته است

مخبر با بیان اینکه کشور از طریق نیروی انسانی ساخته 
می شود و کارخانه ها و منابع صرفا عامل توسعه نیستند، 
پیروزی  روزهای  در  آموزان  دانش  نقش  داشت:  اظهار 
انقلاب اسلامی، دوران دفاع مقدس و سایر مقاطع، بسیار 
بارز و برجسته بوده و هیچ قشری از سایر طبقات تا این 
حد در مسائل انقلاب و جنگ حضور فعال نداشته اند. 
وی با اشاره به راهپیمایی روز گذشته که در سراسر کشور 
برگزار شد، خاطرنشان کرد: در راهپیمایی روز دانش آموز 
بخش زیادی از جمعیت حاضر را دانش آموزان تشکیل 
را  آموزان  دانش  جمهور  رییس  اول  معاون  بودند.  داده 
افرادی خلاق، خوش فکر و با طینت پاک توصیف کرد و 
افزود: معنویت در دانش آموزان به خوبی منعکس می شود 
و باید قدر آنها را بدانیم و اگر به نیازی که آنها برای رشد و 
شکوفایی دارند توجه نکنیم در حقیقت به خودمان، انقلاب 

و کشور ظلم کرده ایم.

معاون اول رییس جمهور :

زمینه های مناسبی برای شکوفایی کشور فراهم شده است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: من دست مداحان عزیز اهل بیت را می 
بوسم. ولی هر چیزی جای خودش را دارد. مداح عزیز ما می خواهد تحلیل سیاسی 
کند و به شخصیت های سیاسی فحش بدهد و بعد جوان مودب حرف بزند؟! به نام دین 
و انقلابی گری اخلاق را بوسیده ایم و کنار گذاشته ایم و توقع داریم همه جوانان اخلاق 

محمدی)ص( پیدا کنند؟! هر روز یک عده از سرمایه های اجتماعی را کنار زده ایم. 
مجید انصاری نشست »ضرورت های گفت و گوی ملی« در شفقنا اظهارداشت :ما باید 

اعتراض را از اغتشاش و سخن داخل را با بیگانگان و بدخواهان جدا کنیم.
وی با بیان اینکه حتما دشمن دنبال این است که از نقاط ضعف ما استفاده کند افزود:من 
اعتراضات بعد از فوت بسیار تاسف بار خانم مهسا امینی را ناشی از فعال شدن گسل های 
اجتماعی می دانم که از سال ها پیش به وجود آمده و مورد توجه قرار نگرفت و ما نسبت به 
ترمیم این گسل غفلت کرده ایم.اگر کرونا نبود ممکن بود این حادثه به هر بهانه ای یکی دو 
سال پیش اتفاق بیفتد.هیچ کس نمی تواند از ابتدا تا انتهای ماجرای مهسا امینی دفاعی 

داشته باشد.
دولت و مجلس ساختار عینی برای بیان اعتراضات ارائه کنند 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به به اینکه با محدود کردن انتخابات داریم 
به سمتی می رویم که با یک انسداد سیاسی روبرو شویم گفت:نسل جدید اسلام و انقلاب 
را قبول دارند ولی با هزار علامت سوال در هر عرصه ای مواجه است که ما نه تلاش کرده 

ایم سوال آنها را احصا کنیم و نه دنبال پاسخ به آنها بوده ایم.مساله معیشت در راس امور 
الآن است و مشکلات اقتصادی چند سالی است که توان را از مردم گرفته که آیا تحریم باید 

تا ابد ادامه داشته باشد.من دور زدن تحریم را یک امر اضطراری به مثابه قاچاق می دانم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: به نام دین و انقلابی گری اخلاق را بوسیده 
ایم و کنار گذاشته ایم و توقع داریم همه جوانان اخلاق محمدی)ص( پیدا کنند؟!هر روز 
یک عده از سرمایه های اجتماعی را کنار زده ایم ، برای راه حل های اجتماعی نمی توانید 

با تهدید مردم عمل کنید.
گیر دادن های بی جا مردم را عصبانی می کند 

وی با تاکید براینکه رسانه باید از انحصار خارج شود گفت :چه کسی گفته عملکرد شورای 
نگهبان یعنی عملکرد نظام؟ بنده به جد بر عملکرد شورای نگهبان در انتخابات ایراد دارم؛ 

باید اصلاح شود.
انصاری با  بیان اینکه در این شرایط سخت اقتصادی دستگاه ها مسابقه گران کردن 

نگذارند تصریح کرد:دولت و مجلس ساختار عینی برای بیان اعتراضات ارائه کنند.
وی با اشاره به اینکه گیر دادن های بی جا مردم را عصبانی می کند و باید از عصبانیت 
مردم بکاهیم خاطرنشان کرد:یک سیستم ۸۰ میلیونی نمی تواند با سیستم قجری 
چمدانی دلار جا به جا کند. با تصویب FATF زندگی مردم را روان کنیم.امیدوارم آشتی ملی 

شکل بگیرد و نهادهای انتظامی هم بعد رحمانیت نظام را در نظر داشته باشند.

مجید انصاری: 

هر روز یک عده از سرمایه های اجتماعی را کنار زده ایم 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
گفت: تصویب فوری طرح برگزاری  قانونی  تجمعات  
زمینه  و  بوده  نظام  کارآمدی  تقویت  جهت  در 
از اعتراض ها توسط اغتشاشگران را از  سواستفاده 

بین خواهد برد.
بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
پایانی مراسم  به قطعنامه  با اشاره  شورای اسلامی 
۱۳ آبان مبنی بر فراهم  کردن  »راهکارهای قانونی 
برای  طرحی  پیش  نویس  تدوین  از  انتقادات«  بیان 
مرکز  در  راهپیمایی  ها  و  اجتماعات  ساماندهی 
اصل ۲۷  اجرای  راستای  در  مجلس،  پژوهش  های 

قانون اساسی خبر داد.
وی با بیان اینکه درحال حاضر خلاء سازوکار قانونی 
نظام جمهوری  در  راهپیمایی ها  و  اعتراض ها  برای 
احساس  مردم  سالار  نظام  یک  عنوان  به  اسلامی 
می شود، تصریح کرد: این در حالی  است که مطابق 

اصل ۲۷ قانون اساسی، تشکیل اجتماعات و برگزاری 
راهپیمایی ها مشروط به آنکه بدون حمل سلاح بوده 
و مخل به مبانی اسلام نباشد، آزاد است. در صورت 
چارچوب  در  راهپیمایی ها  و  اجتماعات  برگزاری 
جمهوری  نظام  چارچوب  در  اعتراض ها  قانونی، 
اسلامی ایران تعریف خواهد شد و این نشانه ای از 
دینی  مردم سالاری  نظام  توسعه یافتگی  و  بالندگی 
در  داد:  ادامه  نگاهداری   است.  اسلامی  ایران  در 
مجلس  محترم  ریاست  پیگیری  با  راستا  همین 
از  انقلابی،  مجلس  نمایندگان  و  اسلامی  شورای 
چند ماه پیش، پیش  نویس طرحی قانونی در دفتر 
مطالعات سیاسی مرکز پژوهش  های مجلس، با انجام 
مطالعات پشتیبان، مطالعات تطبیقی، مشارکت همه 
ذی نفعان، دستگاه  های ذیربط، تشکل  های مدنی، 
جامعه دانشگاهی و نیز برگزاری جلسات کارشناسی 
مستمر، تدوین و به کمیسیون امور داخلی مجلس 

در  حاضر  حال  در  که  است  شده  تقدیم  شوراها  و 
نهایی  سازی  و  بررسی  دست  در  مذکور  کمیسیون 

است.
در  کرد:  عنوان   مجلس  پژوهش های  مرکز  رئیس 
این طرح مبنای برگزاری اجتماعات و راهپیمایی  ها، 
اطلاع  رسانی است و تلاش شده است ضمن تسهیل 
روند برگزاری اجتماعات قانونی از سوی گروه های 
که  تحرکاتی  شکل گیری  زمینه  مردمی،  مختلف 
و اخلال در نظم عمومی و  با هدف بی ثبات  سازی 
ملی سازمان می یابند تضعیف شود. طبعاً  امنیت 
در صورت تصویب فوری این طرح از سوی مجلس 
شورای اسلامی، جمهوری اسلامی ایران از آثار مثبت 
با اجرای اصل ۲۷ قانون اساسی در جهت  مرتبط 
تقویت کارآمدی نظام بهره  مند خواهد شد و بدین 
ترتیب زمینه برای سواستفاده از اعتراض ها توسط 

اغتشاشگران از بین خواهد رفت.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی :

برگزاری قانونی تجمعات زمینه سواستفاده اغتشاشگران را از بین می برد

 دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین  گفت :این وضعیت بالاخره تمام می شود اما توصیه 
ای که به خودمان و مسوولان داریم این است؛ اگر این داستان جمع شود فکر نکنیم 
مساله تمام شده است بلکه باید ریشه های آن حل شود و برای حل آن پیشنهاداتی داریم.
محمدرضا باهنر روز شنبه در نشست »ضرورت های گفت وگوی ملی« با حجت الاسلام 
والمسلمین مجید انصاری با اشاره به حوادث اخیر ایران، گفت: باید ابتدا فرایندها را 
بررسی کنیم و ببینیم این روندها هر کدام نسبت به قبلی چقدر وسیع تر و بغرنج تر شده 
است. بصیرت مردم و مخصوصا فرهیختگان و فعالان سیاسی در این قضیه می تواند 
نقش مهمی داشته باشد؛ اما مساله مهم این است که افراد علاوه بر بصیرت باید همزمان 

دشمن شناس، هدف شناس و زمان شناس باشند.
وی  ادامه داد: به عبارتی باید همه را بتوانند با هم تحلیل کنند و دشمن و دوست را 
درست تشخیص دهند؛ لذا اگر بخواهیم بصیرت مردم خصوصا بصیرت نخبگان افزایش 
پیدا کند باید وجوه مشترک آن را بررسی کنیم. دشمنی ما با آمریکا سابقه طولانی دارد و 
از زمانی که شاه ژاندارم منطقه شد، سد آهنین در برابر بلوک شرق ایجاد کرد. از آن زمان 
دشمنی آنها علیه ملت ایران علنی شد. آمریکا بعد از انقلاب هم به سادگی حاضر به رها 

کردن ایران نبود و در تحلیل ها عنوان می کردند که به دلیل حضور امام)ره( نمی توان 
کاری کرد و از ادامه کار ناامید شده بودند. بعد از رحلت امام)ره( و انتخاب رهبر انقلاب 

اسلامی باز هم سکوت کردند.
باهنر خاطر نشان کرد: آمریکا بعد از درگذشت مهسا امینی هم پروژه خود را برای ایران 
به جلو انداخت و از همه تجربیات گذشته استفاده و بر موج نارضایتی که در کشور سوار 
شد. مثلا آنچه که شبکه های رسانه ای از فساد تبلیغ می کنند چند برابر بیشتر از واقعیت 

است.  
وی با تاکید بر اینکه تحلیل دشمن این است که نمی توانند این نظام را از پای در بیاورند، 
به همین دلیل جنگ ترکیبی راه می اندازند، گفت: مقام معظم رهبری می فرمایند ما 
جنگ سیاسی، اقتصادی و ترکیبی داریم اما از همه مهمتر جهاد تبیین است که باید 
هم برای نسل های بعد از خودمان و هم برای نسل فعلی تبیین کنیم که هدف و وضعیت 
کشور ما چیست. این وضعیت بالاخره تمام می شود اما توصیه ای که به خودمان و 
مسوولان داریم این است؛ اگر این داستان جمع شود فکر نکنیم مساله تمام شده است 

بلکه باید ریشه های آن حل شود و برای حل آن پیشنهاداتی داریم.

محمدرضا باهنر:

 ریشه های اعتراضات را باید حل کنیم

غلامرضا فدائی*
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 با عوامل علمی و ثابت شده پیری زودرس آشنا شوید یک کارشناس گیاه پزشکی مطرح کرد:

تنظیم فشار خون تا سلامت کبد
 با کنگر فرنگی

این که حاوی چربی کمی  با  فرنگی  یک کارشناس گیاه پزشکی گفت: کنگر 
است، منبعی غنی از فیبر، انواع ویتامین ها، مواد معدنی و ترکیبات آنتی اکسیدانی 

محسوب می شود. 
شیما احمدی نیا ، اظهار کرد: کنگر فرنگی از مدیترانه سرچشمه می گیرد و به 
واسطه خواص دارویی متنوع خود ازجمله کمک به کاهش سطح قندخون، تقویت 

سلامت دستگاه قلبی- عروقی و همینطور کبد استفاده گسترده دارد.
وی ادامه داد: از آن جایی که عصاره کنگر فرنگی حاوی غلظت بالایی از ترکیبات 
تشکیل دهنده گیاه است، محبوبیت فراوانی به عنوان مکمل دارویی به دست آورده 
و در حال حاضر توسط شرکت های داروسازی مختلفی در قالب قرص و کپسول به 

تنهایی یا در ترکیب با اجزای گیاهی دیگر فرموله می شود.
احمدی نیا با اشاره به این که کنگر فرنگی از نظر محتوای تغذیه ای گیاهی بسیار 
قدرتمند به شمار می رود، عنوان کرد: این گیاه در حالی که حاوی چربی کمی است، 
سرشار از فیبر، انواع ویتامین ها، مواد معدنی و ترکیبات آنتی اکسیدانی محسوب 

می شود.  
گیاه  این  مهم ترین محتویات  ازجمله  داد:  ادامه  پزشکی  گیاه  کارشناس  این 
می توان به فولات، ویتامین ث، ویتامین K و مواد معدنی ارزشمندی مانند منیزیم، 

فسفر، پتاسیم و آهن اشاره کرد.  
یکی از  سبزیجات،  میان  در  فرنگی  کنگر  محققان  گفته  به  کرد:  تصریح  وی 
غنی ترین نمونه های آنتی اکسیدانی است و همین محتوا باعث شده تا بتواند فواید 

کم نظیری را برای اندام های مختلف بدن انسان به نمایش بگذارد.
احمدی نیا افزود: یکی از مهم ترین فواید کنگر فرنگی به تأثیر قابل ملاحظه آن 
بر کاهش LDL یا همان کلسترول بد و افزایش HDL یا همان کلسترول خوب باز 
می گردد، مشخص شده که عصاره به دست آمده از برگ های این گیاه حاوی چنین 

اثراتی است.
این کارشناس گیاه پزشکی عنوان کرد: این عصاره به دو روش اصلی بر کلسترول 
تأثیر می گذارد، نخست آن که کنگر فرنگی حاوی لوتئولین است که این ترکیب 
آنتی اکسیدانی از تشکیل کلسترول جلوگیری می کند، دوم هم آن که عصاره برگ 
این گیاه بدن را تشویق می کند تا به نحو مؤثرتری کلسترول را پردازش کند و از این 

طریق باعث کاهش سطح کلی آن می شود.
وی ادامه داد: برخی تحقیقات نشان می دهند که عصاره کنگر فرنگی پتانسیل 
لازم برای کمک به افراد مبتلا به فشار خون را در اختیار دارد، البته مکانیسم دقیق 

این اثر هنوز به صورت کامل شناسایی نشده است.
احمدی نیا با اشاره به این که یکی دیگر از کاربردهای محبوب کنگر فرنگی چیزی 
نیست جز بهبود سلامت کبد، عنوان کرد: این ترکیب گیاهی می تواند از کبد در 
برابر آسیب های احتمالی محافظت کرده و حتی باعث رشد بافت جدید شود، از 
طرفی دیگر عصاره کنگر فرنگی تولید صفرا را افزایش می دهد و از این مسیر هم 

باعث حذف سموم از کبد می شود.
این کارشناس گیاه پزشکی تصریح کرد: از دیگر خواص درمانی ارزشمند کنگر 
فرنگی می توان به کمک به تقویت سلامت سیستم گوارشی، کمک به بهبود علائم 
سندرم روده تحریک پذیر، کمک به کاهش قند خون، کمک به کاهش وزن و خواص 

آنتی اکسیدانی و ضد سرطانی اشاره کرد.

بی حالی  و  خستگی  احساس  آیا  می کنید؟  خستگی  احساس  اغلب  آیا 
فعالیت های روزانه تان را برایتان سخت کرده است؟ یکی از بهترین راه های تعدیل 

این وضعیت، افزایش سطح اکسیژن خون است.
نیازی نیست پول خرج کنید و تغییرات بزرگی در زندگی تان ایجاد نمایید تا سطح 
اکسیژن خونتان را بالا ببرید؛ فقط کافی است چند تغییر ساده اعمال کنید و 

عادت های سالم تری در پیش بگیرید.
چرا اکسیژن مهم است؟

تمام عملکردهای  و  برای سلول های ماست  ماده مغذی  اکسیژن مهم ترین 
ریزودرشت بدن ما وابسته به اکسیژن اند و این اکسیژن است که به بدن و عضلات 
ما قدرت می دهد. نفس کشیدن با ریه ها، سلول های ما را به اکسیژن مجهز 
می کند و باعث می شود مغز و قلبمان کار کند؛ بنابراین مطمئناً مهم ترین اولویت 

برای عضلات و بدن ما اکسیژن است.
90 درصد از انرژی ما از اکسیژن است

در تنفس از مواد شیمیایی و فرایندهای مکانیکی برای رساندن اکسیژن به 
تمام سلول های بدن و دفع کربن دی اکسید استفاده می شود. بدن ما به اکسیژن 
کند.  سوخت رسانی  ما  بدن  حیاتی  فرایندهای  به  و  بگیرد  انرژی  تا  دارد  نیاز 
کربن دی اکسید از فرآورده های جانبی فرایند تنفس است. سیستم تنفس ما هوا 
را از محیط می گیرد و به ریه ها می رساند و تبادل گازها را هم در ریه ها و هم در 
سلول ها ممکن می نماید. در واقع ۹۰ درصد از تمام انرژی ما از طریق تنفس 
تأمین می شود؛ بنابراین سلول ها به اکسیژن کافی نیاز دارند تا بتوانند پیوندهای 

شیمیایی مولکول های غذا را بشکنند و انرژی موجود در آن ها را آزاد کنند.
درست همان طور که تک تک سلول های بدن ما به انرژی نیاز دارند، تمام آن ها 

به اکسیژن هم نیاز دارند.
وقتی زمان بیشتری در مناطقی که آلودگی کمتری دارند و هوای تازه وجود دارد 
سپری می کنید، خونتان اکسیژن بیشتری می گیرد. گل و گیاهانی که اکسیژن 
تولید می کنند در خانه نگهداری کنید، در فضای سبز پیاده روی کنید و تا جایی که 

ممکن است در طبیعت باشید
ورزش کنید

برای اینکه سطح اکسیژن خونتان را بالا ببرید باید به طور مرتب ورزش کنید. 
وقتی ورزش می کنید، سلول های بدنتان سریع تر از حد نرمال اکسیژن مصرف 
می کنند. با بالارفتن سطح کربن دی اکسید در بدن، مغزتان سرعت تنفس را بالا 
می برد تا اکسیژن بیشتری بگیرید. ریه ها و قلب شما حین ورزش با بیشترین 

ظرفیت خود کار می کنند تا اکسیژن بیشتری بگیرند.
غذاهای آنتی اکسیدان دار بخورید

وقتی غذاهای آنتی اکسیدان دار می خورید، بدنتان می تواند از اکسیژن به 
شیوهٔ بهتری استفاده کند. یک سری از ویتامین ها مانند ویتامین E و C خاصیت 
آنتی اکسیدانی دارند. زغال اخته، بلوبری، لوبیا قرمز و سبزی ها برگدار تیره سرشار 

از آنتی اکسیدان اند.
غذاهای آهن دار بخورید

غذاهایی که آهن دارند سطح اکسیژن خون را بالا می برند. آهن ماده معدنی لازم 

برای گلبول های قرمز خون است که مسئول انتقال خون در بدن هستند. به همین 
دلیل است که اگر کمبود آهن داشته باشید احساس خستگی و بی حالی خواهید 
بروکلی، میوه هایی  برگدار مثل  کرد. منابع خوب آهن شامل سبزیجات سبز 
مانند سیب، حبوبات و پروتئین های کم چرب مانند تخم مرغ و بوقلمون و ماهی 

می شوند.
وضعیت بدنیتان را اصلاح کنید

شاید فکر نمی کردید وضعیت بدنی هم می تواند با دریافت اکسیژن مرتبط باشد. 
وقتی هنگام نشستن و راه رفتن و ایستادن قوز می کنید، تنفستان به طور کامل 
انجام نمی شود. در نتیجه اکسیژن کمتری دریافت می کنید. هنگام راه رفتن و 
ایستادن و نشستن کمرتان را صاف کنید تا بتوانید اکسیژن بیشتری با دم گرفتن 

به بدنتان برسانید و سطح اکسیژن خونتان بالاتر برود.
از کربن دی اکسید و منوکسید کربن دوری کنید

سعی کنید از محیط هایی که میزان کربن دی اکسید و منوکسید کربنشان زیاد 
است دوری کنید. البته در مناطق شهری این کار سخت است اما می توانید تا 

جایی که امکان دارد از ترافیک ها و مناطق پرتردد فاصله بگیرید.
هوای تازه تنفس کنید

وقتی زمان بیشتری در مناطقی که آلودگی کمتری دارند و هوای تازه وجود دارد 
سپری می کنید، خونتان اکسیژن بیشتری می گیرد. گل و گیاهانی که اکسیژن 
تولید می کنند در خانه نگهداری کنید، در فضای سبز پیاده روی کنید و تا جایی که 
ممکن است در طبیعت باشید تا هوای تازه و اکسیژن دار تنفس کنید. هوای خانه 

را حتماً خوب تهویه کنید.
غذاهایی که اسیدهای چرب ضروری دارند بخورید

خوردن غذاهایی که دارای اسیدهای چرب ضروری اند از خیلی جهات مفید 
است. این غذاها می توانند سطح اکسیژن خون را بالا ببرند؛ چون ترکیباتی مانند 
اسید آلفا لینولئیک و اسید لینولئیک دارند که ازاین جهت بسیار مفیدند. سویا، 

بذرکتان و گردو نمونه های خوبی از این نوع مواد غذایی اند.
به تنفس عمیق عادت کنید

وقتی می خواهید اکسیژن بیشتری بگیرید یکی از بهترین روش ها، تنفس 
عمیق است. تکنیک های تنفس آرام و عمیق کمک می کنند تا اکسیژن بیشتری 

وارد ریه هایتان و در نتیجه وارد خونتان شود.
سیگار  را کنار بگذارید و الکل ممنوع

با اجتناب از مصرف الکل و سیگار می توانید سطح اکسیژن خونتان را بالا ببرید. 
لازم به یادآوری است که ترک چنین عادت هایی برای سلامت کلی شما بی نهایت 

مفید است.
چگونه سطح اکسیژن خون را حین خواب بالا ببریم؟

به پهلو خوابیدن، بالابردن کیفیت هوای داخل، تمرینات تنفسی، دما و رطوبت 
مناسب اتاق خواب، رفع گرفتگی سینه و بینی همگی از روش هایی هستند که به 

دریافت اکسیژن بدن کمک می کنند.
چگونه به سالمندان کمک کنیم تا اکسیژن بیشتری بگیرند؟

هیدراته  را  بدن  سالم،  غذایی  رژیم  فعال،  زندگی  سبک  تنفسی،  تمرینات 
نگه داشتن و ترک سیگار می تواند به افراد سالمند کمک کند تا اکسیژن بیشتری 

بگیرند.
آیا نوشیدن آب باعث افزایش سطح اکسیژن خون می شود؟

و  ماند  خواهند  هیدراته  ریه هایتان  آب،  نوشیدن  سادهٔ  حرکت  همین  با  بله 
می توانند با تمام پتانسیل خود کار کنند و سطح اکسیژن خونتان ایده آل باشد.

فوق تخصص گوارش و کبد مطرح  کرد:

وجود سنگ ، شایع ترین مشکل کیسه صفرا 

شایع ترین مشکل صفرا، سنگ های کیسه صفرا است، این سنگ ها می توانند هم 
داخل کیسه صفرا باشند و هم در مجاری کیسه صفرا قرار داشته باشند. 

شهریار نیک پور، فوق تخصص گوارش و کبد و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی بود و در خصوص بیماری های کیسه صفرا به گفت و گو 

پرداختند.
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که وظیفه کیسه صفرا چیست و در کدام 
قسمت بدن قرار گرفته است، گفت: کیسه صفرا به شکل گلابی است، حجمی 
حدود ۳۰ تا ۵۰ سی سی دارد و در زیر دنده سمت راست، در قسمتی از بستر کبد 

قرار دارد.
او گفت: صفرای ساخته شده توسط کبد، از طریق مجرای صفرا، از کبد خارج 
شده و وارد کیسه صفرا می شود. کیسه صفرا جایگاه ذخیره صفرا است، وقتی 
غذای پرچرب و پروتئینی استفاده می کنیم، کیسه صفرا منقبض می شود و صفرا 
را به داخل اثنی عشر می ریزد، حضور صفرا برای هضم و جذب چربی ها ضروری 
است. کیسه صفرا به غیر از ترشح صفرا، یک نقش فیزیولوژیک نیز به عهده دارد که 

آن تغلیظ صفرا در مواقع ضروری است.
این فوق تخصص گوارش گفت: شایع ترین مشکل صفرا، سنگ های کیسه صفرا 
است. این سنگ ها می توانند هم داخل کیسه صفرا باشند و هم در مجاری کیسه 
صفرا قرار داشته باشند. )۸۵ درصد موارد سنگ در خود کیسه صفرا است و ۱۵ 
درصد موارد، سنگ در مجاری صفراوی تشکیل می شود.( وی همچنین متذکر شد 
سنگ های صفراوی و سنگ های کلیوی از نظر مکانیسم ایجاد و نوع آن هیچگونه 

ارتباطی با هم ندارند.
وی در پاسخ به این سوال که سنگ های صفراوی، چند نوع هستند، گفت: ۸۰ 
الی ۹۰ درصد سنگ های کیسه صفرا از نوع کلسترولی هستند، نوع دوم سنگ های 
صفراوی سنگ های پیگمانته یا رنگی هستند و مختص کسانی است که به لیز 

)تخریب( گلبول قرمز مبتلا هستند.
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که مکانیسم تولید سنگ صفرا چیست، 
گفت: کلسترولی که از کبد به درون صفرا ترشح می شود، مستعد رسوب است. دو 
عامل مزاحم برای رسوب کلسترول وجود دارد: یکی خود اسید صفراوی است که 
مانع رسوب کلسترول و تشکیل سنگ می شود و دیگری، چربی از نوع فسفولیپید 

ها است که اجازه رسوب به کلسترول را نمی دهد.
وی گفت: اگر ترشح کلسترول به داخل سیستم صفراوی زیاد شود، این دو عامل 
نمی توانند از رسوب کلسترول جلوگیری کنند و باعث رسوب کلسترول و تولید سنگ 
می شود. یکی از راه های دفاعی بدن برای خارج کردن کلسترول اضافی، تولید 
صفرا است. یکی از این مکانیسم های دفاعی برای دفع کلسترول اضافی بدن کبد 
است، کبد کلسترول را به کیسه صفرا ترشح می کند تا از طریق دستگاه گوارش از 
بدن خارج کند. نیک پور گفت: شایع ترین علت ایجاد سنگ کیسه صفرا، جنسیت 
است. این بیماری در بانوان بیشتر دیده می شود. استروژن در بانوان باعث ترشح 

بیشتر صفرا و ایجاد سنگ کیسه صفرا می  شود.
وی گفت: دومین علت ایجاد سنگ کیسه صفرا، چاقی است. حاملگی و مصرف 
قرص های هورمونی )ضد بارداری( باعث افزایش ترشح کلسترول در کیسه صفرا 
می شوند. البته پروژسترون هم تا حدودی موثر است و باعث کاهش تحرک کیسه 
صفرا می شود. در این صورت، ماندن زیاد صفرا در کیسه صفرا، باعث تولید سنگ 
می شود. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: کاهش 
وزن ناگهانی و همچنین نوسان زیاد وزن، یکی دیگر از فاکتور های ایجاد کننده 

سنگ کیسه صفرا است.
وی گفت: استفاده زیاد از غذای کم کالری، تحرک کیسه صفرا را کم می کند که در 

این صورت، زمینه سازی مناسب برای تولید سنگ کیسه صفرا محسوب می شود.
وی کم تحرکی را نیز از عوامل دیگر ایجاد کننده سنگ کیسه صفرا دانست.

کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال، که آیا افرادی که چربی خون بالا دارند، 
با احتمال بیشتری به سنگ کیسه صفرا مبتلا می شوند، گفت: تا به حال ارتباطی 
بین چربی بالا و سنگ کیسه صفرا گزارش نشده است؛ اما اگر میزان تری گلیسیرید 
خون فرد بالا و HDL یا چربی خوب خون پایین باشد، آمار تولید سنگ کیسه صفرا 
بیشتر خواهد بود. فوق تخصص گوارش در پاسخ به این سوال، که شایع ترین 
علامت سنگ کیسه صفرا چیست گفت: »بی علامتی« شایعترین علامت سنگ 

کیسه صفرا است و اغلب به صورت تصادفی یافت می شوند.
او گفت: ۷۵ درصد موارد سنگ های درون کیسه صفرا تا آخر عمر بدون علامت 
باقی می مانند. شایعترین محل درد، زیر دنده سمت راست و روی معده است. البته 

احتمال دارد افرادی با درد شانه و پشت نیز مراجعه کنند.
وی تاکید کرد: درد کیسه صفرا درد ثابتی است و کم و زیاد نمی شود. این درد 
ثابت، حداقل نیم تا ۵ ساعت طول می کشد. اگر سنگ کیسه صفرا یک بار علامت 

دار شود، )درد( شانس علامت دار شدن مجدد آن در آینده زیاد است.
شهریار نیکپور شایع ترین و بهترین روش تشخیص سنگ کیسه صفرا را سونوگرافی 

دانست و گفت: سنگ کیسه صفرا بعد از علامت دار شدن نیاز به جراحی دارد.
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که بعد از جراحی کیسه صفرا چه مشکلاتی 
برای فرد ایجاد می شود، گفت: پس از برداشتن کیسه صفرا هیچ گونه مشکلی از 
نظر هضم و جذب چربی رخ نمی دهد و مجاری صفراوی وظایف صفرا را انجام 
می دهند. وی گفت: به سنگ های بی علامت کیسه صفرا کاری نداریم، مگر در 

موارد خاص.
این موارد شامل نکات زیر می شوند:

اگر اندازه سنگ بیش از سه سانتی متر باشد که فاکتور خطر سرطان کیسه صفرا 
را به دنبال خواهد داشت. اگر سنگ کیسه صفرا همراه با پولیپ کیسه صفرا باشد.

اگر در جداره کیسه صفرا، رسوب کلسیم وجود داشته باشد؛ در این موارد، کیسه 
صفرا نیاز به جراحی دارد.

آیا باید مصرف کربوهیدرات را 
به حداقل برسانیم؟ 

برخلاف آنچه بسیاری باور دارند، کربوهیدرات ها دشمن کاهش وزن نیستند. 
بیشتر منابع کربوهیدرات، غنی از ویتامین ها و املاح معدنی هستند.

مثل  افراطی  رژیم های  بهداشت؛  وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  از  نقل  به 
کتوژنیک یا رژیم های کم کربوهیدرات دیگر، ممکن است برای عده ای رژیم های 
کارآمدی باشند، ولی بر خلاف آنچه بسیاری باور دارند، کربوهیدرات ها دشمن 
کاهش وزن و رژیم سالم نیستند. از قضا بیشتر منابع کربوهیدرات، منابع غنی از 

ویتامین ها و املاح معدنی مفید هستند.
نکته ای که اهمیت دارد این است که ما از چه نوع کربوهیدراتی استفاده کنیم. 
کربوهیدرات های ساده مثل انواع کوکی ها، آبنبات ها، شیرینی ها، نوشیدنی های 
حاوی شکر که بسیار زود هضم می شوند و به سرعت قند خون را بالا می برند. بالا 
رفتن سریع قند خون باعث ترشح انسولین در بدن می شود که همین مسئله باعث 
اُفت مجدد قند خون و افزایش ولع و گرسنگی فرد می شود. با خیال راحت می توانید 

کربوهیدرات های ساده را از رژیم غذایی تان حذف کنید.
مثل  هستند.  پیچیده  کربوهیدرات های  کربوهیدرات ها،  ارزشمند  دسته  اما 
کربوهیدرات های موجود در غلات کامل و سبوس دار و میوه ها و حبوبات. این 
کربوهیدرات ها منابع بسیار خوبی از فیبر و مواد مغذی هستند و می توانند به روند 
کاهش وزن کمک کنند؛ بنابراین در رژیم روزانه خود می توانید کربوهیدرات های 

ساده را حذف کنید، ولی کربوهیدرات های پیچیده را داشته باشید.

سلامت

چگونه سطح اکسیژن خونتان را بالا ببرید؟

بهترین راهکارها برای افزایش اکسیژن خون
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شهید سیدمظهرکیهانیان:

 تا آن روز که فتنه در عالم هست باید جنگید

شهید سیدمظهرکیهانیان در وصیت نامه خود آورده است: برادرها یک بار یا ده ها 
بار به جبهه رفتن کافی نیست تا آن روز که فتنه در عالم هست باید جنگید و مثل 
علی )ع( سرباز کم خرج ولی انسان پر خدمت باشید و خود را مخلص کنید تا رها 

شوید.
الله  سیدذبیح  فرزند  سیدمظهرکیهانیان  شهید  طلبه  گزارش،  این  براساس 
در تاریخ سوم اردیبهشت ۱۳۴۷ در شهر قم متولد شد. وی پس از پایان دوره 

راهنمایی تحصیلی وارد حوزه علمیه شد و به تحصیل علوم دینی پرداخت.
شهید سیدمظهر کیهانیان در تاریخ ۲۹ دی ماه ۱۳۶۵ در عملیات کربلای ۵ 
منطقه شلمچه به درجه رفیع شهادت نایل شد. در ادامه وصیت نامه این شهید 
والامقام را می خوانید. حقیر و گنه کار می خواهم بیانی را به عنوان وصیت نامه 
بنویسم. اولا خدا را شکر می کنم که دوباره به من توفیق داد به جبهه جنگ حق 
علیه باطل بروم و به آن میعادگاه عاشقان و آن جایی که خون هزارن نفر می جوشد.
ای خدا من این وصیت را دومین بار است که می نویسم و امیدوارم دیگر وصیتی 
ننویسم و یک هدف دارم که یاری اسلام و برقراری عدل و جلوگیری از ظلم و یک 
آرزو دارم که چون آرزو  برای جوان عیب نیست و آن کشته شدن در راه تو که آن 
قدر گناه کرده ام که بخشیده نمی شود امیدوارم که روزی این آرزو به وقوع بپیوندد.
ای برادر و خواهر مؤمن و مسلمان بر یکایک شما واجب است وحدت داشته 
باشید. ای مردم شریف ایران فراموش نکنید که خدا بر شما منت نهاده و دین 
اسلام را به عنوان دین شما قرار داده و نعمتش را بر شما تمام کرده و  رهبری چون 
امام خمینی عنایت فرموده است، بر شما واجب است که این امانت ها را حفظ 
کنید. اگر خدایی نکرده خدا بر شما غضب فراهم کرد و اگر می خواهی واقعا بنده 
فدایی باشی پس با شیطان  بجنگ و به دهان نفست ) نفس اماره ( بزن، خلاصه  
دور گناه نچرخ  که شیطان عددی نیست. برادرها یک بار یا ده ها بار به جبهه رفتن 
کافی نیست تا آن روز که فتنه در عالم هست باید جنگید و مثل علی )ع( سرباز 

کم خرج ولی انسان  پر خدمت باشید و فردای خود را مخلص کنید تا رها شوید.
شهادت میوه ای است که هر کس نمی تواند بچیند کسی می تواند شهید بشود 
که یک عمر با دشمن نفس بجنگد و روحش متعالی شود و بعد قفس تن را بشکند 
و پرواز کند. ما مؤمنین با دشمنان اسلام می جنگیم چون از مکتب حسین )ع( 
درس گرفته ایم و از عباس علمدار درس آموخته ایم که از دریای آب عبور کرد و 
به دریای آتش قدم نهاد تا اسلام را یاری کند و ای دشمن اسلام بدان اگر بدن 
ما در میدان مین بسوزد و خاک شود و باد آن خاک را به تمام دنیا پخش کند آن 
سلول های سوخته اسلام دین ما است. شما نمی توانید با یک ملت طرف شوید 
آن هم با یک ملتی که دینش اسلام و رهبرش خمینی است. خدایش آن کسی 
که تمام دنیا را  آفرید و در بلاها  آن ملت را یاری کرد و اسلحه اش الله اکبر و محل 
تفریحش  میدان جنگ و الگویش  مثل حسین)ع(، پس خیال کرده اید و این 
نقش ها را به روی آب بکشید. این جنگ برای امتحان است و از امتحان نهایی عقب 
نمانید و اگر به امتحان نروید خسرالدنیا و الاخره شده اید و رو سیاهی برای آن هایی 

است که روز جنگ به جبهه نمی روند .
»»به امید پیروزی اسلام و آزادی مقدسین ««

»مظهرکیهانیان در تاریخ ۲۹/۱۱/۱۳۶۴ «

شهید محمد جاوید:

 شهادت معامله با خدا و بزرگترین 
پیروزی است

شهید محمد جاوید در وصیت نامه خود آورده است: شهادت برای ما معامله با 
خداست و موجب خشنودی او که بزرگترین پیروزی است.

درتاریخ  عبدالرضا  فرزند  جاوید  محمد  شهید  طلبه  گزارش،  این  براساس 
داراب  توابع شهرستان  از  روستای لایزنگان  در  ماه سال ۱۳۴۷  آذر  چهاردهم 
استان فارس در یک خانواده متدین چشم به جهان گشود. وی پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی ابتدا به حوزه علمیه آشتیان و سپس جهت ادامه درس به حوزه 
علمیه قم مهاجرت نمود. شهید محمد جاوید پس از چند مرحله حضور در دفاع 
مقدس، در منطقه شلمچه در عملیات کربلای ۵ در تاریخ هفتم اسفند ماه سال 
۱۳۶۵ به درجه عظیم شهادت نایل شد. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را 
می خوانید. سخنی چند با پدر و مادر عزیز، ای پدر و مادر مهربان، من فرزند کوچک 
شما، از شما خداحافظی می کنم به مسافرتی بس بزرگ می روم، مقصد من قیامت 
و توقف در برزخ اگر به من رسیدید چه خوب، ولی اگر نرسیدید در قیامت همدیگر 
را می بینیم. من دست به تجارتی بس بزرگ زده ام، تجارتی بی سابقه، تجاتی که 
سود کلانی دارد و در این معامله من جان را می فروشم، حتماً خواهید پرسید به چه 
کسی؟ در این معامله جان را به معشوقم و خالقم و محبوبم می دهم، معشوقم کسی 
است که فناناپذیر است. خالق همه اوست، معشوقم کسی است که جان من و تو 
در ید قدرت اوست. کسی است که علیم است، حکیم است، غفور است و رحیم 
است. با کسی معامله می کنم که او مقصد من است، چه خوب معامله ای، من بمانم 
و خشنودی معشوقم را بفروشم؟ گرچه صاحبش نبودم ولی معشوقم اول به من داد 
و بعد از من به قیمت خیلی گرانی خریداری کرد. شهادت برای ما معامله با خداست 
و موجب خشنودی او که بزرگترین پیروزی است. ای کاش می توانستم چندین بار 
معشوقم را خشنود کنم، ای کاش چندین جان داشتم آن ها را در راه معشوق هدیه 
می نمودم. ولی افسوس که این هدیه ام بس ناچیز هست، خیلی کم است، خیلی 
بی ارزش است ما ها چه کنم با ارزش تر از آن را نداشتم ما از شما می خواهم که از 
خدایتان بخواهید که این هدیه ناقابل مرا پذیرا باشید. وای بر من اگر معشوقم دست 

رد بر هدیه من بزند چه می شود چه کار کنم، چه کنم راهی دیگر ندارم.
معشوقا، محبوبا ای کسی که جانم از آن توست این را پذیرا باش.

ای پدر و مادر عزیز، کدام تاجری تاکنون چنین تجارتی کرده است؟ نباید ناراحت 
باشید، چون من فوت نکرده ام، نمی گویم که گریه نکنید اما گریه شما منجر به کفر 
نشود نکند خدای ناکرده گریه کنید که چرا چنین شده، مگر شما مرا آفریدید، مگر 
شما خالق من هستید، انا لله و انا الیه راجعون، از شما می خواهم که مرا حلال 
کنید. سخنی چند با سایر شنوندگان، ای کسانی که سخنان مرا می شنوید الان 
روحم از جسمم جداست، جسم در جا بود و روح در جایی دیگر، از شما عاجزانه 
تقاضا دارم که به فکر چنین روزی باشید مرگ حتمی است به سراغ همه می آید، 

همه را در چنگال خود می گیرد. پس باید واقعه را قبل از وقوع تدبیر کرد.
در پایان از همه کسانی که حقی بر گردن من دارند عاجزانه تقاضا دارم که مرا 
حلال کنند و نگذارید که من در پیش معشوقم سرافکنده شوم. لازم به تذکر است 
که اگر جنازه من در اختیار شما قرار گرفت آن را به خاک روستا تقدیم نمایید. 
همچنین یک روز روزه برای من بگیرید. دیگر عرض ندارم بجز طلب عفو و بخشش. 

استان قم دارای ۲ هزار و ۶00 نابینا و کم بیناست ؛

نابینایان قمی و راه های مسدود 
اشتغال و معابر

اطمینان بخش  و  بی دردسر  برای حضور  قم  که هنوز محیط شهری  در حالی 
در  درصد  سه  قانون  اجرای  عدم  از  روشندلان  که  نشده  مناسب سازی  نابینایان 

سهمیه های استخدامی به عنوان ریشه بسیاری از مشکلات خود گلایه دارند.
براساس این گزارش ، حدود ۱۸۹ هزار شهروند ایرانی به معلولیت نابینایی دچارند 
که سهم استان قم ازاین بین ۲ هزار و ۶۰۰ نابینا و کم بیناست که تحت پوشش 
بهزیستی قرار دارند. در بین جامعه معلولان ایران، نابینایان جزو تحصیل کرده ترین 
افراد محسوب می شوند این در حالی است که دغدغه اشتغال از مهمترین دغدغه و 

مطالبات آنها بشمار می رود.
عدم اشتغال در رشته های تحصیلی تخصصی نابینایان یکی از معضلات اصلی 
برای آنهاست که به نوبه خود مهمترین مانع ازدواج آنهاست چرا که اصولا ازدواج و 
تامین مسکن این افراد مانند سایر اقشار به اشتغال گره خورده و تا زمانی این مشکل 
حل نشود، معضلات جانبی پابرجا خواهد ماند. توانمندی های خاص و الهام بخش 
این افراد همواره موردتوجه بوده اما به فعلیت رساندن این توانمندی ها نیازمند ایجاد 
تسهیلات و تجهیزات لازم برای داشتن یک زندگی عزتمندانه و با کرامت انسانی 
است. به باور کارشناسان، برای افزایش ضریب اشتغال در جامعه هدف نابینایان، لازم 
است تا با مناسب سازی برخی مشاغل به خصوص در بخش های خصوصی شرایط 

لازم را جهت اشتغال وزندگی باکرامت روشندلان فراهم آید.
به باور جامعه روشندلان استان قم، باید برای اجرای قانون سه درصد تدابیری 
اندیشه شود و از جمله این که اهرم هایی قانونی در برخورد با عدم اجرای قانون سه 
درصد در استخدام نابینایان در فرصت های جذب در نهادهای دولتی تعریف و از 

پشتوانه برخورد برخوردار باشد.
اشتغال دغدغه اول نابینایان قم

معاون توانبخشی بهزیستی قم در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، با تاکید بر اینکه 
اشتغال معضل اصلی جامعه نابینایان است، بیان کرد: در خصوص اشتغال نابینایان 
بهزیستی نمی تواند کاری کند و باید با همکاری دولت و ادارات قانون سه درصد 
در استخدام این افراد اجرا شود. مصطفی علیزاده یادآور شد: بهزیستی به صورت 

مستمر اجرای این قانون را پیگیری و رصد  و موارد نقض را به مرکز گزارش می کند.
وی ابراز داشت: بهزیستی در خصوص ازدواج روشندلان نیز تسهیلات در نظر 
گرفته شده را پرداخت می کند، مشکل اصلی این افراد در مرتبه نخست اشتغال و 
سپس مناسب سازی فضاهای شهری است. معاون توانبخشی بهزیستی قم با اشاره 
به وجود ۲هزار و ۶۰۰ فرد دچار معلولیت نابینایی، افزود: مناسب سازی فضاهای 

شهری باید به نحوی باشد که فرد نابینا نیازمند همراه جهت حضور در شهر نباشد.
فاصله طولانی مناسب سازی محیط شهری قم تا نقطه مطلوب 

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم نیز در گفت وگویی، بیان داشت: هم اکنون 
حجم مناسب سازی های شهرداری قم در مناطق هفت، یک و چهار پررنگ تر از سایر 
مناطق است و روند مناسب سازی معابر در حال انجام است و هنوز تمام خیابانهای 

شهری مناسب سازی نشده اند.
لیلی نیک خلق افزود: معابری نظیر پیاده راه ارم، چهارراه جانبازان، خیابان ۱۹ 
دی، صفاییه، چهارراه انقلاب، بلوار امین و خیابان هفت تیر از معابری هستند که 

سطح مناسب سازی در آنها رضایت بخش ارزیابی می شود.
وی اضافه کرد: برای دیده شدن نظرات و انتقادات جامعه روشندلان قم، کمیته 
مناسب سازی شهرداری قم با حضور نمایندگان نابینایان و مدیران بهزیستی به صورت 

مستمر برگزار و دغدغه های این افراد موردتوجه قرار می گیرد.
نیک خلق، ادامه داد: بوستان بنیادی قم به عنوان پایلوت مناسب سازی مراکز 
تفریحی قم از وضعیت خوبی جهت استفاده معلولان برخوردار است و شهرداری قم 
طراحی یک بوستان هفت هزار مترمربعی باهدف استفاده آسان جامعه روشندلان 
را نیز در دستور کار خود قرار داده است. به هر روی، معضل مناسب سازی معابر، 
ساختمان ها و سایر زیرساخت ها و امکانات محیط زندگی، در کنار اشتغال از مهمترین 
دغدغه های نابینایان قمی بشمار می رود؛ قانون مناسب سازی معابر شهری برای 
تردد و تسهیل دررفت و آمد نابینایان را بر عهده شهرداری گذاشته باید در عرصه های 
مختلفی دنبال شود. هم اکنون در برخی معابر اصلی شهر قم، برجستگی هایی در 
طول مسیر جهت عبور و تردد نابینایان اجراشده که اولا این قبیل از مناسب سازی ها 
در بیشتر معابر اصلی و فرعی به مرحله اجرا نرسیده و ثانیا، با بی توجهی برخی راکبان 
موتورسیکلت در تردد در مسیر پیاده راه ها یا پارک وسایل نقلیه و تجاوز کسبه به حریم 
آنها، برای روشندلان شهر مشکل آفرین شده است؛ به باور کارشناسان، در کنار توجه 
به اصل مناسب سازی لازم است تا فعالیت هایی نیز در جهت فرهنگ سازی عمومی 

در خصوص نیازها و مشکلات نابینایان صورت بگیرد.
پرواضح است که مناسب سازی شهری صرفا در ایجاد برجستگی در معابر و پیاده 
راه ها خلاصه نمی شود و وقتی می توان وضعیت کلی محیط زندگی را برای نابینایان 
مطلوب ارزیابی کرد که یک فرد روشندل بتواند بدون کمک و همراهی دیگری، با 
سهولت از حمل ونقل عمومی، مراکز تفریحی و فرهنگی، عبور از عرض خیابان 
و موارد مشابه استفاده نماید، پایش های میدانی حاکی از این است که وضعیت 

مناسب سازی در قم در موارد ذکر شده فاصله زیادی با نقطه مطلوب دارد.
برای حضور  نابینایان  نیازهای جامعه  از مهمترین  باور صاحب نظران، یکی  به 
کم خطر و اطمینان بخش در شهر، نصب تجهیزات هشدار در تقاطع های چراغ دار 
برای مطلع شدن این افراد از تغییر رنگ علائم راهنمایی و رانندگی است که فقدان 

این تجهیزات مشکلات عدیده ای دررفت و آمد روشندلان به وجود آورده است.
کارشناسان نیز بر این باورند که مناسب سازی ریشه ای در شهر زمانی صورت 
می گیرد که شهرداری و نظام مهندسی، صدور پایان کار مراکز تفریحی، تجاری، 
درمانی، مذهبی، علمی و غیره را منوط به اجرای طرح های مناسب سازی کنند و 
مانند گذشته بعد از بهره برداری از پروژه های عمرانی در پی بررسی پیوست های ویژه 
افراد خاص جامعه نباشند. به هر ترتیب، بر اساس آنچه مسوولان می گویند قدم هایی 
در زمینه مناسب سازی شهری در قم برداشته شده اما از نظر نابینایان و کم بینایان و 
خانواده های آنان تا وضعیت کنونی رسیدن به نقطه مطلوب فاصله بسیاری دارد و تا 
زمانی که یک فرد نابینا بدون مشکل و همراهی فرد دیگری نتواند از فضاهای شهری 

استفاده کند  دغدغه و مشکل جامعه روشندلان برطرف نماید.

با حضور وزیر آموزش و پرورش؛

دبستان شهید هندویان قم افتتاح شد
وزیر آموزش و پرورش روز شنبه در جریان سفر به شهر مقدس قم، دبستان خیر ساز 

۱۲ کلاسه شهید هندویان در این شهر را افتتاح کرد.
براساس این گزارش، این مدرسه به همت خانواده شهید هندویان از خیران مدرسه 
ساز قم ساخته شده است و هشتمین مدرسه ای است که به نام این شهید در قم 
مورد بهره برداری قرار می گیرد. برای ساخت این مجموعه آموزشی ۱۵۰ میلیارد 
ریال هزینه انجام شده است. دبستان شهید هندویان در مساحت چهار هزار و ۳۰۳ 
مترمربع دارای ۱۲ کلاس، پنج فضای آموزشی و ۱۴ فضای اداری است که در 
منطقه ۲ آموزش و پرورش قم در بلوار مطهری شمالی واقع شده است. وزیر آموزش 
و پرورش در سفر یک روزه به قم هم چنین در یادواره شهدای دانش آموز در هنرستان 
قدس شهر قم شرکت کرد. یوسف نوری هم چنین در جلسه اعضای جامعه مدرسین 

حوزه علمیه قم شرکت کرد و دیدارهایی نیز با برخی علمای قم داشت.

در گفت وگو با مدیرآموزشگاه افق مهر مطرح شد؛

فرصت ها و مشکلات پیش روی مراکز آموزش از راه دور

فرزندانی که تا چندی قبل دلبرهایی حرف گوش کن بودند و اول و آخر الگویشان در رفتار پدر 
و مادر خلاصه می شد، حالا در نوجوانی به سر می برند و می خواهند در همه امور زندگی شان 
استقلال داشته باشند، از انتخاب رشته تحصیلی گرفته تا سفر مجردی با گروه دوستان و 
هم سالانشان. اما آیا قانونی کلی برای این شرایط وجود دارد؟ والدین چه کاری انجام دهند 
که کمترین تنش را با نوجوانشان داشته باشند و بتوانند همراهش باشند نه مقابلش؟ این 
سوالاتی است که می توان با توجه به زمینه های شخصیتی، اخلاقی و روانی نوجوان برای آن ها 

پاسخ هایی در خور یافت.
آخه چرا؟ برای چی نمی ذارید با دوستام برم مسافرت؟ مگه می خوایم چی کار کنیم؟ همون 
جمعی هستیم که چند وقت پیش رفتیم اردو، جای دوری هم که نمی خوایم بریم ، یه سر تا 
شمال می ریم، چند روز ویلای بابای دوستم می مونیم و برمی گردیم، خودمم همه خرج سفرمو 
می دم، اصلا همه ش باهاتون تماس تصویری هم می گیرم، خوبه؟ چرا می خواین من رو پیش 
دوستام ضایع کنید؟ خوب بود منم مثل خیلی ها، یواشکی می پیچوندم می رفتم مسافرت بعد 
به شما می گفتم یه جای دیگه م؟«  اگر نوجوانی در خانه دارید، بعید می دانم این مدل سوال ها 

روی سر شما هم هوار نشده باشد. 
البته وقتی پای درددل چند نفری از دوستان و همکارم می نشینم، می بینم دختر هفده ساله 
یک نفرشان و پسر پانزده ساله یکی دیگر از جمع مان هم تازگی ها ساز تنهایی سفر رفتن و اعلام 
استقلال را در خانه هایشان کوک کرده اند، یکی از آنها می گوید: »پسر تازه دانشجویم، چند 
وقتی است مدام بیخ گوش من و همسرم می خواند که بگذاریم با دوستهایش سفر تنهایی برود 
و ما نمی دانیم چه کار کنیم، از طرفی بچه ای قوی،  با روابط سالم به جامعه تحویل داده ایم از 

طرف دیگر اما، هنوز نمی دانیم که آیا گروه جدید دوستی اش آدم های امنی هستند یا خیر؟
پسرمان که تازه دانشجو شده و خود را در عالم بزرگسالی تصور می کند، حقیقتاً توانایی این 

میزان از مستقل شدن و سفر مجردی با دوستانش را دارد؟ برخورد ما باید چطور باشد؟ 
دوستانم هم نمی دانند دقیقا چه برخوردی داشته باشند و چطور و با چه شرطی مستقل شدن 
بچه هایشان را بپذیرند. اما چیزی که همه مان در آن توافق داریم، این است که ما هم باید بپذیریم 
که بچه هایمان بزرگ شده اند و به آنها استقلال بیشتری بدهیم. اما چطور و چگونه اش هنوز 

برایمان مشخص نیست. 
 بعضی نوجوان ها تنهایی تا سوپرمارکت سرکوچه هم نمی روند 

»عاطفه کیانی نژاد« روانشناس در این باره می گوید: اینکه ما به عنوان والدین  تا چه حد  
می توانیم در فرآیند تربیت، به فرزندان  نوجوانمان آزادی دهیم، بستگی زیادی به توان آن 
نوجوان و رشد روانی او دارد، اینکه منطقش چقدر رشد کرده و چقدر بلد است و می تواند از 
خودش مراقبت کند. اگر با مشکلی مواجه شد، آیا از پس خودش برمی آید؟ آیا توانایی نه گفتن 
دارد یا خیر؟ آیا اعتماد به نفس خوبی دارد یا ندارد؟ آیا عزت نفس سالمی دارد؟ آیا خودش را 
دوست دارد و می تواند از خودش مراقبت کند؟ آیا از اینکه خودش را در شرایط سخت قرار دهد  

ناراحت  است یا دوست دارد که خود را در چنین شرایطی قرار دهد.
توجه می کنیم. چون همه  نوجوان   روانی  و  اخلاقی  زمینه های شخصیتی،  به  اینجا  ما 
نوجوان ها شرایط یکسانی ندارند، مثلا یک نوجوان می تواند با دوستانش به سفر برود ولی 
نوجوانی دیگر ممکن است نتواند تنهایی تا سوپرمارکت سرکوچه هم برود و  خرید کند.همه این 
ها بستگی  زیادی به این دارد که والدین سیستم تربیتی شان را  از دوران کودکی به چه شکل با 

این بچه پیش برده اند.
پاسخ به سوال های بنیادی برای تعیین حد آزادی

آیا سعی کرده اند فرزندشان را مستقل تربیت کنند یا این بچه در همه اموراتش به شدت به 
والدین وابسته است. هراس ها و اضطراب های درونی اش چه چیزهایی هستند. آیا بچه ی 

ریسک پذیر است یا نه؟
آیا فردی است که بدون اینکه گواهی نامه داشته باشد بخواهد پشت  فرمان ماشین دوستش 
بنشیند و رانندگی خطرناکی بکند؟ یا نه بچه ای است که به قانون احترام می گذارد.همه این ها 
مواردی است که باید بررسی شود و بسته به این موارد والدین تصمیم بگیرند که تا چه حد آزادی 

عمل به آن بچه بدهند«.
رشد عقل و منطق موضوع  بسیار مهمی است و این وقتی اتفاق می افتد که ما بتوانیم اساس 
و بستر  رشد روانی در کودک را  به درستی فراهم کنیم. مثلا بچه هایی  که آسیب های  زیادی در 
طول دوران تربیتی خود تجربه کرده اند و مشکلات هیجانی دارند، ممکن است در این زمینه ها 

با مشکل مواجه شوند و در  مدیریت هیجاناتشان ، دست به اقدامات برگشت ناپذیری بزنند«.
و حقیقتا شناخت فرزندان و  آگاه بودن از روحیه آنها در برخورد با شرایط مختلف، کلید بسیاری 
از درهای بسته در رابطه والدین و نوجوانان است. فرزندانی که تا چندی قبل دلبرهایی حرف 
گوش کن بودند و اول و آخر الگویشان را در رفتار پدر و مادر خلاصه می شد حالا در نوجوانی 
به سر می برند و می خواهند در همه امور زندگی شان استقلال داشته باشند از انتخاب رشته 

تحصیلی گرفته تا سفر مجردی با گروه دوستان و هم سالانشان. اما آیا قانونی کلی برای این 
شرایط وجود دارد؟ والدین چه کار کنند  که کمترین تنش را با نوجوانشان داشته باشند و بتوانند 

همراهش باشند نه مقابلشان؟ 
سهم بیست و پنج درصدی والدین در نوجوانی فرزندانشان 

»کیانی نژاد« رمز موفقیت والدین در مواجهه با اعلام استقلال نوجوان ها را در این بازه زمانی 
را مربوط به سال های کودکی  و اساس  تربیتی والدین می داند و می گوید:  »والدین، تا قبل از 
هفت سالگی کودک، در رشد فرزندشان سهم هفتاد و وپنج درصدی دارند و بین هفت تا دوازده 
سالگی یک سهم پنجاه درصدی دارا هستند، این در حالی است  در دوران نوجوانی سهم والدین 

در تربیت فرزندانشان ، تنها بیست و پنج درصد است.
  نقطه های امن رشد سالم برای نوجوان ها

حال اگر بخواهیم آن بیست و پنج درصد را به یک صد در صد تبدیل کنیم، راهکار چیست؟ 
خیلی از والدین فکر می کنند باید هر طوری که می توانند به نوجوانشان فشاربیاورند و او را مجبور 
کنند که مثلا دوست خاص یا رشته خاصی را انتخاب کند یا جای خاصی برود یا نرود. سیگار 
نکشد یا اموری را تجربه نکند یا با جنس مخالفش ارتباط نگیرد، اما با توجه به اینکه منِ والد فقط 
بیست و پنج درصد نقش دارم و سهم من در جریان این انتخاب ها، بسیار کمرنگ است، احتمالا 

تاثیرگذار نخواهد بود.
اما تربیتی که نوجوان در دوران کودکی داشته و اینکه رابطه اش با والد در آن دوران چطور پیش 
رفته،  نقطه های امن  رشد سالم برای نوجوان هاست و بسیار قابل تامل است، این در حالی است 
که اگر والدین در زمان کودکی زمینه خوبی فراهم نکرده باشند، طبیعتا در دوران نوجوانی اوضاع 

خیلی سخت تر خواهد شد و فرزند آن حرف شنوی سابق را هم نخواهد داشت.
حد و حدود آزادی دادن به نوجوانان 

در مورد مساله آزادی دادن می توان گفت که نوجوان با تمام توانش  برای آزادی مبارزه می کند، 
پس تا جایی که می شود والدین باید آزادی هایی را به بچه بدهند، منتها آزادی هایی که بتوان آن 

را در نوجوانی گسترش داده و فرد را برای زندگی بزرگسالی آماده کرد.
یکی از مسائلی بسیار مهم در نوجوانی،  ارتباط با دوستان است. ما باید بدانیم در دوران 
نوجوانی تاثیرپذیری فرزند از پدر و مادر بسیار کم می شود و در مقابل تاثیرپذیری از دوستانش 
بسیار زیاد می شود. یعنی نوجوان دوستانی را انتخاب می کند که در خیلی از موارد ممکن است 
حتی متفاوت با خانواده اش باشند، گرچه این مساله ممکن است به مذاق والدین خوش نیاید 
ولی جالب است که بدانید که خود این اتفاق خطاهای تربیتی والدین را به شکل بسیار زیادی 

می تواند تصحیح کند و این نکته ای است که خیلی از والدین نسبت آن آگاه نیستند«.
با این اوصاف به نظر می رسد به رسمیت شناختن استقلال نوجوانان توسط والدین امری 
نسبی است و از طرفی به شرایط روانشناختی - شخصیتی نوجوان  و از طرفی دیگر به گروه 
دوستی او ارتباط دارد. شاید بهتر باشد والدین قبل از اینکه تصمیم بگیرند به فرزندانشان اجازه 
سفر مجردی بدهند یا این اجازه را مشروط یا آن ها را  از آن محروم کنند، ببینند آیا به اندازه کافی 

خرده استقلال هایی را از دوران کودکی به فرزندانشان داده اند یا خیر.
نکته مهم تر اینکه آیا اشتباه یا خطری که ممکن است در سیر این مدل استقلال متوجه  
فرزندان شود، بازگشت پذیر و قابل جبران است یا خیر و در نهایت پاسخ صادقانه و آگاهانه به  

این سوالات حکم یک کلید را دارد و راه را برای بهبود ارتباط والدین و فرزندان هموار می کند.

حد و حدود آزادی دادن به نوجوانان ؛

کی به نوجوانان اجازه سفر بدهیم؟

موسس مدرسه ازراه دور افق مهرگفت :بهترین امکانات 
برای تحصیل  دانش آموزان بازمانده تحصیل را فراهم نموده 

ایم.
از  یکی  همواره  تحصیل  فرصت  نمودن  فراهم  مقدمه: 
دغدغه های اصلی مسئولان محسوب میشود که در دهه 
های اخیر تلاش بسیاری صورت گرفت تا فرصت و ظرفیت 
مناسبی برای جا ماندگان از تحصیل فراهم شود که تاسیس 
مراکز آموزش از راه دور یکی از این بسترها است.موسسه و 
مدرسه آموزش از راه دور از جمله مدارسی است که با داشتن 
دستور العمل و قانون و مقررات  مدارس روزانه و دارای مدارک 
موثق وزارت متبوع  در داخل و خارج کشور کلیه بازماندگان از 
تحصیل بزرگسال و لازم التعلیم را که بدلایل ازدواج یا بیماری 
صعب العلاج  یا عدم دسترسی به مدرسه یا حامی خانواده در 
دوره متوسطه اول ۱۵ سال به بالا و در متوسطه دوم ۱۸ سال 
به بالا را زیرپوشش ببرد وترمی  ثبت نام کند و و بستر جامع و 
کامل برای فراگیران مشکل داردر تعلیم فراهم شود. امروز به 
جرات می توانم بگویم در مدرسه افق مهر )صبح امید سابق( 
ازدواج کرده،  و حامی وخانواده  بیمارلاعلاج  آموزان  دانش 
طرد شده مدارس روزانه از افراد مفید و  ومثمر ثمر و تلاشگر 
در سازمانها و ارگانها اشتغال و مشغول فعالیت هستند حتی 
امروز با کسب معدل ٢٠و١9به بالا  درامتحانات نهایی موفق 
شد ند و در رشته های عالی کنکور و دانشگاه و پذیرش در  
تربیت معلم  فارغ التحصیل و فرد متعهد و مفید درعرصه 

جامعه و کشورند.
ایجاد فرصت آموزشی برای آن دسته از کارگران،کارکنان 
می خواهند  و  هستند  دیپلم  مدرک  فاقد  که  کارمندان  و 
تحصیل  ادامه  و  برسانند  پایان  به  را  متوسطه  تحصیلات 
دهند،ایجاد فرصت آموزشی برای زنان و مادرانی که تحصیل 
جبران  مایلند  واکنون  کرده  رها  ناتمام  هردلیلی  به  خودرا 
نمایند،کاهش بار مالی دانش آموزان روستایی که در محل 
دور  ازراه  ندارد.آموزش  وجود  نیاز  مورد  مقطع  آنها  زندگی 
می تواند بخشی از آموزش مادام العمر باشد که پاسخگوی 
نیازهای آموزشی کلیه شهروندان و روستاییان در هرزمانی در 
طول زندگی آنهاست.از جمله ویژگی های آموزش ازراه دورکه 
زمینه ساز بسیار خوبی برای  ادامه تحصیل داوطلبین هست 
که با توجه به شعار آموزش آسان، باکیفیت ،همیشه،همه جا و 

برای همه می تواند زمینه ساز موفقیت داوطلبین باشد 
حضور  ساعات  ،کاهش  شده  گذرانده  واحدهای  قبولی 
در کلاس ،اختیاری بودن حضوردر کلاس ،آموزش ازطریق 
آموزش بصورت  آموزش،فضای مجازی  کلاسهای هدایت 
نیمسالی برای مقاطع متوسطه اول و متوسطه دوم در رشته 

های نظری)ریاضی،تجربی و علوم انسانی( و کاردانش
مراکز آموزش ازراه دور افق )دخترانه( از مدارس موفقی 
به  شایانی  خدمات  کنون  تا  تاسیس  زمان  از  که  هستند 
التحصیلان  فارغ  و  داده  ارائه  تحصیل  درادامه  متقاضیان 
این مدارس مدارج بالایی را کسب کرده اند و افتخاردارند که 
زمینه ساز این موفقیتها بوده اند. خانم کبری ایزدان یکی از 
معدود مدیرانی بوده است که با راه اندازی آموزشگاه از راه دور 
افق توانست سهم بسزایی در این راستا ایفا نماید ،وی که از 
سال 84 و با راه اندازی این آموزشگاه در کنار مدارس روزانه 
غیردولتی افق توانست برای تشویق بازمانده گان از تحصیل 

نقش تاثیرگزاری را ایفا کند.
مدیرآموزشگاه افق مهر در گفت و گو با خبرنگاران با بیان 
اینکه اولین جلسه شورای آموزش از راه دور در سال 83 به 
استناد مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد؛اظهار 
از  بازمانده  آموزان  دانش  تحصیل  ادامه  به  کمک  داشت: 
خانواده  و  کرده   ازدواج  و  خاص  بیماری  تحصیل)روزانه( 
حامی از مهمترین اهداف تشکیل آموزش از راه دور محسوب 

می شود.

وی کمک به ارتقا وضعیت آموزشی،پرورشی سایر علاقه 
مندان به تحصیل را از دیگر اهداف تشکیل این نوع آموزش 
عنوان کرد و افزود: بکار گیری تمام ظرفیت های علمی، 
آموزش  ارتقا سطح  برای  اقتصادی  و  اجتماعی  فرهنگی، 
و پرورش و همچنین تقویت خود اکتشافی یا خود آموزی و 
خودپژوهی مخاطب و غلبه بر محدودیت های فردی از دیگر 

اهداف تشکیل آموزش از راه دور خواهد بود.
خانم ایزدان ،کمک به تقویت سیستم رایج آموزشی و غلبه 
بر محدودیت های آن و کمک به توسعه و تقویت ارزش های 
دینی،ملی در آموزش به ایرانیان خارج از کشور را از دیگر 
اهداف تشکیل مراکز آموزش از راه دور عنوان و تصریح کرد: 
کمک به تحقق اهداف سند تحول بنیادین در بخش عدالت 
آموزشی و ترویج آموزش های نوین مجازی از دیگر اهداف 

آموزش از راه دور خواهد بود.
اینکه  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی 
اساس  بر  که  نیمه حضوری  و  غیر حضوری  آموزش های 
آموزش  برای  پرورش  و  آموزش  وزارت  مصوب  های  برنامه 
آموزش متوسط  از موضوعات درسی دوره  یا بخشی  تمام 
اول، دوره متوسطه تحصیلی و دوره متوسط دوم با تاکید 
بر فراگیری دروس از طریق دیداری یا شنیداری و کاهش 
ساعات حضوری در کلاس های درسی بر حسب موضوع 
دروس انجام می پذیرد، اظهار کرد: آموزش از راه دور با بهره 
گیری از جهان اینترنت برای انتقال مفاهیم آموزشی به دانش 
آموزان هم اکنون به عنوان یک روش علمی و موثر در سیستم 
آموزش عالی  شناخته می شود که روز به روز نیز هواداران آن 

در حال افزایش است.
موسس مدرسه از راه دور افق مهر با اشاره به اینکه یکی از 
چالش های آموزش و پرورش آموزش دادن به دانش آموزانی 
است که شرایطی متفاوت از سایر دانش آموزان عادی دارند، 
خاطرنشان کرد: یکی از این گروه ها ،دانش آموزان بزرگسال 
هستند که به دلایل متعددی از جمله )تاهل، بیماری و عد م 

امکان آموزشگاه( در مدارس عادی ندارند.
وی گفت: این آموزشگاه سعی کرده است که به بهترین 
شکل ممکن امکان تحصیل این دانش آموزان را فراهم سازد 
وبرای دانش آموزانی که امکان حضور در کلاس های آموزشی 

را دارند کلاس های آموزشی و رفع اشکال برگزارکند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه یکی 
از مشکلات موجود در مدرسه راه دور این است که محتوی 
آموزشی در این مدارس بر پایه کتاب های درسی روزانه بوده 
و تفاوتی با دانش آموزان ندارد،افزود: این در حالی است که 
انتظار می رفت محتوی آموزشی آنها نوعی خود آموز محوری 
داشته باشد و این امر یکی از متناقضات حاکم بر فضای 

آموزشی از راه دور است.

دور  راه  از  آموزش  از مشکلات  دیگر  یکی  ایزدان گفت: 
به  گاها  آموزان  دانش  دسترسی  عدم  و  اینترنت  مشکل 
زمانی  و همچنین  فاصله  آنلاین است  آموزشی  فضاهای 
تحصیلی فرا گیران و ضعف معلومات پایه اموزشی و عدم 
و   Iosیا اندروید  عامل  سیستم  دارای  گوشی  به  دسترسی 
عدم امکان اتصال به اینترنت و مشکلات تهبه کتب درسی 
ها  آسیب  این  کردن  برطرف  برای  آینده  در  امیدواریم  که 

راهکارهای مناسبی ارائه شود.
وی در بخشی دیگرگفت: تاکید می کنم این مدارس مانند 
مدارس روزانه همان دستورالعملها و قانون مقررات را از لحاظ 
اجرا حتی در سنجش و امتحانات دارد و دارای مدارک معتبر 
می باشد و با غیر حضوری ونیمه حضوری فرا گیران و مجازی 
بودن دروس بتوانیم تمام بازماندگان از تحصیل را در جامعه و 
کشور اسلامی ایران ریشه کن کنیم البته همراه با امور تربیتی 
و پرورشی دراین مدارس و موسسات  حتی امروز فراگیران افق 
مهر در دانشگاها و تربیت معلم مشغول به تحصیل و دانشجو 
در رشته های عالی هستند و درهرارگانی مراجعه داشتم خدا 
را شاکرم که دیدم فراگیران مرکزم مشغول و اشتغال مفید 
دارند وپیشنهاد دارم ۶رشته کاردانش از شاخه فنی حرفه ای 
به این مدارس لطف کردن دادن که تئوری فرا گیران دراین 
مدارس و لی مهارت در مراکز بیرون دیده می شود درمدرسه 
با تایید مهارتهای مربوطه ازسوی فنی حرفه ای مدارس راه 

دور در این ۶ رشته دیپلم صادر می کند.
مدیر دبیرستان افق مهر:پشنهاد دارم تعداد رشته ها بیشتر 
شود و مثل گذشته امتحانات طرح جامع دوره متوسطه اول 
وثبت نام فراگیران داوطلب آزاد و  تعمیق نمره و اخد دیپلم 
مجدد به این مدارس هم داده شود تا دانش اموزان بازمانده 
تحصیلی سرگردان در پایان ان دوره ها نشوند و مکان مدارس 
دولتی که خالی است با اخذ کرایه در اختیار این مدارس قرار 

گیرد.
در پایان تشکر می کنم از حمایتهای همه دست اندرکاران  
و مسئولین دوایر مختلف آموزش وپرورش در سطح اداره کل 
و بخصوص ناحیه یک که در تمام مراحل همراه و همدل برای 
این دانش اموزان حامی و همراه بودند وتعامل نزدیک دارند  
تشکر از زحمات رسانه ها که می توانند در موفقیت اگاهی 
سایر بازماندگان از تحصیل ازاین مدارس نقش اساسی دا 

شته باشند 
در ضمن تمام افرادی که به دلائل گوناگون ترک تحصیل 
در  می توانند  دارند  تحصیل  ادامه  به  تمایل  و  اند  نموده 
اراه  .آموزش  دهند  تحصیل  ادامه  و  نام  ثبت  مدارس  این 
دوردخترانه افق مهر  ۰۲۵۳۷۷۵۳۳۲۵ و ۰۹۱۲۷۴۹۱۱۰۴ 
ادرس خیابان باجک ۲ خیابان لواسانی لواسانی ۱۱ جنب 

فرمانداری مدرسه افق مهر.
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 ایمان  بررسی می کند؛

تضمین اصل پول چه نقشی در رشد 
بورس ایفا خواهد کرد؟

تضمین اصل پول تا مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان می تواند سرمایه های خرد را به 
خدمت رشد بازار سرمایه بیاورد.

بسیاری از پرتفوهای حقیقی موجود در بازار سرمایه پرتفوهای خرد با مبالغی زیر 
۱۰۰ میلیون تومان هستند، این عده از سهامداران در بازار سرمایه منتظر شرایطی 
هستند که بتوانند بدون دغدغه در بازار سرمایه گذاری کنند، یکی از موارد مثبتی 
که سازمان بورس در هفته گذشته و در بسته ۱۰ بندی اعمال کرده، بیمه سهام 

پرتفوهای تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان است.
بر اساس این طرح بیمه پرتفوی اشخاص حقیقی تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
برای هر نفر )که حدود ۹۶ درصد از تعداد کدهای حقیقی فعال حاضر در بازار 
را تشکیل می دهند( از طریق انتشار عمومی اوراق تبعی و خرید توسط سرمایه 
گذاران صورت می گیرد؛ سر رسید اعمال این اوراق یک ساله بوده و مبلغ تعهد 
خرید ۲۰ درصد بالاتر از ارزش ترکیب سبد افراد در آخرین روز معاملاتی چهار 
ترتیباتی که سازمان بورس اعلام  بر اساس  و  آبان ۱۴۰۱ می باشد؛  شنبه، ۴ 
می نماید اعمال و اجرایی خواهد شد. یکی دیگر از نکات مثبت نیز این است 
که منابع لازم برای ایفای تعهدات در سررسید اوراق مذکور، از محل بودجه سال 

۱۴۰۲ تأمین شده و این ریسک تأمین منابع را به شدت کاهش خواهد داد.
یکی از مزایای سرمایه گذاری پول در بانک تضمین پول تا میزان ۱۰۰ میلیون 
تومان است، این تضمین باعث شده بسیاری از افراد که دارای پس اندازهای معین 
و تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان و یا بیشتر هستند پول های خود را به بانک آورده و ماه 
به ماه نیز سود کسب کنند، حال بازار سرمایه با رفتن به سمت تضمین اصل پول 
تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان می توان پذیرای سرمایه های خردی باشد که نگران 
ریسک های شدید بازار سرمایه هستند در این شرایط فرد می تواند حتی با سرمایه 
گذاری در یک نماد بنیادی یا یک صندوق سهامی سود بسیار بیشتری را از بانک 
کسب کند، حتی اگر فرد نتواند در یک نماد بنیادی سرمایه گذاری کند باز هم 
اصل پول خود را تضمین شده و با سود دریافت می کند و این فعالیت را برای افراد 

با سواد کم بورسی نیز مهیا می کند.
تفاوت سرمایه گذاری در بانک و بورس چیست؟

اگر مسئولان اقتصادی کشور ریسک سرمایه گذاری در بورس را کاهش دهند، 
سرمایه گذاری در بورس بسیار بهتر از سرمایه گذاری در بانک بوده و می تواند 
منابع لازم را برای شرکت های تولید را برای سرمایه گذاری فعال کرده و در یک 
جمله، سرمایه را به خدمت تولید بیاورد، بازار بورس تنها بازار مجاز برای سفته بازی 
در دنیا است و در ایران نیز این بازار می تواند به یک بازار قانونی سفته بازی تبدیل 
شده و محلی باشد برای پول های داغ که هم سود را برای سهامداران به ارمغان 
بیاورد و هم نقدینگی شرکت ها را برای افزایش سرمایه، افزایش تولید به خدمت 

بگیرد.

یک کارشناس اقتصادی:

خرید سهام در شرایط فعلی می تواند
 به نفع صندوق توسعه ملی باشد

یک کارشناس اقتصادی گفت: خرید برخی سهم های دلاری در قیمت های 
فعلی از منظر عقلانیت اقتصادی توجیه پذیر است، بدین معنا که با خرید سهم های 

دلاری به نوعی صندوق توسعه ملی دارایی های خود را به ارز گره زده است. 
حسین درودیان در خصوص تاثیر خرید سهام توسط صندوق توسعه ملی بر بازار 
سرمایه افزود: خرید سهام توسط صندوق توسعه ملی سابقه نداشته و این صندوق 
تا در طرح های  بنگاه های اقتصادی تسهیلات ارزی اعطا می کرده  به  بیشتر 

توسعه ای سرمایه گذاری کنند.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد این اقدام صندوق توسعه ملی بیشتر جنبه 
اما  بوده  ارزی  معمولا  صندوق  این  دارایی های  گفت:  باشد،  داشته  حمایتی 
خرید برخی سهم های دلاری در قیمت های فعلی از منظر عقلانیت اقتصادی 
توجیه پذیر است، یعنی با خرید سهم های دلاری به نوعی صندوق توسعه ملی 

دارایی های خود را به ارز گره زده است.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: با توجه به وضعیت بازار ارز و قیمت سهام، 
تردیدی در ارزنده بودن بازار سهام وجود ندارد؛ کما اینکه معامله بلوکی "فارس" و 
فاصله قیمت سهم در معامله بلوکی با قیمت همان سهم بر روی تابلو نشان از ارزان 

بودن سهم ها دارد
درودیان اظهار داشت: اگرچه احتمالا خرید سهام توسط صندوق توسعه ملی 
با رایزنی و با هدف حمایت از بازار سرمایه انجام شده؛ اما به احتمال زیاد مدیران 
این صندوق نیز به این نتیجه رسیده اند که خرید سهام در شرایط فعلی می تواند 
به نفع این صندوق باشد؛ ضمن اینکه بسیاری از دارایی های صندوق توسعه ملی 
نکول شده و در مورد سهام، ریسک نکول مطرح نیست. از این رو می توان بخشی 

از دارایی های صندوق توسعه ملی را به سهام اختصاص داد.
وی به مثبت بودن این اقدام صندوق توسعه ملی، گفت: خرید سهام توسط 
صندوق توسعه ملی زمانی در بازار سرمایه اثرگذار خواهد بود که فعالان بازار سرمایه 

احساس کنند قرار است این اقدام ادامه دارد.
باید  ملی  توسعه  صندوق  حال  هر  به  کرد:  تاکید  اقتصادی  کارشناس  این 
دارایی های کم ریسک ارزی داشته باشد و خرید سهم این هدف را محقق می کند؛ 
اما هدف مهم تر صندوق توسعه ملی، کمک به تامین مالی اجرای طرح های 
توسعه ای بنگاه های تولیدی است و خرید سهام و کمک به رونق بازار سرمایه، در 

تحقق این هدف نیز موثر خواهد بود.
 

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

مدیریت موفق در تنظیم بازار سیمان 
و فولاد با پایش مستمر

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از ثبات تولید در بخش معدن و صنایع معدنی 
خبر داد و گفت: رصد و پایش مستمر بازار کالاهای منبع پایه سبب شد تا امروز 

مدیریت خوبی را در تنظیم بازار این کالاها به ویژه فولاد و سیمان شاهد باشیم. 
»وجیه اله جعفری« به پایش کالاهای منبع پایه با ایجاد کمیته ای ویژه از سوی 
وزیر صمت اشاره کرد و افزود: این مهم سبب شد تا قیمت کالاها متناسب با شرایط 

روز مدیریت شود و افزایش قیمت های ناگهانی نداشته باشیم.
رییس هیات عامل ایمیدرو یادآور شد: امروز بخشی از کاهش قیمت این کالاها 
در کشورمان ناشی از کاهش قیمت جهانی است و باید با مدیریت مساله به 

شرکت ها و واحدهایمان کمک کنیم تا دوره بحران را پشت سر بگذارند.
وی گفت: با هماهنگی انجام شده، امروز موضوع پی جویی و اکتشافات در 
ایمیدرو به سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی محول شده و این مهم 

نخستین بار در استان خراسان جنوبی شکل اجرایی به خود گرفت.
وی بیان داشت: جمع آوری داده ها و اطلاعات در محدوده ها سبب می شود تا 
کاداستر را به عنوان یک پایه اصلی برای ارائه اطلاعات داشته باشیم و فرآیند تولید 
اطلاعات به صورت موازی انجام نشود. جعفری ادامه داد: به این ترتیب هر کس 
که بخواهد اطلاعات مازاد در کاداستر اضافه کند، باید محدوده در اختیارش قرار 
بگیرد تا در نهایت به نقطه استخراج برسیم. معاون وزیر صمت خاطرنشان کرد: در 
یک سال اخیر این هماهنگی ها سبب شد تا مجموعه های مختلفی از اکتشافات 
را در مناطق محروم داشته باشیم. وی همچنین به ساماندهی دستورالعمل ها، 
تجمیع و ابلاغ آنها اشاره کرد که با توجه به واگذاری پهنه های جدید به ایمیدرو 
کارساز خواهد بود. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: امسال با وجود 

همه مشکلات موجود به ویژه در بخش تامین برق، اما تولید کاهش نیافت.
هماهنگی  با  زیرساخت ها،  تامین  بخش  در  همچنین  کرد:  اضافه  وی 
وزارتخانه های صمت و نیرو برای احداث ۱۷ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی توافق 
شد. جعفری، تکمیل طرح های جامع مس، طلا و سرب و روی را دیگر دستاورد 
یک سال گذشته وزارت صمت عنوان کرد و افزود: این مهم برای نخستین بار با 
به منظور  با سیاست های وزارت صمت  و تطبیق طرح های جامع  دستور وزیر 

هماهنگی هر چه بیشتر به انجام رسید.

اقتصاد ایران ملتهب است، اما توهمات دولتمردان کماکان ادامه دارد. در 
حالی که مقامات اقتصادی وعده داده بودند قرار نیست شوک اقتصادی در راه 
باشد، حالا دلار ترمز بریده و کارشناسان اقتصادی از آن به عنوان تهدیدی جدید 
برای اقتصاد نام می برند. پیشتر اما زمزمه های فراوانی از احیای برجام به گوش 
می رسید، رفته رفته این امید رنگ باخت و حالا نااطمینانی جای آن را گرفته؛ 

شرایطی که برخی فعالان اقتصادی آن را به راه رفتن در مه تشبیه می کنند.
گزارش ها نشان می دهد در روزهای پایانی هفته دوم آبان ماه، نرخ شاخص 
ارزی در کانال تاریخی ۳۴ هزار تومان قرار گرفت و در ادامه به میانه های نیمه دوم 
این کانال رسید. حالا ترمز بریدن دلار این نگرانی را ایجاد کرده که در نخستین 
روز هفته جاری بهای آن رکورد جدیدی ثبت کند و به ۳۵ هزار تومان برسد. 

همزمان، برخی مشاهدات از فروش ارزهای خانگی به امید سود بیشتر حکایت 
دارد. دلایل گرانی دلار چیست؟ بررسی ها نشان می دهد افزایش ۲۰ درصدی 
ارزش دلار به نسبت سایر ارزها در سطح بین المللی، تورم ۵۰ درصدی، تدام 
اعتراضات اجتماعی، اخبار مربوط به تحریم ها و برجام و همچنین تهدیدات 
کشورهای همسایه از جمله این دلایل هستند. تشدید انتظارات تورمی و سرایت 
دارایی های خارج شده از بورس به بازارهای دیگر از دیگر دلایلی هستند که در 

گزارش های اقتصادی به آنها اشاره شده است.
افزایش نرخ ارز سقوط ارزش پول ملی ایران را به دنبال داشته است. موضوعی 
که اثرات آن را می توان روی گرانی بهای کالاها در بازارهای  مختلف و در نهایت 
فقر فراگیر مشاهده کرد. بررسی های اخیر فعالان کارگری از افزایش خط فقر 

به حدود ۱۸ تا ۲۰ میلیون تومان خبر می دهند. یک گزارش دیگر هم خط فقر 
مطلق یک خانوار چهار نفره تهرانی را ۱۲ میلیون تومان تخمین زده است.

اخیرا نیز عباس شاکری- اقتصاددان- در نشست بررسی »سیکل معیوب تورم 
ایران از کجا نشات می گیرد؟«، به موضوع کاهش ارزش پول ملی اشاره داشته 
و در این باره گفته بود: »ارزش پولی ملی در طول این سال ها ۱۷ هزار برابر 

کاهش پیدا کرده است.«
پیامد افزایش نرخ ارز چیست؟

فعالان اقتصادی طی هفته های گذشته بارها نسبت به خطرات قطعی اینترنت 
و ضرروزیان حاصل از آن برای کسب و کارها هشدار داده بودند. موضوعی که از 
آن به عنوان شوک سوم پس از تحریم ها و کرونا برای اقتصاد بیمار ایران نام برده 
شد. در عین حال، کارشناسان از کاهش فروش، افزایش تعدیل نیرو در صنایع، 
احتمال ورشکستگی گسترده و فرار سرمایه ابراز نگرانی کرده بودند. آنها در 
حالی از آغاز زمستان سخت ایران خبر دادند که حالا عامل دیگری اقتصاد ایران 
را تهدید می کند؛ نوسانات نرخ دلار. موضوعی که بیش از هر عاملی، امکان 

پیش بینی تحولات اقتصادی را از فعالان اقتصادی طلب می کند.
به  نسبت  توییتر  در  نیز  اقتصادی  فعال  و  کارشناس  سلطانی،  اخیرا،پدرام 
افزایش ناگهانی و شدید قیمت دلار در بازار ارز واکنش نشان داد. وی این اتفاق 
را نشانه ای منفی قلمداد کرده و از این نوسانات به عنوان آسیب جدی اقتصاد 

ایران یاد کرد.
سلطانی در توییتر نوشت:  »از آخرین جهش نرخ ارز در نیمه نخست ۱۳۹۹ 
و  ایران تحمیل شده  اقتصاد  به  تورم  امسال حدود ۱۰۰ درصد  پایان مهر  تا 
تعلیق  با  نیز  کشور  ارزی  درآمدهای  تقویت  کرده.   رشد  درصد  نقدینگی ۸۶ 
مذاکرات در دیدرس نیست.  نوسانی که در نرخ ارز افتاده برای »اهل فهم« اصلًا 

نشانه خوبی نیست.«
همچنین، فعالان اقتصادی چنین فضایی را به راه رفتن در مه تشبیه می کنند 
جز  چیزی  آن  نتیجه  علامت ها.  نه  و  است  مشخص  آنها  برای  مسیر  نه  که 
سردرگمی صاحبان سرمایه نبوده است. همین حالت بلاتکلیفی سبب شده 
آنها ترجیح بدهند سرمایه خود را به جای امن تری منتقل کنند. افزایش  تا 
ندارد.  سرمایه گذاری  توقف  جزء  معنی  هم  اقتصادی  فعالان  مهاجرت  نرخ 
این درحالیست که ادعاهای دور از واقعیت و آمارسازی های مقامات اقتصادی 

کماکان ادامه دارد.

ابرتورم در راه است؟

گرانی دلار؛ شوک چهارم اقتصاد ایران

وزیر صمت اعلام کرد: 

تأمین مالی زنجیره ای ۳0 هزار میلیاردی واحدهای صنعتی
مالی  تأمین  اینکه  بیان  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
زنجیره ای رشد خوبی دارد، گفت: بیش از ۳۰ هزار میلیارد از 

طریق زنجیره ای تأمین مالی شده است.
فعالان  با  دیدار  در  آبان   ۱۴ شنبه  فاطمی امین  سیدرضا 
مالی  تأمین  اینکه  بر  تأکید  با  همدان،  استان  اقتصادی 
زنجیره ای می تواند به واحدهای تولیدی کمک زیادی کند، 
اظهار کرد: ۷۰ درصد تسهیلات باید مبتنی بر روش زنجیره ای 

پرداخت شود.
وی با اشاره به اینکه در شهریورماه امسال برای نخستین بار 
مصوب کردیم ارگان های دولتی در صورت عدم پرداخت به 
موقع مطالبات گروه های تولیدی باید جریمه شوند، تصریح 
کرد: شفافیت و رتبه بندی در برخی از بخش های متولی انجام 
شده و به دنبال این هستیم به کل بخش صنعت و تجارت 
منتقل کنیم و خدمات خود را براساس رتبه بندی ارائه دهیم و 

معیارهایی بگذاریم که مورد نظر حاکمیت است.
وزیر صنعتف معدن و تجارت از آزادسازی واردات ماشین آلات 
معدنی خبر داد و مطرح کرد: تولید ماشین آلات معدنی امسال 
۱۰۰ درصد رشد داشته است و ۵۰ درصد ماشین آلات معادن 

که تولید داخلی ندارد، می توانند وارد کنند.
وی با بیان اینکه مزایده ۵۳۰۰ فرصت معدنی از مهرماه آغاز 
شده است، یادآور شد: در این مزایده ها قبلًا فقط اهلیت مالی 
درنظر گرفته می شد اما امسال امتیاز فنی هم اضافه کردیم 
به طوریکه متقاضی که فرآوری داشته باشد، شامل امتیاز فنی 

خواهد شد.

اختیار  در  خوبی  منابع  اینکه  به  اشاره  با  فاطمی امین 
فعالیت های معدنی قرار می گیرد، درباره فعالسازی واحدهای 
تعطیل، بیان کرد: متأسفانه حداقل ۳۰ درصد از واحدهای 
تولیدی که عمدتاً تعطیل شدند، مشکل اهلیت سرمایه گذار 

دارد و به همین علت تعطیل شدند که به دنبال رونق خرید و 
فروش واحدهای تولیدی هستیم تا به این شکل این واحدها 

فعال شوند.
وی درباره تأمین مالی واحدهای تولیدی نیز بیان کرد: دو 

کار را از دی ماه سال گذشته آغاز کردیم به طوریکه تأمین مالی 
زنجیره ای یکی از این کارهاست که از سال گذشته مصوب شده 
و رشد خوبی دارد و در چند ماه اخیر بیش از ۳۰ هزار میلیارد 

تومان از طریق زنجیره ای تأمین مالی شده است.
بر  مبتنی  تسهیلات  پرداخت  به  اشاره  با  فاطمی امین 
بر  این اساس تسهیلات مبتنی  بر  ادامه داد:  صورتحساب، 
فاکتوری که صادر می شود به حساب فروشنده واریز می شود، 
بانک هایی که منابع را به حساب فروشنده واریز نمی کنند، 
تخلف است. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه این نوع 
تأمین مالی انقباض بانک ها را حل می کند، اظهار کرد: اگر با 
موفقیت انجام شود به نفع تولیدکنندگانی است که می خواهند 

شفاف عمل کنند.
وی با تأکید بر توجه ویژه به واحدهای تولیدی نوپا، خاطرنشان 
کرد: یکی از حوزه های صنعت این است که به دنبال ایجاد 
واحدهای بزرگ با اشتغال بالاست در حالیکه باید واحدهای 
صنعتی کوچکی که استعداد بزرگ شدن را دارند، شناسایی 

کرد و خط ویژه ای برای آنها درنظر گرفت.
وی با بیان اینکه وضعیت تولید در کشور در مجموع خوب 
است، اذعان کرد: در بیشتر محصولات از جمله لوازم خانگی، 
خودرو و فولاد رشد قابل توجهی داریم اما در مصالح ساختمانی 
و مواد غذایی مثل روغن خوراکی کاهش تولید وجود دارد که در 

مجموع وضعیت تولید خوب است.
فاطمی امین در پایان با اشاره به عدم توازن منطقه ای، مطرح 

کرد: در برخی از شهرها کمبود نیروی کار وجود دارد.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در رابطه با موضوع عرضه اوراق سکه در بورس، 
ضمن تاکید بر اینکه، اعلام قیمت اوراق در بورس از یکسو و کنترل نرخ ارز در بازار از 
سوی دیگر، قطعا تاثیر مثبتی بر قیمت سکه در بازار خواهد داشت، پیش بینی کرد که 
چنانچه با قیمتی پایین تر از قیمت سکه در بازار عرضه شود، قیمت سکه در بازار را هم 

کاهش خواهد داد و به ثبات آن منجر می شود.  
به دنبال اطلاعیه بانک مرکزی مبنی بر انتشار اوراق سکه بهار آزادی از هفته جاری، 
نادر بذرافشان در رابطه با این موضوع و تاثیر آن بر بازار سکه کشور، در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: آنطور که اعلام شده است، قرار است اوراق در بورس کالا عرضه 
شود و بایستی منتظر ماند تا ببینیم، قیمت این اوراق به چه میزان تعیین و اعلام 
خواهد شد. اوراق در بورس عرضه و قیمت آن تعیین خواهد شد و مردم می توانند 
اوراق را خریداری کنند و با توجه به اینکه دیگر، تحویل فیزیکی سکه مطرح نیست، 

هر زمانی که بخواهند بفروشند. 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران تصریح کرد: چنانچه بتوانند با مناسب اعلام 
کردن قیمت اوراق سکه در بورس، روند عرضه را پیش ببرند و همچنین در بخش 
کنترل و نظارت بانک مرکزی بر بازار ارز، نرخ ارز  کنترل و مدیریت شود، روند ثبات 
و کاهش قیمت سکه در بازار در هفته های پیش رو پیش بینی می شود. البته که این 
ثبات و کاهش قیمت همانطور که اشاره شد، به قیمتی که برای اوراق تعیین می شود، 

بستگی دارد؛ چنانچه قیمتی کمتر از قیمت بازار تعیین شود، ١٠٠ درصد تاثیرگذار 
خواهد بود و منجر به کاهش قیمت  سکه در بازار نیز خواهد شد. وی افزود: بایستی 
عرضه در هفته جاری انجام شود و شرایط عرضه مشخص شود تا بتوان دقیق تر بازار 
را پیش بینی کرد، اما قطعا همانطور که ذکر شد، نظارت و مدیریت بانک مرکزی بر 
نرخ ارز بر کنترل قیمت سکه در بازار پس از فروش اوراق سکه در بورس، موثر خواهد 
بود؛ نوسانات افزایشی نرخ ارز هفته گذشته سبب شد که بازار داخلی سکه و طلا نیز 

مسیر افزایشی طی کند.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ابراز امیدواری کرد که 
عرضه اوراق سکه در بورس کالا، منجر به یک قیمت رقابتی و کاهشی شود تا ضمن 
کنترل نرخ ارز در بازار، قیمت ها در بازار سکه نیز کاهش پیدا کند و به ثبات برسد. 
به نظر بنده، چنانچه قیمت اعلامی، حداقل بین سه تا پنج درصد زیر قیمت بازار 
باشد، تاثیر قابل توجهی در کنترل قیمت سکه بازار شود و روندی صعودی که طی 
هفته های اخیر در پیش گرفته است را متوقف و مسیر آن را کاهشی کند. بذرافشان در 
پاسخ به این سوال که این قیمت را تقاضا در بورس تعیین  خواهد کرد یا بانک مرکزی؟ 
گفت: تعیین قیمت به چند عامل بستگی دارد. طبق روال، بخشی از قیمت سکه و 
طلا در بازارهای داخلی متاثر از اونس جهانی است، بخشی دیگر مربوط به نرخ ارز 
در بازار است )گاها پیش آمده که اونس طلا در بازار جهانی روندی نزولی داشته اما 
نوسانات افزایشی نرخ ارز در داخل، تاثیر بیشتری داشته و منجر به افزایش سکه و 
طلا در بازارهای داخلی شده است(. ضمن اینکه بخشی از قیمت هم به عرضه و 
تقاضا مربوط است؛ در حال حاضر رکود در بازار دیده می شود و تقاضا شدت خاصی 
نداشته است. بطور مثال هفته گذشته، علیرغم روند افزایشی قیمت سکه و طلا در 
بازار، افزایش تقاضا دیده نشد؛ این درحالیست که اگر تقاضا هم شدت می گرفت، 
بیشتر هم شاهد افزایش قیمت ها بودیم.  گفتی است، روز پنجشنبه هفته گذشته، 

رئیس کل بانک مرکزی از انتشار اوراق سکه بهار آزادی از هفته آینده خبر داد.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران پاسخ داد:

عرضه اوراق سکه چه تاثیری بر بازار خواهد داشت؟

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تقریبا کسری بودجه مان را برای صندوق تامین اجتماعی تا پایان سال تامین کردیم و صندوق 
بازنشستگی کشوری ظرف این هفته مشکلاتش برطرف می شود.

صولت مرتضوی در گفت وگویی درباره اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای رفع مسائل و مشکلاتی که جامعه هدف این وزارتخانه 
با آن دست و پنجه نرم می کند، گفت: یکسری کارهای ضروری و فوری وجود داشت؛ از جمله تامین حقوق بازنشستگان که خوشبختانه بدون 

تاخیر پرداخت شد .
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در خصوص بدهی وزارت کار به سازمان تامین اجتماعی و وزارت بهداشت، دانشگاه های علوم 

پزشکی و داروخانه ها تصمیمات بسیار خوبی اتخاذ شد و به حمدالله پرداخت های بسیار مناسبی صور گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از شرکت های وابسته به سازمان سرمایه گذاری تامین اجتماعی، شرکت تیپیکو است که بخش قابل توجهی از 
داروی کشور  را تامین می کند. بر اساس برآوردی که انجام داده ایم، ذخایر استراتژیک ما تقریبا بالغ بر ۷ ماه در تمام زمینه ها است و مخصوصا در 

حوزه آنتی بیوتیک با قید فوریت و با سرعت مواد اولیه وارد شد و امروز تولید بسیار خوبی وجود دارد. 
مرتضوی افزود: ما تقریبا ۷۰ درصد بیشتر از آن چیزی که سفارش شده بود، تولید آنتی بیوتیک را در شرکت های داروسازی داریم. در حوزه 
کمبود سرم خطوط جدیدی را راه اندازی کردیم و پیش بینی ما این است که فقط شرکت های داروسازی تیپیکو تا پایان امسال ماهانه ۶ میلیون 

واحد سرم را تامین می کنند.
وی درباره صندوق های زیر مجموعه وزارت کار بیان کرد: یکی از مشکلات صندوق ها مشکل ناترازی های این صندوق ها است که یک طرح 
بلندمدت برای همتراز کردن منابع و مصارف صندوق ها پیش بینی شده است و یک اقدامات فوری برا اساس پیش بینی بسیار مناسبی که تا 
پایان سال داشتیم، انجام داده ایم و تقریبا کسری بودجه مان را برای صندوق تامین اجتماعی تا پایان سال تامین کردیم و صندوق بازنشستگی 

کشوری ظرف این هفته مشکلاتش برطرف می شود.

وزیر اقتصادی از تهیه ماده واحده پیشنهادی برای تصحیح سازوکار قیمت گذاری دستوری خبر داد و گفت: 
دولت حمایت از همه تولیدکنندگان و صادرکنندگانی که از محل قیمت گذاری دستوری و غیرکارشناسی دچار 
زیان یا کاهش سود شدند را وظیفه خود می داند و در تلاشیم تا با استفاده از سایر ابزارها، این موضوع را حل کنیم. 
به گزارش ایرنا از سازمان بورس و اوراق بهادار، »احسان خاندوزی« با بیان اینکه طبق قوانین متعدد دولت مکلف 
به جبران زیان افرادی است که از قیمت گذاری غیرکارشناسی آسیب دیده اند، اظهار داشت: وزارت اقتصاد و 
ستاد اقتصادی دولت همه تلاش خود را برای اصلاح رویه های اشتباه به  کار گرفته اند که از جمله آن ها می توان به 

موضوع قیمت گذاری دستوری که سال ها در کشور رایج بوده، اشاره کرد.
وی توضیح داد: در ماه های گذشته شاهد لغو قیمت گذاری دستوری در برخی از محصولات و ورود آنها به 
سازوکار شفاف بورس کالا بودیم که این امر نشان دهنده عزم جدی دولت برای حذف شیوه اشتباه قیمت گذاری 
است.خاندوزی بیان داشت: وزارت امور اقتصادی و دارایی در تلاش است تا سازوکار اصلی تعیین قیمت در 
اقتصاد به کار گرفته شود و در خصوص اقلامی که همچنان به طور غیرکارشناسی نرخ گذاری می شوند، بنا داریم 

تا با مجموعه ابزارهای در اختیار خود این مساله را ساماندهی کنیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: اکنون وزارت امور اقتصادی و دارایی در حال تهیه ماده واحده پیشنهادی 

برای تصحیح سازوکار قیمت گذاری دستوری است که در هفته های آینده آن را اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی خاطرنشان کرد: ازاین رو دولت حمایت از همه تولیدکنندگان و صادرکنندگان که از محل قیمت گذاری 
دستوری و غیرکارشناسی دچار زیان یا کاهش سود شدند را وظیفه خود می داند و در تلاشیم تا با استفاده از سایر 

ابزارهای اقتصادی، این موضوع را حل و مدیریت کنیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
کسری بودجه صندوق تامین اجتماعی را تا پایان سال تامین کردیم

وزیر اقتصاد خبر داد: 
تهیه پیشنهادی برای تصحیح سازوکار قیمت گذاری دستوری



یکشنبه-15 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65612
ورزشی

غلامرضا فتح آبادی :

کی روش با هیچ بازیکنی تعارف ندارد
کارشناس فوتبال با بیان اینکه بهترین ها به اردوی تیم ملی فوتبال دعوت می 
شوند گفت: سرمربی تیم ملی با کسی تعارف ندارد و هر کس خوب نباشد خط 

خواهد خورد.
غلامرضا فتح آبادی در گفتگویی در خصوص وضعیت تیم ملی و شرایط دعوت 
شدگان به اردو گفت: با تعطیلی لیگ و قهرمان شدن استقلال در سوپر جام، 
فوتبال ما کاملًا در سکوت فرو رفته است البته همه چشم ها به اردوی تیم ملی و 
جام جهانی دوخته شده تا ببینیم کارلوس کی روشی که سالها مربی تیم ملی ایران 

بود و مجدداً این پست را در اختیار گرفته چه عملکردی در قطر خواهد داشت.
وی تصریح کرد: در حال حاضر شرایط تیم ملی خوب است. قرار است دو دیدار 
دوستانه انجام گیرد تا تیم ملی با آمادگی بیشتر به مصاف اولین حریف خود یعنی 

انگلستان برود.
کارشناس فوتبال تاکید کرد: بهترین ها به تیم ملی دعوت می شوند و در لیست 
۱۸ نفره قرار خواهند گرفت. کی روش با کسی تعارف ندارد و در سالهای گذشته 
دیدیم بازیکنان بزرگی بودند که به ذهنشان خطور نمی کرد از تیم ملی کنار 
گذاشته شوند اما او به راحتی این کار را انجام داد و اجازه نداد بازیکن سالاری در 

فوتبال ما بوجود بیاید.
وی در مورد نفراتی که به تیم ملی دعوت شده اند گفت: اکثر بازیکنان، لژیونرهای 
فوتبالمان هستند. سربی تیم ملی اعتقاد بیشتری به لژیونرها دارد. با توجه به اینکه 
آنها در اروپا بازی می کمند و حرفه ای تر هم هستند منطقی است که این اتفاق 
رخ دهد. اما نباید از بازیکنان خوب لیگ برتری هم به سادگی چشم پوشی کرد. 
بازیکنانی که تلاش زیادی کردند تا بتوانند نظر کی روش را جلب کرده و مسافر 
جام جهانی شوند اما مطمئناً کی روش که نمی خواهد زنگ تفریح گروه خود باشد 

بهترین ها را دعوت می کند تا بتواند شگفتی ساز جام شود.
فتح آبادی خاطرنشان کرد: در فوتبال هیچ اتفاقی غیر ممکن نیست. تا پایان 
۹۰ دقیقه و سوت داور باید امید داشت که بتوان نتیجه را تغییر داد. تیم ملی ما 
هم بازیکنان بزرگی دارد. مهدی طارمی یکی از بهترین های اروپا است و می تواند 
در نتایج تیم ملی در جام جهانی تاثیرگذار باشد. دروازه بانهای خوبی داریم که هر 
کدامشان عملکرد فوق العاده ای داشتند خصوصاً حسین حسینی و بیرانوند که 
این روزها در آمادگی کاملی به سر می برند. بنابراین باانجام یک اردوی مناسب و 
آنچه که سرمربی تیم ملی می خواهد می توانیم به هدفمان که صعود به دور دوم 

جام جهانی است دست پیدا کنیم.
وی در پایان گفت: نگاهها همه به قطر دوخته شده و مردم امید دارند که کارلوس 
کی روش و بازیکنانش بتوانند بازیهای خوبی از خود به نمایش بگذارند. شاید بردن 
انگلیس خیلی سخت باشد اما اگر خوب بازی کنیم و همه از تیم ایران تعریف 
کنند مطمئناً هیچکس از شکست تیم ملی ناراحت نخواهد شد هر چندکه همه 
امیدواریم بتوانیم در جام جهانی خوش درخشیده و بر اعتبار فوتبال ایران بیافزاید.

 سیاوش بختیاری زاده:

خریدهای نجومی فولاد
 کار مثبتی نکرده اند

یک پیشکسوت فوتبال با انتقاد از خریدهای فولاد برای لیگ بیست و دوم، گفت: 
از این بازیکنان نجومی هیچ کار مثبتی دیده نشده است و به جرات می گویم این 

پول میلیاردی هرز رفت و سوخت شد.
سیاوش بختیاری زاده در خصوص ناکامی های اخیر فولاد در لیگ برتر، اظهار 
کرد: بعد از چندین فصل که پنجره نقل و انتقالات بسته شده بود، این پنجره با 
تلاش اعضای هیات مدیره و مدیرعامل باشگاه باز شد و همان طور که دیدید این 
باشگاه بی مهابا در بازار نقل و انتقالات دست به خریدهای فراوانی زد تا آنجایی که 
با وجود نجاریان جوان خوزستانی که کاندیدای حضور در تیم ملی بود و شیری که 
فصل قبل از تیم پرسپویس به فولاد آمده بود باز هم اقدام به خرید وریا غفوری در 
پست هافبک داشت. وی ادامه داد: حضور بی پروای فولاد در بازار نقل و انتقالات 
با توجه به این که این تیم در سه جبهه لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان 
آسیا رقابت کند، همه هواداران و علاقه مندان به این تیم به دنبال فولاد مدعی و 
همراه با یک فوتبال زیبا و هجومی بودند اما بعد از شروع مسابقات با خریدهایی که 
داشتند، هیچ تغییری در روند تاکتیکی و شکل بازی فولاد ایجاد نشد. بازیکن هایی 
با قیمت های نجومی و میلیاردی جذب فولاد شدند که تاثیر آنچنانی در روند کاری 
فولاد نداشتند؛ معتقدم همین بازیکنان میلیاردی طی ۱۲ هفته گذشته یک ضربه 
خوب هم به سمت دروازه حریفان فولاد نداشتند و حتی نتوانستند مهاجمان فولاد 
را با پاس های خوبشان در موقعیت گلزنی قرار دهند. در واقع از این خریدهای 
نجومی هیچ کار مثبتی ندیدیم و به جرات می گویم این پول میلیاردی هرز رفت و 
سوخت شد و علاوه بر این فرصتی که نکونام می توانست به جوانان این تیم مثل 
نجاریان و باویه بدهد نیز از بین رفت.  کاپیتان سابق تیم فوتبال فولاد خوزستان 
بیان کرد: در همین زمان نیز تیم ملی به واسطه هدایت کی روش به جواد نکونام 
پیشنهاد مربیگری داد و این بحث عاملی برای سرپوش گذاشتن بر بازی های 
ضعیف فولاد شد. خیلی از منتقدان، کارشناسان و پیشکسوتان فوتبال خوزستان 
در این شرایط با توجه به این که نمی خواستند روحیه فولاد را تضعیف کنند زیرا تنها 
نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا است، پیشنهاد کی روش را باعث به هم خوردن 
تمرکز نکونام، کادر فنی و تمام اعضای باشگاه دانستند اما به شخصه معتقدم این 
پیشنهاد تنها سرپوشی بر بازی های ضعیف فولاد بود، چرا که مدیرعامل فولاد بارها 
اعلام کرد نکونام با فولاد قرارداد دارد، هرچند یک بار هم از سوی نکونام به صراحت 
اعلام نشد که پیشنهاد تیم ملی را نمی پذیرم زیرا او و اطرافیانش هم دوست داشتند 

این پیشنهاد سرپوشی بر بازی های ضعیف فولاد باشد.

 عضو پیشین شورای فنی کشتی فرنگی :

ناکامی در مسابقات جهانی به دلیل
 افت فنی و بدنی فرنگی کاران بود

ناکامی  عامل  مهمترین  است  معتقد  مونیخ   ۱۹۷۲ المپیک  قهرمان  نایب 
شاگردان محمد بنا در رقابتهای جهانی، اُفت مشهود بدنی و فنی آنها در برابر 

رقبای آماده و قبراق بود.
رحیم علی آبادی پیشکسوت و عضو پیشین شورای فنی کشتی فرنگی اظهار 
داشت: رقابتهای جهانی ۲۰۲۲ صربستان در حالی برای محمد بنا و شاگردانش 
با ناکامی پشت سر گذاشته شد که این تیم در همان گام نخست نشان داد به هیچ 
عنوان سر حال و قبراق نیست. بی تردید افت بدنی و فنی بچه ها باعث شد تا آنها 

نتوانند به درستی توان فنی و تکنیکی خود را در باربر حریفان به نمایش بگذارند.
وی افزود: با توجه به حضور طولانی مدت برخی کشتی گیران در ترکیب تیم ملی 
و اردوهای آماده سازی، پیش بینی چنین وضعیتی کاملًا ممکن بود و همه دیدیم 
که ملی پوشان باتجربه و عنواندار هم به علت برخی افت بدنی نتوانستند نتیجه 
لازم را کسب کنند. دارنده مدال نقره بازی های المپیک در خصوص تاکید بزرگان 
و قهرمانان کشتی فرنگی بر اجرای چرخه انتخابی گفت: زمانی که ما بر نحوه 
اجرای چرخه انتخابی اصرار داشتیم به ما گفتند محمد بنا، سبک و ایده خودش را 
دارد و باید با سبک خودش تیم ملی را ارنج کند. از سوی دیگر ما هم معتقد بودیم 
بقای کشتی فرنگی به دیده شدن کشتی گیران، مربیان، هیأت ها و مدعیان لیگ 

برتر بستگی دارد و باید پشتوانه سازی را به صورت جدی و عادلانه اجرا کرد.
علی آبادی انتخاب حسن رنگرز به عنوان سرمربی تیم ملی را به فال نیک گرفت 
و گفت: مطمئناً از این پس شاهد اجرایی شدن دقیق چرخه انتخابی به شکلی 
خوب و ایده آل خواهیم بود که نفرات حاضر در رقابت های قهرمانی کشور، لیگ 
برتر و سایر رویدادها می توانند در عین عدالت و برابری برای رسیدن به دوبنده تیم 
ملی بجنگند. وی به رقابتهای جام جهانی باکو هم اشاره کرد و افزود: خوشبختانه 
رنگرز و ملی پوشان کشتی کشورمان تجربه و انگیزه خوبی برای حضور در این 
قهرمانی  عنوان  تازگی  به  فرنگی کاران کشورمان  آنکه  ویژه  به  دارند  مسابقات 
مسابقات امیدهای جهان را هم کسب کرده است. ضمن اینکه جام جهانی 
می تواند میدانی خوبی برای کسب تجربه نفرات جوان تر تیم ملی برای آینده ای 

روشن و موفقیت آمیز باشد.

کارشناس فوتبال کشورمان به تحلیل شرایط استقلال و تیم ملی پرداخت.
علیرضا مرزبان، در خصوص کسب اولین جام تیم فوتبال استقلال با ریکاردو 
ساپینتو، اظهار داشت: طبیعتا برای یک مربی که تازه وارد یک تیم شده، گرفتن 
یک جام در چند ماه به هویت او کمک و به ارزش هایش اضافه می کند. در 

باشگاه، بین بازیکنان و هواداران جایگاه خوبی پیدا می کند.
وی افزود: هر دیدگاهی که داشته باشیم باید قبول کنیم این جام ادامه کار 
فرهاد مجیدی است با اینحال کسب آن نقش ساپینتو را در تیم مثبت تر می کند 
که برای ادامه کارش مفید است. در مجموع استقلال روزهای اول شرایط سختی 
داشت. دیدگاه های یک مربی جدید و نوع رفتاری اش طبیعتا در یک تیم تاثیر 
گذار است. تیم تلاطم زیادی داشت و ثبات خوبی نداشت. در بخش هجومی 
خوب کار نمی کرد ولی به مراتب به طرف جلو آمد و بهتر شد. در واقع کسب نتایج 

بهتر به تیم کمک کرد.
ساپینتو با سوپرجام هویت بهتری پیدا کرد

کارشناس فوتبال با اشاره به رفتارهای سرمربی استقلال، عنوان کرد: ساپینتو 
باید بتواند خودش را بیشتر کنترل کند. بعضی از رفتارهای او نه به تیم و نه به 
هواداران کمک می کند. باید خویشتن دار باشد و همه را هم مقصر نداند. انتقاد 
شدید از داوران یا اعتراض به حریف و بهانه جویی، مساله مثبتی نیست ولی 
مطمئنم با گرفتن سوپرجام چون هویت و شخصیت بهتری پیدا کرد می تواند 
بین همه اهالی فوتبال ایران پایگاه بهتری به دست بیاورد. می  دانم آرام تر می شود 

چون کسب این جام بی نهایت به او کمک می کند.
مرزبان در مورد شرایط فنی استقلال، عنوان کرد: این تیم در بخش هجومی 
شرایط خاص خودش را دارد. با ترکیبی از بازیکنانی بازی می کند که در هر پستی 
می توانند عملکرد خوبی داشته باشند. استقلال خط حمله فوق العاده قوی دارد 
که می توانند به هر تیمی آسیب بزنند. بعد از اینکه خط دفاعی از ۳ نفره به ۴ 
نفره انتقال پیدا کرد، نقشی که الان مدافعان بازی می کنند هم به تیم کمک 
می کند. من امیدواری زیادی دارم که بتوانند ثبات بیشتری داشته باشند و در 

مسیر موفقیت حرکت کنند.
مدیریت تیمی کی روش صددرصد با اسکوچیچ فرق دارد

مربی فوتبال در خصوص شرایط تیم ملی پس از تغییر و تحولات کادرفنی، 
گفت: اتفاقاتی که افتاده به همین سادگی نیست که فکر کنیم خطی نوشته 
شده بود و پاک شد. هنوز هم می دانیم در تیم اختلافات بزرگی وجود دارد. 
بین  بزرگی  که گرفت دوستان  نتایجی  و  رفتار خودش  با  اسکوچیچ  طبیعتا 
بازیکنان دارد. هواداران خوبی را برای خودش داشت که از او حمایت می کردند 
و الان هم حمایت می کنند. اسکوچیچ با بازیکنان خیلی خوب کنار می آمد. 
نقش شخصیتی و مدیریت تیمی کی روش صددرصد با اسکوچیچ فرق دارد. 
او می خواهد همه مسائل زیر نظر خودش باشد اما باید بداند این بازیکنان، 

بازیکنان چند سال پیش و بله قربان گو نیستند.
اردوی قطر، یک سیزده به در بود

وی تصریح کرد: آن  ها شخصیت خاص خودشان را پیدا کرده اند. از نظر مالی 
شرایطشان فرق کرده است. اینکه برای تیم ملی بازی می کنند بخشی از تایید 
شخصیت فوتبالی شان است و دیگر به مسائل گذشته بر نمی گردد. با اسکوچیچ 
در مسیر مثبتی بودیم ولی اردویی که در قطر برگزار شد، مثل یک سیزده به در 
بود و هیچ کس نمی دانست چرا این اردو برگزار شده است. نبود دیسیپلین در این 

اردو بزرگترین ضربه را به خود اسکوچیچ زد.

مرزبان گفت: آمدن کی روش از قبل سازماندهی شده بود ولی این مسائل 
ادامه دارد. بعد از مشکلات بزرگی که کی روش در دو تیم قبلی به خصوص مصر 
و با بازیکنان بزرگ این تیم داشت، ضربه بزرگی از نظر شخصیتی به او خورد. 
بازیکنان کلمبیا هم همین را گفتند که بازیکنان بزرگ آن تیم با کی روش مشکل 
شخصیتی داشتند. کی روش نمی تواند از این مساله به این سادگی رد شود. عدم 
نتیجه گیری و نداشتن پایگاه خوب بین بازیکنان آن تیم ها روی شخصیت کی 
روش تاثیر گذاشته است. به خاطر همین بعد از برگشت رفتار متفاوتی از او می 

بینیم.
تیم ملی هنوز کاملا متحد نیست

وی با اشاره به تغییر رفتار کی روش، اظهار داشت: او سعی می کند از نظر 
ارتباطی با اصحاب رسانه خوب و با بازیکنان مهربان تر باشد. سعی می کند رفتار 
قابل هضمی داشته باشد و بازیکنان را بفهمد. نتیجه نگرفتن در دو تیم ملی قبلی 
برایش خیلی سخت بود. حالا کار جدید شروع کرده و امیدواری این را دارد که 
بتواند با  توجه به اینکه بازیکنان را از قبل می شناسد به مسیر موفقیت خودش 
برگردد ولی این مساله به این سادگی نیست. تیم ما هنوز کاملا متحد نیست و 

این کار کی روش و مسئولان تیم ملی را سخت می کند.
کارشناس فوتبال افزود: اینکه امیدوار باشیم حول محور ملی و کشور ما این تیم 

متحد شود به این سادگی نیست. این مساله احتیاج به گفت و گوهای دقیق بین 
مسئولان و سرمربی تیم با تک تک بازیکنان برای پیدا کردن مشکلات و راه حل 
آن ها، دارد. ما گاهی اوقات در مورد مشکلات زیاد حرف می زنیم ولی در مورد 
حل آن ها کمتر صحبت می کنیم چون واقعا چیزی در دستمان نیست که بتوانیم 

مسائل را حل کنیم.
بازی با نیکاراگوئه ارزش تاکتیکی ندارد 

مرزبان در مورد اینکه با انجام بازی مقابل اروگوئه و سنگال بسیاری از اهالی 
فوتبال به کسب نیتجه در جام جهانی امیدوار شدند، گفت: نباید بازی هایی که 
داشتیم را بزرگ کنیم. بازی با اروگوئه و سنگال محک بزرگی برای اینکه امیدواری 
داشته باشیم می توانیم در جام جهانی مقابل هر تیمی نتیجه بگیریم، نیست. این 
دو بازی را باید کنار بگذاریم. الان بحث اتحاد درون تیمی و تغییر سیستم است. 
به عنوان مثال قبلا با دو مهاجم هدف بازی می کردیم و تیم الان به این طرف 

می رود که با یک مهاجم هدف بازی کند.
کارشناس فوتبال تصریح کرد: انتخاب بین سردار آزمون و مهدی طارمی 
مشکل بزرگی خواهد بود. چون هیچ کدام از آن ها حاضر نیستند در کناره ها و 
حتی در پست شماره ۱۰ بازی کنند. این مساله خیلی بزرگ و حساس خواهد 
بود. بازی با نیکاراگوئه هم هیچ ارزش تاکتیکی و سنجشی ندارد. فقط می تواند 
تیم ما را متحدتر کند. محور اصلی این بازی می تواند بحث روانشناسی آن باشد 
که بازیکنان یکبار دیگر کنار هم بازی کنند و موفق باشند. در بازی با تونس اگر 
برنده باشیم می توانیم امیدوار باشیم که تیم متحد شده است. اولین مساله  

همین متحد شدن است که این اتفاقی بزرگ است.
هر اتفاقی در فوتبال مدرن شدنی است

در  تیم ملی  امتیازگیری  نگرو در مورد شانس  مونته  تیم ملی  اسبق  مربی 
مسابقات جام جهانی، گفت: زمانی که با مرحوم کرانچار در تیم ملی مونته نگرو 
بودیم، توانستیم با انگلیس مساوی کنیم. ولز، سوئیس و بلغارستان را شکست 
دادیم. این کار را با یک کشور کوچک انجام دادیم. نتیجه گرفتن مقابل انگلیس، 
آمریکا و ولز کاری نشدنی نیست. وقتی کشور کوچکی مثل مونته نگرو قدرت 
این را پیدا می کند که در ومبلی مساوی کند، سوئیس را در خانه شکست بدهد 
و مقابل ولز برنده شود، پس در فوتبال مدرن دنیا این امکان وجود دارد هر تیمی 

بتواند تیم دیگری را ببرد.
آمریکا در ضدحملات فوق العاده قوی است

وی با اشاره به خصوصیات حریفان تیم ملی در جام جهانی، عنوان کرد: مهم 
این است که استراتژی مشخصی تعریف شود. آنالیز خیلی خوبی از بازیکنان 
انگلیس، ولز و آمریکا داشته باشیم و هیچ چیز را به دست حوادث نسپاریم. خیلی 
مهم است که در مورد ضربات ایستگاهی بی نهایت حساس باشیم چون هر دو 
تیم انگلیس و ولز روی ضربات ایستگاهی بی نهایت قوی هستند. تیم آمریکا با 
توجه به مهره هایی که دارد فوق العاده در ضدحمله ها قوی عمل می کند. آن ها 

خیلی خوب هم دفاع می کنند.
مرزبان گفت: این معیارها را باید خیلی خوب آنالیز کنیم. همه باید خیلی به 
تیم ملی کمک کنیم که از دروازه بان تا بخش هجومی تیم، وظایف خودشان و 
استراتژی مشخصی را بدانند تا به خصوص در بازی اول موفق باشیم. این افتخار 
برای همه ایرانیان و عزیزانمان است که ما واقعا بتوانیم فوتبال خوبی ارائه بدهیم 
و از گروه خودمان صعود کنیم. این مساله قابل درک و انجام شدن است. به امید 

آن روز.

علیرضا مرزبان: 

ساپینتو با سوپرجام آرام تر می شود

کارشناس فوتبال کشور گفت: کی روش شناخت خوبی از 3 
تیم حاضر در گروه تیم ملی در جام جهانی دارد.

تیم  رسول کربکندی در گفت وگویی، در خصوص شرایط 
ملی پس از بازی با اروگوئه و سنگال، اظهار داشت: بازی با 
سنگال من را مقداری نگران کرد چون اصلا ساختار دفاعی 
لازم را نداشتیم. تیم حریف به راحتی تا پشت محوطه جریمه 
ما می آمد و اگر بازیکن شوتزن داشتند قطعا بیشتر به ما گل 

می زدند.
کار  تیمش  که  انتظار می رود  از کی روش  آنچه  افزود:  وی 
او  اینکه  به  توجه  با  اما  ندیدم  را  باشد  دفاعی خوبی داشته 
زمان کمی را در اختیار داشت و حدود 9٥ درصد تیم ما لژیونر 
هستند، زمان اجرا شدن اهداف سرمربی کم است. با اینحال 
در دو بازی تدارکاتی پیش رو حداقل می شود این اهداف را 
تمرین کرد. اردوهایی که که هر هفته برگزار می شوند خوب 
است اما بیشتر بازیکنان اصلی تیم در ایران نیستند و دیرتر 

هم اضافه می شوند. شاید دو بازی با نیکاراگوئه و تونس به 
هماهنگی و پیاده کردن برنامه های تاکتیکی کمک بیشتری 
کند. هر بازی می تواند مفید باشد چون شما تفکرات تان را 
تمرین می کنید. وقتی همه بازیکنان باشند سرمربی به ترکیب 

مدنظر و مرور کارهای تاکتیکی نزدیک تر می شود.
کارشناس فوتبال افزود: تیم ملی ما خط حمله خوبی دارد. 
از خط هافبک به جلو، شرایط خوب است اما در کار دفاعی 
خیلی قوی نیستیم. به خصوص در مرکز خط دفاعی که اگر 
حریفان فضا داشته باشند و جلو بیایند برای تیم ما خطرناک 
خواهد بود. شرایط ما در جام جهانی به شرایط حریفان هم 

بستگی دارد.
کربکندی گفت: باید ببینیم آن ها با چه میزان آمادگی وارد 
مسابقات می شوند. مثلا نباید فریب باخت آمریکا به ژاپن را 
خورد چون بازی های تدارکاتی خیلی شرایط یک تیم را نشان 
نمی دهد. در مجموع اگربتوانیم مقابل حریفان دفاع خوبی 

داشته باشیم، با توجه به خط حمله ای که داریم می توانیم روی 
ضد حملات یا شروع مجددها به گل برسیم ولی مهم این است 

که بتوانیم دروازه  خودی را بسته نگه داریم.
وی در خصوص اینکه بعد از بازی با اروگوئه بین اهالی فوتبال 
امیدواری زیادی برای صعود به وجود آمده و این باور ایجاد 
شده که می توانیم از این گروه سخت امتیاز بگیریم و به مرحله 
بعد برویم، اظهار داشت: نباید خیلی توقعات را بالا برد اما به 
هرحال بعد از این همه حضور در جام جهانی انتظار مردم این 
است که بتوانیم حداقل یک مرحله بالاتر برویم و بیشتر از سه 
بازی انجام بدهیم. بازی اول ما با انگلیس چه از نظر روحی-
روانی و چه از نظر امتیازی، فوق العاده تعیین کننده است. 
ممکن است عده ای ولز را آسان بدانند اما من در مورد این تیم 

خیلی نگران تر هستم.
تیمی  سه  مجموع  در  اما  کرد:  تصریح  فوتبال  کارشناس 
هستند که کی روش شناخت خوبی از آن ها دارد. او کاریزمای 

خوبی هم دارد و جلوی خیلی از مشکلات را هم در تیم گرفت. 
این امیدواری برای همه وجود دارد که بتوانیم به مرحله بعد 
برویم. امیدوارم مثل دوره های قبل تیم ملی اگر هم صعود 

نکرد، رضایت عمومی را به دست بیاورد.

رسول کربکندی: 

کی روش شناخت خوبی از همگروه های ایران دارد

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۱۲۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۵۰ مربوط به تقاضای 
آقای محمد کریمی خواه فرزند کریم درششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا گردیده است به مساحت۸۴/۳۰ 
مترمربع پلاک درقسمتی از پلاک شماره ۳۲ فرعی از ۱ فرعی از ۲۲۴۴- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از برات برزو مالک رسمی که مالکیت ایشان ذیل ثبت ۲۱۰۷۶ صفحه ۷۰ دفتر ۱۲۶ ثبت 

گردیده است )م الف۱۵۰۵۶(
۲- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۲۴ مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه جامعی قمصری فرزند محسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۵/۵۴ 
مترمربع پلاک شماره ۸۹ فرعی از ۲۵۲۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت رسمی متقاضی به 

موجب سند قطعی ۴۶۰۳۱-۱۴۰۰/۰۷/۰۸ دفتر ۱۷ قم )م الف۱۵۰۵۷(
۳- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۱۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۶۰ مربوط به تقاضای 
خانم خدیجه اکرام فرد فرزند احمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۴۷ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۲۱۶۷/۲ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۶۷/۲/۴۵۵ اصلی تبدیل شده 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیک ۷۹۷-۱۴۰۱)م 

الف۱۵۰۵۸(
۴- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۷۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۰۳ مربوط به تقاضای 
آقای محمد کرم پور فرزند علی اصغر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع 
پلاک شماره باقیمانده ۱۰۶۸ فرعی از ۲۵۶۶ و ۲۵۶۷- اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۵۶۷/۶۴۰۱ اصلی 
تبدیل شده واقع دربخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم تبدیل گردیده مبایعه نامه عادی مع الواسطه از داود کریمی مالک 

رسمی که مالکیت ایشان ذیل ثبت ۵۴۶۳۳ صفحه ۳۲۲ دفتر ۳۱۰ بنام ایشان ثبت گردیده است)م الف۱۵۰۵۹(
۵- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۵۱۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۰۱ مربوط به تقاضای 
خانم سروناز شیخلو فرزند خانحسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع 
پلاک شماره ۷۱ فرعی از۱۹۵۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامرضا 

عندلیبی مالک رسمی که مالکیت ایشان ذیل ثبت ۲۱۹۴۲ صفحه ۴۲۴ دفتر ۱۳۰ثبت گردیده است )م الف۱۵۰۶۰(
۶- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۴۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۷۲ مربوط به تقاضای 
خانم معصومه اصغری ورزنه فرزند محمدعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۸۸/۳۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۶۲۹/۸۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۶۰ دفتر۳۶۳ )م الف۱۵۰۶۲(
۷- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۷۵۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۴۰ مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل اصغری ورزنه فرزند علی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۸۸/۳۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۶۲۹/۸۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۶۰ دفتر۳۶۳ )م الف۱۵۰۶۳(
۸- رأی شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۰۳۷۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۳۱ مربوط به تقاضای 
آقای شعبان محمدی فرزند اکبر در ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۰ مترمربع درقسمتی 
ازپلاک شماره فرعی از ۱۸۳۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقایان 
وخانمها:علی،مهدی،سکینه،فاطمه،معصومه همگی جعفری پناهی وراث مرحوم ابوالقاسم که مالکیت رسمی نامبرده به 

موجب رونوشت سند قطعی ۲۳۵۱۳-۱۳۳۲/۱۰/۱۹ دفتر ۴ قم)م الف۱۵۰۶۴(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول: 1401/07/30
نوبت دوم: 1401/08/15
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۴۱۸مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۰۱مربوط به تقاضای 
آقای علی لطیفی جبلی فرزند میرزارضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۵/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی 
از ۱۰۴۷۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابراهیم له له سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۲۱ صفحه ۴۴۷)م الف ۱۵۰۵۵(
۲- رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۷۵۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۹۵مربوط به تقاضای 
آقای محمد جواد امامی فرزند زین العابدین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۳/۱۰ مترمربع پلاک شماره 
۸۷۲۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۲۵۶۱۷ مورخ ۱۴۰۰/۰۶/۲۵ 

دفترخانه ۷۴ قم )م الف ۱۵۰۶۱(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول: 1401/07/30
نوبت دوم: 1401/08/15
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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امیرعبداللهیان: 
پهپادهایی که به روسیه داده ایم مربوط به ماه ها قبل از جنگ اوکراین است

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه ایران خواستار توقف جنگ 
روسیه و اوکراین و بازگشت طرفین به مذاکره است، تاکید کرد: 
پهپادهایی که به روسیه داده ایم مربوط به ماه ها قبل از جنگ 
اوکراین است و اگر برای ما ثابت شود روسیه از پهپاد ایرانی 
در جنگ علیه اوکراین استفاده کرده، نسبت به آن بی تفاوت 

نخواهیم بود.
»حسین امیرعبداللهیان« روز شنبه در حاشیه نخستین 
نشست بین المللی گروه دوستان مدافع منشور ملل متحد 
در تهران در جمع خبرنگاران با بیان این که مناسبات ما با 
روسیه بر مبنای همسایگی و منافع متقابل است، افزود: مایل 
هستم تأکید کنم این هیاهویی که برخی از کشورهای غربی 
به راه انداخته اند که جمهوری اسلامی ایران برای کمک به 
جنگ اوکراین موشک و پهپاد در اختیار روسیه قرار داده است، 
آنچه درباره بخش موشکی مطرح کرده اند کاملًا غلط و مسائل 

مربوط به پهپاد درست است.
وی خاطرنشان کرد: ما مقدار محدودی پهپاد ماه ها قبل از 
جنگ اوکراین در اختیار روسیه قرار داده ایم و با وزیر خارجه 
اوکراین توافق کردیم چنانچه هرگونه مستندی در اختیار دارند 
که روسیه از پهپاد ایرانی در اوکراین استفاده کرده، آن را در 

اختیار ما قرار بدهد.
وزیر امور خارجه خاطر نشان کرد: چنین قراری را دو هفته 
پیش در یک کشور اروپایی داشتیم و هیات دفاعی و سیاسی 
ما به آن کشور اروپایی رفت اما متاسفانه در دقیقه ۹۰ طرف 

اوکراینی حضور پیدا نکرد.
امیرعبداللهیان ادامه داد: علت عدم حضور طرف اوکراینی 
این بود که آمریکا و برخی از کشورهای اروپایی و به طور ویژه 
آلمان از اوکراین خواسته بودند در این جلسه شرکت نکند 
واسطه  به  ایران  علیه  ما می خواهیم  که  و گفتند در حالی 
واگذاری پهپاد به روسیه تحریم اعمال کنیم، شما می خواهید 

با ایرانی ها در یک کشور اروپایی قهوه بنوشید!
وی تصریح کرد: بعد از آن در گفت وگوی تلفنی که هفته 
اگر  کردیم  توافق  داشتیم  اوکراین  خارجه  وزیر  با  گذشته 

است  قرار  و  دهند  قرار  ما  اختیار  در  دارد  وجود  مستندی 
چنانچه طرف اوکراینی بر عهدش پایبند بماند، در روزهای 
آینده بتوانیم این موضوع را بررسی کنیم و مستندات آنها مورد 

توجه ماست.
وزیر امور خارجه بیان کرد: البته اگر برای ما ثابت شود روسیه 
از پهپاد ایرانی در جنگ علیه اوکراین استفاده کرده، نسبت 
به این مسأله بی تفاوت نخواهیم بود و موضع ما درباره جنگ 
اوکراین توقف جنگ، بازگشت طرفین به مذاکره و بازگشت 

آوارگان به منازلشان است.
امیرعبداللهیان یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران در این 
مسیر تلاش های زیادی را از ابتدای جنگ اوکراین داشته و 
این تلاش ها هم در سطح رئیس جمهور و وزیر خارجه بوده 
است و همچنان به این تلاش ها تا توقف جنگ در اوکراین 

ادامه می دهیم.
آمریکایی ها اظهارات نسنجیده بایدن را اصلاح کردند

امیرعبداللهیان درباره اظهارات اخیر »جو بایدن« در حمایت 
از آشوبگران که با ادعای آزادی ایران مطرح کرد، به خبرنگاران 
گذشته  روز  سخنرانی  در  را  خود  پاسخ  بایدن  آقای  گفت: 
آیت الله رئیسی دریافت کرد و مقامات آمریکایی بلافاصله بعد 
را  این موضوع  آمریکا،  از اظهارات نسنجیده رئیس جمهور 
اصلاح کردند و از مجاری دیپلماتیک هم به ما اعلام کردند که 

آمریکا چنین موضعی ندارد.
وزیر امور خارجه افزود: البته بر ما پوشیده نیست که نیت 
کاخ سفید همواره در ۴۳ سال گذشته این بوده که برای تغییر 
نظام جمهوری اسلامی ایران تلاش کند و این نیت قلبی 

آنهاست.
آمریکا در اجرای »پلن بی« شکست خوردند

امیرعبداللهیان بیان کرد: بارها در مذاکرات هسته ای هم 
این موضوع به صراحت به طرف آمریکایی گفته شده است که 
رفتار شما رفتار صادقانه و مبتنی بر حل مشکل نیست؛ بلکه 
شما همواره اهداف پنهانی را برای پیگیری منافع خودتان در 

منطقه دنبال می کنید و به فکر ملت ها در منطقه نیستید.

دو دهه  در  که  روشن است  کاملًا  ما  برای  داد:  ادامه  وی 
گذشته آمریکایی ها در عراق و افغانستان و برخی کشورها چه 
اقداماتی را انجام داده اند. آنها این نیت را داشتند و از مدت ها 

پیش گفته بودند که آمریکا »پلن بی« را دنبال می کند.
آنچه ملت ما در ۴۰ روز اخیر  تاکیدکرد:  امیرعبداللهیان 
آمریکایی ها  که  بود  بی«  »پلن  همین  اجرای  بوده ،  شاهد 
می خواستند دنبال کنند اما در این مسیر، با بصیرت ملت و 

هدایت مقام معظم رهبری شکست خوردند.
مسیر مذاکره برای حفظ توافق را باز گذاشته ایم

 وزیر امورخارجه همچنین روز شنبه در نخستین نشست 
بین المللی گروه دوستان مدافع منشور ملل متحد با بیان 
این که جمهوری اسلامی با وجود نقض تعهد از سوی غرب 
به راهکار حل و فصل صلح آمیز پرونده هسته ای پایبند بوده 
است، گفت: جمهوری اسلامی مسیر گفت وگو برای حفظ 

توافق را باز گذاشته است.
حسین امیرعبداللهیان با اشاره به صورت تقویت همکاری 
میان اعضای دوستان منشور با هدف مقابله با یکجانبه گرایی 
گفت: امروز در شرایطی گرد هم آمده ایم که جامعه جهانی 
با چالش های فزاینده ای در عرصه منطقه و بین الملل مواجه 

است.
افسارگسیخته  افزایش  به  اشاره  با  خارجه  امور  وزیر 
محتواهای  انتشار  و  تولید  افزود:  جهان  در  یکجانبه گرایی 
جعلی در فضای مجازی علیه ملت ها و دولت ها در مغایرت 
کامل با منشور حقوق بشر است که یکپارچگی کشورهای 
در  خشونت  و  بی ثبات سازی  و  داده  قرار  هدف  را  مستقل 
کشورها را تشویق می کند. اقدامی که یکپارچگی اجتماعی 
کشورهای مستقل را از طریق فضای مجازی هدف قرار داده 
و انجام اقدامات تروریستی، خشونت و بی ثبات سازی در 
جوامع این کشورها را تشویق می کند. در این رابطه، اقدام 
مشترک کشورهای مستقل، به خصوص اعضای گروه دوستان 
درچارچوب  مناسب  سازوکارهای  ایجاد  هدف  با  منشور 
نهادهای بین المللی از جمله سازمان ملل متحد جهت مقابله 

با این پدیده امری ضروری است.
حقوق  ناقض  مهمترین  تردید،  بدون  کرد:  تصریح  وی 
بین الملل و منشور ملل متحد و نیز عامل درگیری، ویرانی 
و بی ثبات سازی دهه های اخیر در منطقه غرب آسیا، رژیم 
و  فلسطین  اشغال  است.  اسرائیل  جعلی  و  صهیونیستی 
بخش هایی از سرزمین های سایر دول عرب و محروم ساختن 
ملت مظلوم فلسطین از حقوق مسلم و ذاتی خود، نقض و بی 
توجهی به قطعنامه های صادره از سوی ارگان های مختلف 
سازمان ملل از جمله اقدامات غیرقانونی است که این رژیم از 

بدو شکل گیری تا کنون انجام داده است.
بویژه  بین المللی  نهادهای  معنادار  سکوت  متاسفانه، 
شورای امنیت سازمان ملل متحد در قبال جنایات نظام مند و 
غیرانسانی رژیم صهیونیستی، سران این رژیم را در استمرار و 
تشدید جنایات خود و گسترش دامنه ی تجاوز و تهدیداتشان 
نموده  تر  از پیش گستاخ   به سایر کشورهای منطقه بیش 
است، به گونه ای که آپارتاید و تبعیض نژادی، پاکسازی قومی، 
تخریب منازل و کشتار فلسطینیان به رفتار روزانه ی رژیم جعلی 

اسرائیل تبدیل شده است. 
بین المللی  سازمان های  و  دولت ها  براینکه  تاکید  با  وی   
نمی توانند و نباید در مقابل رژیمی که همه ی جنایات و جرائم 
اصلی بین المللی را به صورت مکرر و مستمر مرتکب شده و 
می شود، ساکت بمانند، گفت: سازمان ملل به ویژه شورای 
امنیت دارای مسئولیتِ آشکار حقوقی، انسانی و اخلاقی 
این جنایات، اجرای قطعنامه های خود در  با  برای مقابله 
مورد مساله فلسطین و تضمین تحقق کلیه ی حقوق مسلم 

فلسطینی ها می باشد.
 امیرعبداللیهان در پایان، ضمن ارج نهادن به تلاش های 
کشورهای عضو گروه دوستان منشور ملل متحد در تقویت 
مناسبات  در  الملل  بین  حقوق  تفوق  و  گرایی  چندجانبه 
جهانی، ابراز امیدواری کرد:  نشست امروز بتواند افق های 
نوینی را برای تقویت همکاری ها و پیشبرد اهداف مشترکمان 

پیش روی ما قرار دهد.

بهشتی پور کارشناس مسائل سیاست خارجی:

 حل اختلافات ایران و آژانس گره بزرگی را 
از مسیر توافق باز می کند

کارشناس مسائل بین الملل گفت: اگر ما با آژانس به توافق برسیم گره خیلی بزرگی را 
باز کرده ایم، به این خاطر که الان این گره یک بهانه ای در دست آمریکایی ها و بخصوص 
اسرائیل شده و در تبلیغات رسانه ای خیلی روی این موضوع مانور می دهند، همچنین 

روی نظر طرف های دیگر همچون آلمان، انگلیس و فرانسه نیز اثر دارد.
حسن بهشتی پور کارشناس مسائل سیاست خارجی در گفت وگو با ایلنا، درخصوص 
»صحبت های اخیر وزیر امور خارجه کشورمان درباره اعزام هیاتی از سوی ایران به 
وین به منظور مذاکره با آژانس و حل و فصل اختلافات از مسیر فنی و اینکه آیا این 
می تواند گامی در جهت حصول توافق به منظور احیای برجام در نیمه دوم نوامبر 
براساس پیش بینی نماینده روسیه باشد؟« گفت: موضوع آژانس جدا از مذاکرات ما 
با ۴+۱ است، درست است که این ها با هم مرتبط اند و حتی گفته  می شد که مساله 
آژانس و پرسش های بی پاسخ یکی از موانع توافق با ۴+۱ است اما واقعیت این است که 
روند مذاکرات آژانس یک روند دو جانبه میان ایران و آژانس بر سر پادمان هسته ای یا به 
عبارتی ترتیبات اجرایی پیمان NPT است، آنجا یک اختلاف نظری میان ایران و آژانس 

بروز کرده و دو جانبه قابل حل است.
وی ادامه داد: بارها در مصاحبه های مختلف گفتم و پیشنهاد کردم که ما بهتر است 
با خود آژانس به توافق برسیم، یعنی آن تئوری که می گفت ما می توانیم این را از طریق 
سیاسی حل کنیم واقعا حل نمی شد؛ دیگر باید چه اتفاقی رخ می داد که روشن شود 
این مساله از لحاظ سیاسی حل نمی شود. اگرچه این ایده تئوری درستی بود و می شد 
از طریق سیاسی هم موضوع را حل کرد اما به شرطی که طرف های مقابل بپذیرند که 

نمی پذیرفتند.
بهشتی پور با تاکید بر لزوم مذاکره مستقیم و توافق میان ایران و آژانس، اظهار داشت: 
پیشنهاد من همیشه این بوده و الان هم این است که ما با آژانس راحت تر به توافق 
 می رسیم اما دوستان مخالف این نظر معتقد بودند که آژانس تحت سیطره آمریکا 
و صهیونیست ها است و امکان ندارد در این زمینه بدون رضایت آمریکا با ما به توافق 
برسند و ما حتما باید مساله را سیاسی حل کنیم. در حالیکه قبلا تجربه های مکرر 
داشتیم که ما توانستیم علیرغم مخالفت هایی که آمریکا و اسرائیل و دیگران داشتند، 

با آژانس توافق کنیم.
امیرعبداللهیان طرح کردند که  آقای  این مسیری که  بنابراین  وی تصریح کرد: 
امیدوارم هرچه زودتر آغاز شود به نظر من مسیر درستی است، ما به نتیجه خواهیم 
رسید و با آژانس می توانیم مساله را به صورت دوجانبه حل و فصل کنیم. در این مسیر 
قادر خواهیم بود برای این مساله راه حل پیدا کنیم، هیچ بن بستی وجود ندارد و 
راه حل های متعدد برای چنین موضوعاتی پیش بینی شده است؛ منتها رسانه ای 

نیست و باید اول به نتیجه برسد.
کارشناسی مسائل بین الملل با اشاره به پیش بینی نماینده روسیه از احتمال توافق، 
گفت: بحث آقای اولیانوف و روسیه راجع به مساله مذاکرات ایران و گروه ۴+۱ بود که 
حدس زده بود بعد از انتخابات نوامبر آمریکا این مذاکرات مجددا آغاز شده و به نتیجه 
می رسد. در این زمینه اولیانوف حدس سیاسی خود را مطرح می کرد نه اینکه براساس 
اطلاعات حرف بزند چون واقعیت این است که روسیه در قضیه مذاکرات تعیین کننده 

نیست، طرف اصلی مذاکرات ایران و آمریکا هستند.
آمریکایی ها می خواهند با پشتیبانی سنا پای میز مذاکره حاضر شوند 

وی اضافه کرد: بنابراین مذاکرات هم فعلا اینطور که آمریکایی ها اعلام کردند از یک 
طرف می خواهند ببینند نتیجه ناآرامی ها در ایران چه می شود و از سوی دیگر منتظر 
هستند که نتیجه انتخابات کنگره را ببینند که با قدرت بیایند پای میز مذاکرات یا با 
ضعف. اگر دموکرات ها در انتخابات موفق شوند و اکثریت سنا و مجلس نمایندگان را 
به دست بیاورند، می خواهند با پشتیبانی سنا با قدرت پای میز مذاکره حاضر شوند 
در حالیکه اگر اکثریت را از دست داده باشند تزلزل بیشتری روی توافق آمریکا با ایران 
خواهد بود.  بهشتی پور در رابطه با »تاثیر پیشرفت مذاکرات و توافق احتمالی میان ایران 
و آژانس بر حصول توافق در مسیر احیای برجام«، خاطرنشان کرد: اگر ما با آژانس به 
توافق برسیم، گره خیلی بزرگی را باز کرده ایم، به این خاطر که الان این گره بهانه ای در 
دست آمریکایی ها و بخصوص اسرائیلی ها شده و در تبلیغات رسانه ای خیلی روی این 
موضوع مانور می دهند، همچنین روی نظر طرف های دیگر همچون آلمان، انگلیس 

و فرانسه نیز اثر دارد.
وی ادامه داد: در واقع در صورت توافق میان ایران و آژانس ما عملًا بهانه را از این ها 
گرفتیم و در موقعیت برتر قرار خواهیم گرفت. این در مذاکرات تاثیرگذار است اما ارتباط 
مستقیم ندارد. این دو مساله دو روند موازی هستند که می توانند با هم تقاطع پیدا 

کنند.
کارشناس مسائل بین الملل گفت: اگر ما با آژانس به توافق برسیم، دست بازتری در 
مذاکرات داریم و بهانه را از دست دشمنان گرفتیم و توانسته ایم به یک راهکار منطقی 
و عقلایی برسیم. به نظر من این اقدام بسیار خوبی است و اگر به نتیجه برسد می تواند 
اثر مثبتی روی مذاکرات ایران با ۴+۱ یا ۵+۱ داشته باشد. امیدواریم که به نتیجه مثبتی 

برسند و این بهانه را از دست دشمنان خارج کنند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: وی گفت: ما می توانیم باهم نظر 
مخالف داشته باشیم و مرز فکری داشته باشیم اما معنایش عدم گفت وگو و فحاشی 

نیست. جامعه باید حرف های مختلف را بشنود و تصمیم بگیرد.
درگذشت  سالگرد  نهمین  بزرگداشت  مراسم  در  سخنانی  طی  لاریجانی  علی 
حبیب الله عسگراولادی، اظهار کرد: اگر بخواهیم یک سیاستمدار تراز جمهوری 
اسلامی را معرفی کنیم همان مرحوم عسگراولادی است. یکی از خصوصیات ویژه 
ایشان شناخت از دوست و دشمن بود. وی افزود: او می دانست آمریکا و غرب نسبت 
به ایران چه نگاه شیطنت آمیزی داشتند، وضعیت دشمنان را خوب می شناخت و 
صف دشمن و دوست را مخلوط نمی کرد. او به درستی از نگاه تاریخی آمریکا و غرب 
آگاه بود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به برخی اقدامات دشمنان در 
زمینه حوادث اخیر، یادآور شد: خیلی عجیب است در یکی از کشورهای همسایه 
ما آمریکایی ها به صراحت به گروه های ضدانقلاب می گویند که شما باید در ایران 

فعالیت کنید و به آنان فشار می آورند که این کار را انجام دهند.
لاریجانی تصریح کرد: در گذشته هم نظیر این ماجراها را کم نداشتیم ولی آنان 
)آمریکا و دشمنان( اشتباه می کنند که فکر می کنند با چند انفجار و ترور می توانند در 
کشور ایجاد مشکل کنند. ما در داخل ممکن است اختلافاتی داشته باشیم، اما ملت 

ایران شما را می شناسند و می دانند شما دلسوز مردم نیستید.
اول باید یاد بگیریم حرف طرف مقابل را گوش دهیم 

مشاور رهبری انقلاب تاکید کرد: درست است که مشکلاتی در کشور وجود دارد، 
اما حریف و دشمن ما سناریوی بزرگتری را به وجود آورده است و دیگر مسئله کلیت 

ایران مطرح است و باید در برابر آن به تعبیر رهبری ید واحده بود.
وی با بیان اینکه اگر ما همه حقیقت را در جوف خود نبینیم، خیلی از مشکلات را 
حل می کند، گفت: مرحوم عسگراولادی یک بار تعریف می کرد که امام راحل می 
فرمود که امر به معروف و نهی از منکر این نیست که اگر کسی در تاکسی موسیقی 
گوش می کند به او تذکر دهید، شما باید تشکیلات داشته باشید تا قوی شوید و اول 

باید یاد بگیرید حرف طرف مقابل را گوش دهید.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: یکی از مسائلی که ما امروز به آن 
نیاز داریم گوش دادن است. شاید در گوشه ای از سخنان طرف مقابل هم یک حرف 
حقی وجود داشته باشد. ویژگی ممتاز شهید مطهری همین بود که حرف حق را در 
زبان هرکس می دید آن را قدر می دانست. حرف حق را از هرکجا می شنویم باید قدر 

بنهیم و آقای عسگراولادی نیز این چنین بود.
امروز مشکل اصلی کشور اقتصاد است 

لاریجانی تصریح کرد: اگر آنچه که ابن سینا به عنوان عقل اصیل می شناخت همراه 
روشن بینی صبر و تحمل باشد و حقیقت گرا باشیم آن وقت جامعه به تعالی می رسد. 
اگر بخواهیم این عقل اصیل را در جامعه پیاده کنیم آن وقت باید تنوع فکری و سلایق 
مختلف را پذیرفت و شنید و حرف حق را شنید. اگر هرکس در جامعه روی سلیقه 

خود مصر باشد، مشکلات به سادگی حل نمی شوند اما اگر عقل اصیل حاکم باشد 
حرف های حق و نظرات مختلف شنیده و تحمل می شود.

وی یادآور شد: عزت مسلمین امروز جز این است که چشمشان به جمهوری 
اسلامی است که ببینند این کشور قوی هست یا نیست؟ اگر نباشد آنوقت آن 

مسلمین روشن بین نگران می شوند.
لاریجانی تاکید کرد: امروز مشکل اصلی کشور اقتصاد است. این مسائل دیگر هم 
هست اما مشکل اصلی همان اقتصاد است و اینکه رشد اقتصادی آن ضعیف است. 

سوال این است که کشوری که امکانات و نیروی انسانی فراوان دارد نمی تواند جهش 
کند؟ حتماً می تواند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه دشمن هم می داند اگر این 
سنگ ها پیش راه کشور برداشته شود این کشور جهش می کند، ادامه داد: برویم 
و ببینیم عقل اصیل چه می گوید و مشکل اصلی کشور چیست و کارشناسان 
اقتصادی چه می گویند؟ اینجا دیگر عرصه شعار نیست. باید ببینیم اصل مشکل 
کشور چیست و تمرکز اصلی را بر آنجا بگذاریم. فرهنگ و دانشگاه ما باید به آن کمک 

کند. کشور ما قدرت پرش دارد.
نیاید خودمان را گرفتار فشار خارجی کنیم 

وی تاکید کرد: ما نیاید خودمان را گرفتار فشار خارجی کنیم. دشمن کارش مشکل 
درست کردن است . هنر سیاست ورزی حل این مشکل با هزینه کمتر است. باید 

حکمرانی ما همراه با فرهنگ، دیانت و هوش باشد که همان عقل اصیل است.
لاریجانی ادامه داد: یک جامعه وقتی هم افزایی در قدرت دارد که وفاق داشته 
باشد. ما باید بیشتر روی وحدت اجتماعی کار کنیم. این بداخلاقی های امروز در 
جامعه یک مقدار به چیزهای دیگری برمی گردد. تربیت اجتماعی، اخلاق اجتماعی 
از کارهایمان در حوزه سیاسی در اخلاق اجتماعی  ما بعضی  به همراه دارد.  را 
تاثیرگذار بوده است، یعنی به محض اینکه کسی حرفی بزند که دیگری نپسندد به 

او فحاشی شود.
وی گفت: ما می توانیم باهم نظر مخالف داشته باشیم و مرز فکری داشته باشیم 
اما معنایش عدم گفت وگو و فحاشی نیست. جامعه باید حرف های مختلف را بشنود 

و تصمیم بگیرد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان یادآور شد: مرحوم عسگراولادی نقلی 
از امام راحل داشت که راه را راه اکثریت قرار دهید و اقلیت را هم قانع کنید، هنر 

سیاست ورزی این است.
در فضای آشفته، حرف حساب شنیده نمی شود

حبیب الله  درگذشت  سالگرد  مراسم  حاشیه  در  همچنین  لاریجانی  علی 
عسگراولادی در جمع خبرنگاران در واکنش به اظهارات اخیر رییس جمهوری آمریکا 
مبنی بر تلاش برای آزادی ایران، تاکید کرد: اظهارات ایشان نشان می دهد که ملت 
ایران را نمی شناسد. در کل آمریکایی ها درباره شناخت ملت ایران کاستی بسیار 
دارند. البته این مختص ایران نیست و در موضوع حمله به عراق هم نشان دادند که 

عقل درستی در کارها ندارند.
وی درباره رادیکال شدن فضای اعتراضات در کشور تاکید کرد: رادیکال کردن این 
مسائل باعث آشفتگی در جامعه می شود و این به ضرر کلیت جامعه است. در فضای 

آشفته هر طرفی حتی اگر حرف حساب هم داشته باشد شنیده نمی شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان تاکید کرد: همه باید توجه کنند که 

راه درست زیستن اجتماعی این است که هرکس حرفی دارد  با آراستگی بیان کند.

علی لاریجانی: نیاز امروز ما گوش دادن است

جامعه باید حرف های مختلف را بشنود و تصمیم بگیرد

نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: مساله عدم توهین به باورهای طرف مقابل در هر شرایط و برای همه افراد است، حتی اگر من، شما را قبول نداشته باشم. اتفاقاً آدم هایی 
که ادعای دموکراسی  می کنند یا هر چیز دیگری را مدنظر دارند حق توهین به باورها و اعتقادات دیگری را ندارند، طبیعی است که وقتی توهین می کنم، توهین می شنوم و فضا از 

کنترل و مسیر گفت وگو خارج می شود.
مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره چرایی عدم استقبال از گفت وگو و آشتی ملی در طول سال های گذشته گفت: 

مشکل ما این است که در حقیقت فضا را طوری بستیم که مشکلات اجتماعی الان به صورت انفجاری و غیر کنترل شده خود را نشان داده و بروز کرده است.
وی ادامه داد: اگر ما در جامعه یک روند ایجاد می کردیم که مردم در جایی که حاکمیت مشخص می کند، بیایند و حرف های خود را مطرح کنند، سپس حاکمان، سیاستگذاران و 

قانونگذاران هم این حرف ها را بشنوند و آن بخشی که حق است را ترتیب اثر دهند و آن بخش که نادرست است را روشنگری و اقناع کنند، امروز ما به اینجا نمی رسیدیم.
نماینده اصلاح طلب مجلس افزود: الان هم که می گویند گفت وگو کنیم، در چنین شرایط و جوی، فضا طوری است که به نظر من از کنترل خارج شده است که بخواهیم آن را به 

این شکل سامان بدهیم. در حال حاضر کنترل فضا کار سختی است و اما باید بدانیم تنها راه حلی که پیش رو داریم، گفت وگو است.
وی اضافه کرد: اینکه حاکمیت و مسئولان چطور باید این را مدیریت کنند، این نکته مهم ماجرا است که به نحوی انجام شود که برای مردم یا معترضان اعتماد به وجود بیاید که 
بیایند حرف های خود را بیان کنند و مقامات هم گوش کنند و ترتیب اثر دهند. پزشکیان در پاسخ به این که »چرا همواره در زمان بحران سراغ گفت وگو می رویم و بعد از آرامش این 
مساله فراموش می شود«، ابراز داشت: این را باید از تصمیم گیران این عرصه بپرسید اما مهمترین راه حلی که بتوانیم امور کشورمان را پیش ببریم، وحدت و انسجام داخلی است. با 

فحش دادن و توهین کردن به همدیگر و نظام را زیر سوال بردن هیچ وقت به جایی نمی رسیم، اعتراض باید انجام شود و فضا باید برای گفت وگو باز باشد.
مراقب باشیم کار به هرج و مرج کشیده نشود 

وی ادامه داد: اینکه یک عده نمی گذارند گفت وگو شکل بگیرد یا عده ای  کارهایی می کنند که بهانه به دست یک عده تندروهای این طرف می دهند، خود این اقدامات زمینه هایی 
را فراهم می کند که این تندرو ها بیشتر بتوانند کارهایی انجام دهند که در شرایط عادی قادر به انجام نیستند و این امر نادرست و غلطی است. معترضان و یا هرکسی که زمینه و بستر 

برای گفت وگو می خواهد نباید اصول و چارچوب های نظام را زیر سوال ببرد و به مقدسات و باورهای یک جامعه توهین کند.
نماینده مردم تبریز در مجلس اضافه کرد: مساله عدم توهین به باورهای طرف مقابل در هر شرایط و برای همه افراد است، حتی اگر من شما را قبول نداشته باشم. اتفاقاً آدم هایی 
که ادعای دموکراسی  می کنند یا هر چیز دیگری را مدنظر دارند حق توهین به باورها و اعتقادات دیگری را ندارند، طبیعی است که وقتی توهین می کنم، توهین می شنوم و فضا از 
کنترل و مسیر گفت وگو خارج می شود. توهین جایی برای گفت وگو باقی نمی گذارد. وی تصریح کرد: در نتیجه انتظار از روشنفکران و از کسانی که درد جامعه دارند و کشور را دوست 
دارند، این است که سعی کنند از جوی که عرصه توهین و بی احترامی است، دوری کنند. پزشکیان در پاسخ به اینکه یکی از لازمه های گفت وگو تحمل نظر مخالف است اما بعضاً 
منتقدان چندان تحمل نمی شوند، اظهار داشت: بله این هم یکی دیگر از اشتباهات ما در مسیر گفت وگو است که مانع شکل گیری فضا می شود، خود بنده نقد کردم آقایان ما را به 

هیات نظارت بر رفتار نمایندگان معرفی کردند، در آنجا هم تازه آن ها )فراجا( دست بر می دارد این ها می گویند شما چرا این جوری صحبت کردید.
وی ادامه داد: یعنی در کلیت قضیه این مساله وجود دارد اما این دلیل نمی شود که من از راهی که تعادل است و منفعت کشور در آن است، کنار بکشم و بعد شروع کنم حرف هایی 
بزنم که بیگانگان بخواهند سوءاستفاده کنند یا کل نظام را زیرسوال ببرم و کار به هرج و مرج کشیده شود. باید مراقب باشیم که این اتفاق رخ ندهد و در عین حال باید حرف خود 

را بزنیم و کوتاه نیاییم.

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: ریشی سوناک برای محکم کردن پایگاه خود در کشور و در بین محافظه کاران انگلیس در سیاست خارجی 
هم چنان مداخله گرو توسعه طلب پیش می رود.

حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با ایسنا با اشاره به انتخاب ریشی سوناک به عنوان نخست وزیر انگلستان گفت: اتفاقی که در انگلستان افتاده به هر حال 
متاثر از تحولاتی است که در داخل این کشور تحت عنوان ادامه مسیر اقتصاد نولیبرالی از آن یاد می شود و نیز تحت تاثیر برگزیت. این دو عامل از یک سو سرنوشت 

انگلستان را مشخص می کند و از سویی بزرگترین نوسانات را در این کشور شکل داده است.
وی ادامه داد: جریان محافظه کار در موضوع برگزیت نوعی نژادپرستی پنهان را در پیش گرفتند یا به عبارتی نومحافظه کاران انگلیسی به این نتجیه رسیدند که از 
ادامه حضور در اتحادیه اروپا نه تنها بهره ای نمی برند بلکه از مناسبات سیاست خارجی دچار ضرر هم شده اند و به طور مشخص همواره ناراحت بودند که چرا شش 
میلیون کارگر خارجی از اروپای شرقی باید نسبت به خود انگلسیی ها شرایط یکسان داشته باشند. از ابتدای پادشاهی این کشور بخش عمده ای از دنیا در استخدام 
این کشور قرار گرفته است و اینگونه بود که یک چهارم مردم دنیا زحمت می کشیدند برای انگلیسی ها. با تضعیف اتحادیه اروپا انگلیس در داخل با رکود و ضعف در 

تامین رفاه مردم مواجه شده است به شکلی که مردم و نیز صاحبان قدرت در انگلیس از روند و سیاست انگلیس ناراضی بودند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با اشاره به روی کار آمدن ریشی سوناک اظهار کرد: معقتدم آقای سوناک در رابطه با حل مشکلاتی که در بالا به آن 
اشاره کردم مشکل خواهد داشت و اگر نتواند برای این شرایط راه حلی پیدا کند شاهد شکست دو جانبه سیاست نومحافظه کاری و برگزیت در انگلیس خواهیم بود.
فلاحت پیشه در پاسخ به این که سیاست نخست وزیر جدید در قبال ایران چه خواهد بود؟ تصریح کرد: انگلستان همواره سعی کرده  اگر روابطش با ایران به مو هم 

برسد اما پاره نشود. روابط ایران و انگلستان ریشه های سنتی دارد به شکلی که در این تعامل طبعا منافعش در ایران و منطقه حفظ شود.
وی با یادآوری این که »وقتی ترامپ روی کار آمد و تحقیق و تفحض درباره ثروت آقازاده ها در آمریکا و امکان سنجی اخراج آنها را مطرح کردند، شاهد بودیم که این 
رویکرد در انگلیس اصلا مطرح نشد و سعی کردند حافظ مناسبات شان با ایران باشند« ابراز عقیده کرد: این بخش از تعامل انگلیس با ایران به طور سنتی همیشه 
دنبال شده است. انگلیسی ها از ابتدای پادشاهی سعی داشتند مناسبات خارجی را در راس با سیاستمداران کشورها حفظ کنند. انگلستان سعی کرده در بدترین 
شرایط مناسبات دو جانبه با ایران این سطح از روابط را حفظ کند. اما هر وقت سیاست ضد ملت ایران شکل می گیرد انگلیس در راس سیاست های تحریمی و ضد 

ایرانی است. در موضوع هسته ای در راس تروئیکای اروپایی قرار دارند و در شرایط کنونی نیز به سیاست ضد ایرانی شان ادامه می دهند.
این نماینده پیشین کشورمان خاطرنشان کرد: آقای سوناک اولین نخست وزیر غیرانگلیسی است. زمانی که امکان انتخاب فراهم شد با وجود این که سابقه برنامه 
اقتصادی او بیشتر از لیز تراس بود ولی دیدیم که رای نیاورد و حتی اگر شرایط انتخاباتی فراهم می شد باز هم رای نمی آورد، اما در شرایط کنونی دلیل انتخابش 
این است که در میان سیاستمدارن نخبه انگلیس کسی حاضر نبود سرنوشت سیاسی خودش را به بحران حل نشدنی اقتصاد در انگلیس وصل کند و در این خلاء 

سوناک انتخاب شد.
فلاحت پیشه گفت: برای اینکه سوناک پایگاه خود را محکم کند، سعی می کند در سیاست خارجی هم چنان مداخله گر و توسعه طلب پیش رود مثل سایر 
محافظه کاران. اینکه تصور کنیم با آمدن سوناک، روابط انگلیس با ایران به سود ملت ایران پیش گرفته می شود، انتظار بعیدی است. او هم در قالب و ساختاری که از 

قبل بوده است، عمل می کند و سعی می کند دوران گذار با ایران داشته باشند.

مسعود پزشکیان:

توهین طرفین به یکدیگر جایی برای گفت وگو باقی نمی گذارد
حشمت الله فلاحت پیشه مطرح کرد:

مداخله گری و توسعه طلبی؛ عملکرد "سوناک" در سیاست خارجی
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. غرر الحکم : ح 88٧٠

مسدودسازی 2۳۰۰ حساب بانکی فعالان غیرمجاز ارزی
 سربازان گمنام امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف با اقدامات اطلاعاتی خود ضمن شناسایی فعالان 
غیرمجاز بازار ارز، حساب بانکی بیش از ۲۳۰۰ نفر از این افراد را مسدود و پیگیری قضایی اعمال مجرمانه 
آنها را در دستور کار قرار داده اند. به  گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات اعلام کرد: 
همزمان با افزایش اقدامات سودجویانه برخی شبکه های دلالی در افزایش کاذب تقاضا در بازار ارز و ایجاد 
جو ملتهب اقتصادی در چند روز گذشته، سربازان گمنام امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف با اقدامات 
اطلاعاتی خود ضمن شناسایی فعالان غیرمجاز بازار ارز، حساب بانکی بیش از ۲۳۰۰ نفر از این افراد را 
مسدود و پیگیری قضایی اعمال مجرمانه آنها را در دستور کار قرار داده اند.بررسی ها نشان می دهد، این افراد 
برخلاف مقررات و ضوابط اعلامی، اقدام به خرید و فروش غیرمجاز ارز در بازار غیررسمی و یا معاملات فردایی 
نموده و از این طریق موجب اخلال در نظام ارزی کشور شده اند.وزارت اطلاعات در مسیر مبارزه با مفاسد 
اقتصادی و حراست از امنیت اقتصادی، اجازه هرگونه سودجویی از ناآرامی های اجتماعی و اغتشاشات 
صورت گرفته اخیر را نداده و با هر اقدامی که موجب ضربه به معیشت مردم شریف ایران گردد، قاطعانه 

برخورد خواهد کرد. «

بارش های پاییزی در قم 8۹.1 درصد کاهش یافت
بررسی اطلاعات پهنه بارش ها نشان می دهد از ابتدای سال آبی جاری تاکنون بارش های پاییزی کشور در 
مقایسه با دوره بلندمدت ۳۵.۲ درصد کاهش یافته است. از ابتدای سال آبی جاری تا ۴ آبان ماه میزان کاهش 
بارش ها ۵۴.۱ درصد بود.تا هفته گذشته در یک سوم استان های کشور بارندگی ثبت  نشده بود که در هفته 
دوم آبان وضعیت بارش ها بهبود یافته است. میزان کاهش بارش در استان تهران ۸۴.۹ درصد، در سیستان و 
بلوچشتان ۹۴.۳ درصد، خراسان جنوبی ۹۶.۹ درصد، کرمانشاه ۹۴.۲ درصد، کرمان ۹۳.۶ درصد، همدان 

۹۵ درصد، ایلام ۸۸.۶ درصد و قم ۸۹.۱ درصد بوده است.

ماهاتیر محمد ۹7 ساله نامزد انتخابات شد!
نخست وزیر مالزی ۱۰ ماه زودتر از زمان مقرر دستور برگزاری انتخابات سراسری را داده است. حزب 
حاکم نجیب رزاق که به اختلاس آلوده است، قصد دارد چهار سال پس از بیرون رانده شدن طی انتخابات، 
جایگاهش را در مالزی محکم کند.ماهاتیر محمد که وقتی در سال ۲۰۱۸ برای دومین بار نخست وزیر مالزی 
شد، نامش به عنوان پیرترین نخست وزیر جهان در کتاب رکوردهای گینس ثبت شد، قصد دارد در انتخابات 

پارلمانی ۱۹ نوامبر از کرسی خود در جزیره لانگکاوی دفاع کند.

فوت بیش از ۴ هزار نفر به دلیل انواع مسمومیت
سازمان پزشکی قانونی کشور:در ۶ ماهه ابتدای سال جاری ۴۱۱۱ نفر به دلیل مسمومیت جان خود را از 
دست داده آند که از این تعداد ۳۲۴۳ نفر مرد و ۸۶۸ نفر زن بوده اند.براساس اعلام سازمان پزشکی قانونی 
میزان مسمومیت منجر به مرگ در ۶ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۲.۸ 
درصد رشد داشته است.این مسمومیت ها شامل مسمومیت با گاز منوکسید کربن، مسمومیت با انواع سموم 
از جمله قرص برنج و انواع سموم کشاورزی، مسمومیت دارویی، مسمومیت با مواد مخدر و محرک بوده است.

بدهی خارجی ایران کم شد
حجم بدهی های خارجی ایران در پایان اسفندماه سال ۱۴۰۰ معادل ۸ میلیارد و ۶۷۵ میلیون دلار بوده 
است که این آمار نشان می دهد میزان بدهی های خارجی ایران در پنج ماهه نخست سال ۱۴۰۱ حدود یک 
میلیارد و ۵۱۲ میلیون دلار )که ۱۷.۴۲ درصد( کاهش یافته است. همچنین میزان بدهی خارجی کشور در 
پایان مردادماه سال گذشته ۸ میلیارد و ۸۴۰ میلیون دلار بوده که براساس آمار بانک مرکزی مردادماه امسال 

نسبت به سال گذشته ۱۸.۹ درصد کاهش داشته است. 

۳ مناسبت جدید به تقویم رسمی کشور اضافه شد
شورای فرهنگ عمومی روزهای »۱۳ شهریور«، »۲۵ دی«  و »دومین جمعۀ مهرماه« را به ترتیب »روز علوم 
پایه«، »روز تاریخ نگاری انقلاب اسلامی« و »روز بزرگداشت آیین قالی شویان« در تقویم رسمی کشور اعلام 
کرد. »سیزدهم شهریورماه« پیش تر »روز مردم شناسی« نام داشت. این مناسبت در تقویم جابه جا خواهد 

شد.

حجت الله عبدالملکی ،دبیر شورای عالی مناطق آزاد شد
با موافقت رئیس جمهور،روزشنبه  سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی، طی حکمی حجت الله 

عبدالملکی را به سمت دبیری شورای عالی مناطق آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی منصوب کرد.

با معرفی و تجلیل از نفرات برگزیده؛

جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز درقم
  به کارخودپایان داد

 اختتامیه پنجمین جشنواره عکاسی 
و  هنرمندان  حضور  با  برگ ریز  پاییز 
برگزیدگان جشنواره هم زمان با رونمایی 
از پوستر ششمین جشنواره عکاسی پاییز 
برگ ریز و نخستین جشنواره عکاسی از 

المان های شهری برگزار شد. 
اختتامیه  گزارش،  این  براساس 
پاییز  عکاسی  جشنواره  دوره  پنجمین 
حضور  با  قم  شهرداری  در  برگ ریز 
کمیسیون  رئیس  ملایی  مصطفی 

فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم، پیام جوادیان مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم و جمعی از مدیران و داوران جشنواره برگزار شد.

در این مراسم ضمن اجرای اختتامیه پنجمین دوره جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز و اهدای جوایز 
به برندگان و منتخبان جشنواره، از پوستر ششمین دوره جشنواره پاییز برگ ریز و همچنین از پوستر 

نخستین جشنواره عکاسی از المان های شهر نیز رونمایی شد.
دریافت بیش از ۶00 اثر هنری 

فضای  و  پارک ها  سازمان  ارتباطات  و  فرهنگی  امور  مسئول  مختاری  جواد  مراسم  این  ادامه  در 
سبز شهرداری قم با ارائه گزارشی از عملکرد شهرداری قم در توسعه فضای سبز شهری، برگزاری 
جشنواره های هنری را در انعکاس زیبایی های شهر مهم خواند و تأکید کرد: هنر زبان گویای زمانه بوده 
و امروز با ارسال بیش از ۶۰۰ اثر هنری به دبیرخانه جشنواره می توانیم امیدوار باشیم در دعوت مردم در 

مشارکت برای حفظ فضای سبز و ارتقاء فرهنگ گامی بزرگ برداشته ایم.
مدیریت  دوران  قم،  شهرداری  زیباسازی  سازمان  ارتباطات  و  فرهنگی  امور  مسئول  همچنین 
شهری جدید را دوران طلایی خواند و ابراز کرد: حضور هنرمندان در کنار مدیریت شهری بسیار در 
فرهنگ سازی و ارتقاء سیما و منظر شهری مؤثر است. حمید نصراللهی بهره مندی از هنرمندان بومی را 
یکی از اولویت های شهرداری دانست و بیان کرد: اجرای جشنواره پیچیدگی های زیادی دارد و امسال 
می خواهیم نخستین جشنواره عکاسی از المان های شهری را نیز برگزار کنیم و آثار ارسالی به جشنواره 

به صورت کتاب منتشر می شود.
برگزاری جشنواره پاییز برگ ریز در شهرهای دیگر

سپس دبیر پنجمین دوره جشنواره پاییز برگ ریز و عضو شورای سیاست گذاری ششمین دوره جشنواره 
عکاسی پاییز برگ ریز تصریح کرد: امروز شاهد برگزاری این جشنواره در استان های دیگر نیز هستیم و این 
نشان دهنده قدرت شهرداری قم در فرهنگ سازی است. امیر حسامی نژاد جایگاه جشنواره پاییز برگ ریز 
در کشور را توصیف کرد و گفت: جشنواره پاییز برگ ریز وارد تقویم عکاسان هنرمند شهر شده و حرفی 
برای گفتن در کشور دارد و امیدواریم به زودی بتوانیم  این جشنواره را در سطح ملی برگزار کنیم.وی ادامه 
داد: هنرمندان و عکاسان نیاز به حمایت بیشتری از طرف مدیران داشته و نباید نسبت به این موضوع و 
افزایش جوایز جشنواره کم توجه باشیم و حضور داوران سرشناس و صاحب نام سبک توانسته به جشنواره 
جذابیت های زیادی دهد. در ادامه جلسه سایر هنرمندان نیز دغدغه های خود را در جهت توسعه متوازن 
فضای سبز در شهر بیان کرده و از اقدامات و حمایت های سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم و 
انجمن عکاسان از هنرمندان تقدیر و تشکر کردند و سپس از برگزیدگان جشنواره تجلیل شد.  لازم به ذکر 
است داوران این دوره از جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز خانم نیکوگفتار و آقایان عرب شاهی و مریزاد است.

 
در جلسه مدیریت بحران منطقه 7 شهرداری قم صورت گرفت :

بررسی ایمنی مجتمع های تجاری و ساختمان های ناایمن 
جلسه ستاد مدیریت بحران منطقه هفت شهرداری با تأکید برافزایش ایمنی مجتمع های تجاری و 
ساختمان های ناایمن منطقه برگزار شد. به گزارش شهرنیوز، جلسه ستاد مدیریت بحران منطقه هفت 
شهرداری با حضور محسن اروجی مدیرکل مدیریت بحران استانداری، محمد رمضانی مدیر منطقه 
هفت، مهدی برزویی رئیس گروه پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم برگزار شد. در این 
جلسه  محسن اروجی مدیرکل مدیریت بحران استانداری ضمن تقدیر و تشکر از بررسی مشکلات 
حوزه مدیریت بحران در سطح مناطق هشتگانه، بر لزوم پیگیری ایمن سازی مجتمع های تجاری و 

ساختمان های ناایمن منطقه هفت با مشارکت دستگاه های اجرایی مسئول تأکید کرد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر عدم تغییر کاربری 
فضای سبز در شهر گفت: برای تغییر فرهنگ باید از هنرمندان کمک گرفته و 
نخستین جشنواره عکاسی از المان ها در کنار جشنواره پاییز برگ ریز به عنوان برند 
شهرداری برگزار می شود. پیام جوادیان در اختتامیه پنجمین جشنواره پاییز برگ ریز، 
با تأکید بر اهمیت هنر در فرهنگ سازی در جامعه اظهار داشت: ما به عنوان متولیان 
فضای سبز در شهر تلاش می کنیم تمام شهر از فضای سبز مطلوبی برخوردار 
شوند. وی با اشاره به کاشت درختان خزان دار در دو فصل پاییز و بهار شهر قم را 
یکی از مناظر طبیعی و زیبایی های شهر دانست و افزود: استقبال مردم و شهروندان 
از برگزاری جشنواره ها بسیار جای خوشحالی داشته و این نشان از توجه و تغییر 
فرهنگ شهر به سمت نگهداری و توجه به زیبایی هایی شهر است. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: این جشنواره به یک برند 
برگزاری جشنواره های  با  و در تلاش هستیم  تبدیل شده است  برای شهرداری 
بیشتر در همراهی و مشارکت مردم و همچنین حمایت از هنرمندان گام های 
بزرگی برداریم. وی در ادامه با تأکید بر برگزاری افتتاحیه و اختتامیه جشنواره ها در 
زمان های مناسب خاطرنشان کرد: از هنرمندان با افزایش هدایای جشنواره برای 
سال آینده حمایت می کنیم و می خواهیم نخستین جشنواره عکاسی از المان های 
شهری را نیز برگزار کرده و این بخش از زیبایی های شهر را نیز به نمایش بگذاریم. 

جوادیان طراحی و اجرای المان ها توسط هنرمندان را یادآور شد و گفت: تمام 
مراحل طراحی، ساخت، نصب و اجرا المان ها توسط هنرمندان انجام می شود و 
عکس های ارسالی به دو بخش آماتور و حرفه ای جشنواره به صورت کتاب چاپ 
می شود. وی در ادامه در پاسخ به دغدغه های هنرمندان در توسعه یکسان فضای 
سبز در شهر ابراز کرد: متأسفانه کمبود فضای سبز در بعضی از مناطق علت های 
گوناگونی دارد که به عنوان متولیان شهر باید مردم را از این چالش ها آگاه کنیم تا 
شائبه بی توجهی به بعضی از مناطق در بین مردم پیش نیاید. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: تغییر کاربری در بعضی از مناطق در 
طول زمان باعث شده ما امروز با مشکل تملک برای ساخت پارک و بوستان مواجه 
باشیم و شهرداری نمی تواند به زور مردم را مجبور به واگذاری ملک مسکونی خود 
برای ساخت بوستان کند. وی یادآور شد: از زمان این مدیریت اجازه تغییر هیچ 
کاربری فضای سبزی به مسکونی یا تجاری داده نشده و از این به بعد هم اجازه تغییر 
کاربری داده نمی شود، اما مردم باید بدانند برای ما تمام شهر دارای یک اولویت بوده 
و هر جا که امکان توسعه فضای سبز باشد، اقدامات لازم انجام می شود. جوادیان در 
پایان تأکید کرد: ما هنگام تملک مثلًا ۵۰ ملک مسکونی برای ساخت یک بوستان 
به تمام مسائل فرهنگی و اجتماعی این تملک ها نیز باید توجه کنیم و با تصمیمات 

درست باید تا جای ممکن از بروز مشکلات اجتماعی در مناطق جلوگیری کنیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

اجازه تغییر کاربری فضای سبز داده نمی شود

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ضرورت به کارگیری ابزار هنر
 در ارتقای فرهنگ جامعه

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر 
توجه به هویت و هویت سازی در بین کودکان و نوجوانان گفت: امروز دشمن 
در پی تخریب سه عنصر قدرتمند زن و خانواده ،معلم و هنرمند در جامعه بوده 
و باید با استفاده از همه شاخه های هنر مانع تضعیف هویت و فرهنگ جامعه 

شویم.
مصطفی ملایی در اختتامیه پنجمین دوره جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز 
با تقدیر از اقدامات انجام شده در سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
اظهار داشت: مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم به همراه 
تیم تخصصی که دارد توانسته در حوزه فضای سبز کارهای بزرگی را انجام دهد.
وی با تأکید بر اهمیت و جایگاه هنر در انتقال مفاهیم ارزشی و دینی افزود: 
باید بدانیم در حوزه مسائل دینی نیز این هنر بوده که توانسته مفاهیم ارزشی ما 
مانند عاشورا را زنده نگه دارد و ائمه اطهار)ع( بعد از امام حسین)ع( از علم و هنر 

برای انتقال و توسعه دین و فرهنگ استفاده کرده اند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: 
باید در استفاده از هنر و در ارتقای فرهنگ جامعه نگاه، بازی داشته باشیم و 
فرقی نمی کند از چه شاخه هنری برای این مهم استفاده می کنیم و با نگاه به 
سیره مقام معظم رهبری می بینیم ایشان نیز به نخبگان و هنرمندان بیش از 

اقشار دیگر جامعه اهمیت می دهند.
وی ادامه داد: ایران تنها فرهنگ و امپراتوری جهان بوده که باقی مانده است، 
تجربه و قدمت ما در کشورگشایی و کشورداری در کنار دین شیعه قدرت بزرگی را 
ایجاد کرده که جهان نمی تواند این قدرت و فرهنگ  را تحمل کند و هجمه های 

زیادی را در دو مقطع نفوذ و سلطه برای ایران وارد می کند.
ملایی بهره مندی دشمن از هنر در مرحله نفوذ را موردتوجه قرارداد و تأکید 
کرد: متأسفانه یکی از مشکلات ما در شهر قم و کشور ضعیف شدن هویت در 
بین مردم بوده و باید با کمک گرفتن از هنر در تمام شاخه ها هویت را در کودکی 

ایجاد کرده و نوجوانی و جوانی تثبیت کنیم.
وی ادامه داد: امروز شاهد تخریب سه عنصر مهم قدرت کشور یعنی زن و 
خانواده، معلم و هنرمند هستیم که باید با برگزاری دوره های هویت بخشی در 
جامعه مانع پیشبرد اهداف دشمن در تخریب فرهنگ و کشور باشیم و اجازه 

ندهیم این سه عنصر مهم و قدرتمند در جامعه ضعیف شود.
 

رییس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی شهر قم:

بودجه لازم برای اجرای طرح 
محله محوری در نظر گرفته شود 

رییس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی شهر قم گفت: 
باید رویکرد محله محور و اختصاص بودجه با یکدیگر مطابقت داشته باشد و 
منابع لازم برای اجرای برنامه های محله محوری در مدیریت شهری و استانی 

درنظر گرفته شود. 
معصومه آمره رئیس کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات شورای اسلامی 
شهر قم، در حاشیه بازدید از نمایشگاه توانمندی محلات استان قم با عنوان 
»مقداد« با اشاره به اثر مهم محلات در توسعه شهری در شئون مختلف اظهار 
کرد: توسعه شهر قم بر مبنای رویکرد محله محوری- مسجد محوری سازوکاری 
است که به منظور پررنگ شدن نقش محلات و مشارکت هرچه بیشتر شهروندان 
در حال حاضر در کمیته توزیع عادلانه خدمات با رویکرد محله محوری شورای 

شهر قم مطرح است.
وی ادامه داد: در یک سال گذشته کمیته محله محوری شورای اسلامی 
شهر قم با مدیران و معتمدین ۱۱۶ محله قم جلسات و بازدیدهای میدانی 
برای احصاء مشکلات داشته است که توزیع عادلانه بودجه و امکانات یکی از 
مطالبات مردمی از مدیریت شهری در این جلسات و بازدیدها بوده و این مطالبه 

شهروندان در دستور کار کمیته است.
محلات  نمود  بر  تاکید  با  امکانات  و  خدمات  عادلانه  توزیع  کمیته  رئیس 
به واسطه ظرفیت های کالبدی،  در توسعه متوازن شهری، گفت : محلات 
اجتماعی و فرهنگی نقش مهمی در حل مسائل شهر دارند و آغاز مشارکت از 
سطوح محله ای چنانچه با سازوکار درستی انجام گیرد، در نهایت منجر به توسعه 

متوازن شهر خواهد شد.
آمره ادامه داد : به جریان انداختن منابع و امکانات در محلات و شهر کار بسیار 
سختی است که مدیریت جهادی، جلودار بودن مسئولان و همگام بودن مردم 
را می طلبد.  وی افزود: باید رویکرد محله محور و اختصاص بودجه با یکدیگر 
مطابقت داشته باشد و منابع لازم برای اجرای برنامه های محله محوری در 
مدیریت شهری و استانی در نظر گرفته شود، در تلاش هستیم در تدوین بودجه 

سال ۱۴۰۲ این رویکرد نمود داشته باشد.
 

مدیرکل امور مالی شهرداری قم  اعلام کرد:

سرانه هر شهروند قمی درحوزه 
عمرانی و خدمات شهری 

مدیرکل امور مالی شهرداری قم میزان سرانه عمرانی و جاری هر شهروند قمی 
در سال گذشته را تشریح کرد.

مهرداد توکلی در گفت وگویی ،  با اشاره به اهمیت تحقق بودجه شهرداری 
اظهار داشت: خوشبختانه امسال شاهد تحقق ۱۰۰ درصدی بودجه شهرداری 

قم در سال ۱۴۰۰ هستیم.
وی بودجه سال ۱۴۰۰ شهرداری قم را عددی بالغ بر ۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان اعلام کرد و گفت: بودجه شهرداری در اصلاح بودجه در  سال ۱۴۰۰ 
عددی بالغ بر ۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان بسته شده بود که از این عدد تحقق 
۱۰۰ درصدی داشتیم.  مدیرکل امور مالی شهرداری قم ادامه داد: با در نظر 
گرفتن جمعیت یک میلیون و ۳۰۰ هزارنفری شهر قم سرانه ۷۰۰ هزار تومان 
در وظایف جاری مانند رفت وروب و نگهدار فضای سبز و سرانه یک میلیون ۷۰۰ 
هزار تومان نیز برای هر شهروند در مباحث عمرانی مانند احداث تقاطع ها 

،احداث خیابان ها و آزادسازی معابر لحاظ شده است.
وی در پایان تأکید کرد: با پیش بینی های انجام شده بودجه شهرداری در سال 

۱۴۰۱ نیز تحقق صددرصدی خواهد داشت.

رئیس کمیته برگزاری آزمون شهرداری قم  خبرداد:

 آغاز ثبت نام آزمون به کارگیری
50 نفر نیروی قرارداد کار معین 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی و رئیس کمیته برگزاری آزمون شهرداری 
قم  گفت :ثبت نام آزمون به کارگیری تعداد ۵۰ نفر نیروی قرارداد کار معین 

شهرداری قم از آغاز و به مدت ۱۰ روز ادامه خواهد یافت.
دکتر سید ابوالفضل اسماعیلی با اعلام این خبر گفت: شهرداری قم در 
راستای ارتقاء سطح کیفی خدمات به شهروندان و زائرین و رفع کمبود نیروی 
انسانی متخصص با انجام فرآیندهای قانونی مرتبط، اقدام به به کارگیری تعداد 

۵۰ نفر نیروی قرارداد کار معین در رشته های تحصیلی موردنیاز نموده است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی و رئیس کمیته برگزاری آزمون شهرداری 
جهاد  توسط  جاری  سال  آذرماه  در  به احتمال زیاد  مذکور  آزمون  افزود:  قم 

دانشگاهی با نظارت شهرداری قم برگزار می گردد.
داوطلبان می بایست جهت ثبت نام و کسب اطلاع کامل از شرایط آگهی، 
مواد آزمون، رشته های موردنیاز و نحوه ثبت نام از تاریخ ۱۴۰۱/۰۸/۱۲ لغایت 

۱۴۰۱/۰۸/۲۲ به آدرس اینترنتی hrtc.ir مراجعه نمایند.
وی خاطرنشان کرد : امیدواریم با جذب جوانان برگزیده در مشاغل موردنیاز 
به  ارتقاء کیفی فعالیت های شهرداری قم در راستای خدمات رسانی  شاهد 

مجاورین و زائرین حرم کریمه اهل بیت ” علیه السلام ” باشیم.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( قم گفت: رهبر معظم انقلاب در 
دیدار مسئولان برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم تاکید کردند که یاد شهدا 

باید زنده نگه داشته شود و پیام شهدا به نسل جوان و آحاد مردم رسانده شود.
سردار محمد رضا موحد ظهر بعد از ظهر شنبه در یادواره ۷۷ شهید مدرسه 
ماندگار شیخ صدوق که در آستانه برگزاری کنگره ۶۰۹۰ شهید استان قم برگزار 
شد اظهار داشت: در دیدار مسئولان برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم با 
رهبر معظم انقلاب، ایشان تاکید داشتند که یاد شهدا باید زنده نگه داشته شود 

و پیام شهدا به نسل جوان و آحاد مردم رسانده شود.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( استان قم افزود: در کتابی که 
برای ۷۷ شهید مدرسه ماندگار شیخ صدوق تهیه و تدوین شده پیام های بسیار 
ارزشمندی از این شهدا درج شده که باید این پیام ها را خواند و به آن عمل کرد.

سردار موحد گفت: امروز انقلاب اسلامی ما بسیار قوی است و ما معتقدیم که 
این انقلاب به دست صاحب اصلی آن یعنی امام زمان )عج( می رسد.

وی عنوان داشت: دشمنان از قدرت ملت ایران و انقلاب اسلامی هراس دارند 
و توطئه های دشمنان در راستای تضعیف قدرت انقلاب اسلامی معطوف شده 

است.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( استان قم گفت: دشمن امروز 
توانایی مقابله با ملت ایران را ندارد و هیمنه آنان شکسته شده است و در این 
سالهای اخیر دیدیم که چگونه پهپاد آنان شکار شد و بعد از شهادت حاج قاسم 
سلیمانی پایگاه عین الاسد ویران شد و این در حالی است که هیچ کشوری 

جزات انداختن یک تیر به سمت آمریکایی ها را نداشته است.
سردار موحد تاکید کرد: اگر دشمنان کوچک ترین غلطی انجام دهند به 

فرموده رهبر معظم انقلاب تل آویو و هیفا را با خاک یکسان خواهیم کرد.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( استان قم بیان داشت: امروز دشمن 

همه توان خود را گذاشته است تا جوانان ما را فریب دهد و آنان با آتش زدن سطل 
زباله فیلمی تهیه کنند و برای رسانه های معاند بفرستند.

وی ادامه داد: امروز کشور در حوزه های مختلف علمی و نظامی قوی شده و 
پیشرفت های خوبی داشته است و همین امر موجب کینه دشمنان نسبت به 

نظام جمهوری اسلامی شده است.
سردار موحد افزود: نمایشگاه ملی کتاب دفاع مقدس از ۱۹ تا ۲۶ آبان ماه در 
مجتمع امام خمینی )ره( جنب گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( برپا می شود که 
تخفیف های خوبی برای خرید کتاب های حوزه دفاع مقدسی در این نمایشگاه 

داده می شود و دانش آموزان می توانند از این فرصت برای خرید استفاده کنند.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(:

دشمنان از قدرت ملت ایران و انقلاب اسلامی هراس دارند

 دسته عزاداری خادمان حرم حضرت معصومه )س( 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 
خدمتگذاری صادقانه و خالصانه به عنوان یک عنصر 
اصلی در تفکر جهادی مورد تأکید است که باید به آن 

توجه ویژه داشته باشیم. 
مهندس حسن بختیاری در همایش جهاد تبیین 
که با حضور سردار هاشمی مسئول سازمان بسیج 
در  شد  برگزار  قم  استان  سپاه  کارمندان  و  ادارات 
سخنانی تأکید کرد: فرمایشات مقام معظم رهبری 
در موضوع جهاد تبیین به عنوان چراغ راه است و 

همه ما باید به عنوان یک ضرورت بدان توجه کنیم.
های  پایگاه  فرماندهان  که  همایش  این  در  وی 
پایگاه ها و شورای  بسیج ادارات و اعضای شورای 
حضرت ولی عصر )عج( حضور داشتند،  با اشاره 
به تلاش دشمن برای انحراف جامعه به ویژه نسل 
جوان از آرمان ها و اهداف نظام جمهوری  اسلامی 
خاطرنشان کرد: ایجاد ناامیدی در مردم از اهداف 
دشمنان است و این بزرگترین خطری است که باید 

برای آن چاره اندیشی کنیم.
بر  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 

ضرورت تبیین دستاوردهای نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران برای مردم تأکید کرد و گفت: اگر آنچه 
در این دوران مقدس اتفاق افتاده و مسیر آینده نظام 
نیز برای مردم تبیین شود قطعاً منجر به شکوفا شدن 
استعدادها و ناکام ماندن نقشه دشمنان خواهد شد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
»بسیجی بودن افتخار بزرگی است« اظهار داشت: 
زمانی می توانیم ادعای بسیجی بودن داشته باشیم 
که در هر مسئولیتی که در این نظام مقدس بر عهده 

داریم به بهترین شکل به وظایف خود عمل کنیم.
بختیاری با تأکید بر اینکه امروز یکی از بزرگترین 
اهداف دشمن القای ناکارآمدی در مجموعه نظام 
است، تصریح کرد: هر حرکتی که منجر به ایجاد 
شود  مردم  بین  در  نظام  از  ناکارآمدی  از  جلوه ای 

»خیانت« است.
وی دوران دفاع مقدس را الگوی مدیریت جهادی 
دانست و گفت: تفکر بسیجی و جهادی باید به عنوان 

یک مدل در فعالیت ها مدنظر قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان 

اینکه وظیفه اصلی کارکنان ادارات، خدمتگذاری به 
مردم است، یادآور شد: امروز سنگر مبارزه با دشمن 
برای یک کارمند، سنگر خدمتگذاری به مردم است.

وی با تأکید بر اینکه باید به هر نحو ممکن بتوانیم 
قالب  در  را  مردم  رضایت  و  خدمتگذاری  دامنه 
چارچوب و مقررات برای مردم فراهم کنیم، اذعان 
داشت: خدمتگذاری صادقانه و خالصانه به عنوان 
یک عنصر اصلی در تفکر جهادی مورد تأکید است 

که باید به آن توجه ویژه داشته باشیم.
اینکه امروز مجموعه ادارات در  بیان  با  بختیاری 
کشور به عنوان خط مقدم خدمت به مردم به شمار 
می روند، گفت: خدمت صادقانه، رضایت مردم را به 
همراه خواهد داشت و امیدواری به آینده کشور را 

افزایش می دهد.
وی همچنین بر لزوم کار و تلاش وافر و بی وقفه در 
مجموعه ادارات برای خدمت رسانی به مردم تأکید 
کرد و یادآور شد: عقب ماندگی های متراکم زیادی 
در کشور داریم که برای رفع آن نیازمند تلاش وافر و 

مضاعف هستیم.

مدیرعامل آبفای استان قم در همایش جهاد تبیین: 

وظیفه اصلی کارکنان ادارات، خدمتگذاری به مردم است 

سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از خرید 
١٠٠ دستگاه اتوبوس جدید تا پایان سال خبر داد و 
گفت: با آغاز سال تحصیلی و جابه جایی روزانه بیش از 
9٥ هزار مسافر، تعداد اتوبوس های ناوگان اتوبوسرانی 
دو برابر شده و خرید ١٠٠ دستگاه اتوبوس جدید در 

دستور کار قرارگرفته است.
علی نیک در گفت وگویی، با اشاره به اهمیت افزایش 
کیفیت ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم اظهار داشت: 
امروز سیاست های کلان شهرداری قم در جهت تقویت 
ناوگان حمل ونقل عمومی به خصوص ناوگان اتوبوسرانی 

است. وی بازگشایی مدارس را یکی از عوامل افزایش 
و  دانست  اتوبوسرانی  ناوگان  از  استفاده  برای  تقاضا 
ناوگان  تابستان  و  مدارس  تعطیلی  زمان  در  افزود: 
اتوبوسرانی شهرداری قم روزانه بین ۵۰ تا ۵۵ هزار مسافر 
را جابه جا می کرد، درحالی که این عدد با آغاز فصل پاییز 

افزایش قابل توجه ای داشته است.
سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تصریح 
ناوگان  دانشگاه ها،  و  مدارس  بازگشایی  با  کرد: 
در  را  مسافر  هزار   ۹۵ تا   ۹۰ بین  روزانه  اتوبوسرانی 
روز جابه جا می کند که تقریباً با افزایش دو برابری در 

جابه جایی مسافران روبه رو هستیم.
تعداد  پاییز  فصل  آغاز  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
اتوبوس ها نیز دو برابر شده اما استقبال شهروندان در 
استفاده از ناوگان اتوبوسرانی، شهرداری را برای افزایش 
تعداد اتوبوس ها ترغیب کرده و این مهم در دستور کار 
قرارگرفته است. نیک از خرید ۱۰۰ دستگاه اتوبوس نو 
در سال جدید نیز خبر داد و بیان کرد: با توجه به افزایش 
 ۱۰۰ خرید  اتوبوسرانی،  ناوگان  مسافران  برابری  دو 
دستگاه اتوبوس جدید در دستور کار  قرار داشته و در 

چند ماه آینده این اتوبوس ها به ناوگان اضافه می شود.

سرپرست سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد:

جابه جایی روزانه ۹5 هزار مسافر با اتوبوس شهری

عکاس : محمد وحدتی


